
صورت بندی جدید مسائل ایران
یک. از آن غروب غم انگیز که همه دعا می کردیم بالگرد 
رئیس جمهور پیدا شود، تا صبح روز بعد که بغضمان شکست 
و به گریه نشست، چهل روز گذشت. شهید رئیسی رفت اما 
مشی و نامش در کنار بزرگانی چون بهشتی  و رجایی جاودانه 

شد.
دو. جمهوری اسلامی که چند هفته قبل تر، عملیات پیروز 
وعده صادق علیه جلادان صهیونیست را اجرا کرده بود، 
درحالی که در نقطه لبه جنگ احتمالی بود، رئیس جمهور و 
وزیر خارجه اش را از دست داد، اما در معادلات سیاسی کلان 
کشور، آب از آب تکان نخورد. ایران ما در همین دوره کوتاه و پرتنش، با آرامش و متانت و بدون 
آن که مردم شرایط فوق العاده ای حس کنند، تمام برنامه های تبلیغاتی و انتخاباتی را بانظم و 
طبق برنامه اعلامی برگزار کرد. این نشان از قدرت درون زا و ثبات عمیق نظام مردم سالار ماست.
سه. پیش ازاین گاهی حس می شد که هرکه در مناظره تندتر و تهاجمی عمل کند پیروز است 
و به اصطلاح، بااخلاق ها و آرام ترها پیروز نمی شوند. از سوی دیگر در این دوره، در مناظرات 
انتخاباتی کمتر شاهد بداخلاقی بودیم که به نظر می رسد یکی از دلایل عمده آن، ارائه سیره 
اخلاقی رئیس جمهور شهید در مناظرات دوره پیش بود. او هم اخلاق و هم نتیجه را باهم جمع 

کرد و نشان داد این روش شدنی است.
چهار. آرایش نامزدها در انتخابات پیش رو، صورت بندی جدیدی از کنشگران سیاسی ایران 
است. تجربه نشان داده که جریان مستقر در قدرت، معمولا نمی تواند به نامزد واحد برسد 
چنان که در سال ۸۴ و ۹۲ هم همین اتفاق افتاد. با توجه به ترکیب نامزدها، تقریبا تمام سلایق 
عمده توده های ملت درصحنه انتخابات نماینده دارند. میزان مشارکت پیش بینی شده در 

انتخابات هم تا اینجای کار، از بسیاری از کشورهای دنیا بالاتر است.
پنج. انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۳ مبدأ صورت بندی جدیدی در سپهر سیاست خواهد 
شد. در مورد آینده جریان های سیاسی کشور با توجه به انتخابات ریاست جمهوری گفتنی های 
بسیاری هست که در روزهای پس از انتخابات به آن خواهم پرداخت. آنچه اصل است، مشارکت 

گسترده و بازگشت به انتخابات های پرشکوه سال های پیشین است، ان شاءالله.
فعال سیاسی

سلاجقه در نشست بریکس:

بی توجهی به محیط زیست چالش های 
متعددی برای مردم جهان داشته است

معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در دهمین نشست وزرای محیط 
زیست کشورهای عضو گروه بریکس گفت: نیازمند ابزاری برای گذار عادلانه به سوی آینده ای 

سازگار با محیط زیست هستیم.
علی سلاجقه روز جمعه در دهمین نشست وزرای محیط زیست کشورهای عضو گروه بریکس 
در نیژنی نووگورود روسیه یاد شهدای خدمت بویژه آیت الله رئیسی و امیرعبداللهیان را گرامی 
داشت و افزود: این درد و ضایعه سنگین هیچ خلأیی در امورات کشورم ایجاد نکرده و کشور در 

همه زمینه های داخلی و خارجی همچنان با عزت و قدرت اداره می شود.
وی با قدردانی از رهبران، مقامات عالی رتبه و مردم کشورهای حاضر در این اجلاس که مراتب 
همدردی خود را به  مناسبت شهادت رئیس جمهور اسلامی ایران، از دولت روسیه برای میزبانی 
این اجلاس تشکر کرد و اظهار داشت: دهمین نشست وزرای محیط زیست بریکس فرصتی 
برای تصمیمات واقع بینانه، منصفانه و فراگیر برای اقدامات لازم جهت رفع چالش های مشترک 

در حوزه حفاظت و حمایت از محیط زیست است.
سلاجقه به تحولات غزه و کشتار فلسطینیان توسط رژیم صهیونیستی اشاره کرد و با یادآوری 
مسئولیت مشترک همه کشورها در اعتراض علیه نسل کشی و کشتار وحشیانه حدود ۴۰ هزار 
مردم بی گناه غزه، بر لزوم حمایت همه جانبه از مردم فلسطین و محکومیت جنایات رژیم اشغال 
گر صهیونیستی، بر اتخاذ تدابیر ضروری از سوی تمامی کشورها برای توقف این جنایات و 
محاکمه جنایتکاران این رژیم به همراه تلاش برای جبران خسارات وارده بر محیط زیست غزه 
تاکید کرد. سلاجقه گفت: بدون تردید بی توجهی به حفاظت از محیط زیست چالش های 
جدی و نوظهوری را برای همه مردم تنها سیاره ما ایجاد کرده است. پیامدهایی از قبیل بر هم 
خوردن تعادل طبیعت، تهدید حیات و انقراض گونه های زیستی، امنیت غذایی و سلامت 

انسانها به همراه گسترش فقر، از جمله آثار این چالش ها است.
اجرای  برای  ابزارهای لازم  نقصان  اظهار داشت:  زیست  رئیس سازمان حفاظت محیط  
اقدامات اساسی شامل منابع مالی، فناوری ها و ظرفیت سازی به منظور توسعه اجتماعی و 
اقتصادی همگام با حفاظت از محیط زیست بزرگترین مشکلات بشر کنونی برای گذار عادلانه 

به سوی آینده ای سازگار با محیط زیست و همراه با تاب آوری است.

معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری قم:

خط قرمز شهرداری حفظ باغ هاست 
معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری قم گفت: شهروندان درصورتی که در حفظ 

باغ ها تلاش کنند، شهرداری نیز همکاری لازم را دارد.
محیط زیست  و  شهری  خدمات  اصفهانیان مقدم،معاون  قم،مهدی  شهرداری  از  نقل  به 
شهرداری قم در جلسه شورای سازمان سیما و منظر و فضای سبز شهری شهرداری قم، با اشاره 
به ضرورت نگهداری و حفظ باغ ها و همکاری با مالکان اظهار کرد: شهروندان درصورتی که در 
حفظ باغ ها تلاش کنند، شهرداری نیز در زمینه های مختلف ازجمله پیگیری حقابه باغ ها، 

رسیدگی به درختان و کود همکاری لازم را دارد.
وی  با بیان اینکه ما اصراری بر تملک باغ های شهری نداریم، بلکه خط قرمز شهرداری قم 
حفظ باغ ها است، افزود: اگر شهروندان خودشان بخواهند از باغ محافظت کنند، آنها را مجبور 

به فروش نمی کنیم.
 معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم خاطرنشان کرد: با توجه به حمایت های 
اخیر شهرداری قم از حفظ باغ های شهری، تمایل مالکان برای حفظ باغ ها بیشتر شده است. 
وی با بیان اهمیت توجه به پیوست فرهنگی و اجتماعی اقدامات سازمان سیما و منظر تصریح 
کرد: اختصاص ۲۰ درصد سازه های تبلیغاتی بک لایت به مسائل فرهنگی ازجمله اقدامات 

خوب در این زمینه است.
با  متناسب  می شود  تهیه  مناطق  سطح  در  که  المان هایی  داد:  ادامه  اصفهانیان مقدم 

موضوعات فرهنگی و هویت شهر مقدس قم است.
 معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم با تأکید بر لزوم خلاقیت در تبلیغات 

شهری گفت: ایده های جدید بسیاری می توانند در حیطه تبلیغات شهری تحول ایجاد کنند.
وی با اشاره به افزایش سطح فضای سبز شهر قم و افزایش هزینه های نگهداری تصریح کرد: 
کاهش هزینه های تمام شده در حوزه فضای سبز شهری امری ضروری است که افزایش تولید 

گل و گیاه در گلخانه های مناطق هشت گانه یکی از موارد کاهش هزینه ها است.
 اصفهانیان مقدم عنوان کرد: امیدواریم طرح جامعی از ظرفیت های موجود در فضای سبز 

فراهم کنیم.
 

مدیرکل محیط زیست استان قم مطرح کرد؛

تلاش برای تولید شن و ماسه 
از نخاله های ساختمانی

مدیرکل محیط زیست استان قم گفت: یکی از اقداماتی که با مشارکت محیط زیست استان 
قم و سازمان پسماند پیگیری می شود، تولید شن و ماسه از نخاله های ساختمانی است.

محمدحسین بازگیر ، روزپنجشنبه  در جلسه شورای سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم 
که با حضور اعضا در سالن شهید مولوی شهرداری برگزار شد، اظهار کرد: یکی از برنامه هایی 
که امسال به عنوان برنامه مشترک سازمان و اداره کل محیط زیست مورد اهتمام قرار می گیرد، 

بحث تولید شن و ماسه از نخاله های ساختمانی است.
وی افزود: حجم تولید نخاله ساختمانی و معضلاتی که در مدیریت این نوع از پسماند وجود 
دارد، موجب شده تا ارائه راهکار هایی برای بازیافت آن از نظر اقتصادی و زیست محیطی 

پراهمیت ارزیابی شود.
مدیرکل محیط زیست استان قم ساماندهی ارتباط شهر های کهک و جعفرآباد با سایت دفن 
البرز را ضروری دانست و خاطرنشان کرد: بعضی روستا ها در حاشیه اقدام به حفر چاله کردند 

و پسماند ها را آتش می زنند که این موضوع در مکاتبات صورت گرفته ساماندهی خواهد شد.
بازگیر با اشاره به اهمیت مسئله فرهنگ شهروندی در بهبود وضعیت محیط زیست شهری، 
تاکید کرد: تعریف پروژه مشترک آموزشی میان سازمان مدیریت پسماند و اداره کل محیط 
زیست استان ذیل کمیته آموزش کارگروه مدیریت پسماند استان، گام مؤثری در راستای 

هم افزایی و شناسایی ظرفیت های اثرگذار است.
 

معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه و شهرسازی استان قم :

تقاطع غیرهمسطح ورجان 
در آستانه بهره برداری کامل 

معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه و شهرسازی استان قم با اشاره به تکمیل تقاطع 
شهدای جبهه مقاومت گفت: این طرح ترافیکی تا یک آماده آینده به بهره برداری خواهد رسید.
اکبر نورصالحی با بیان اینکه این طرح هم اینک به صورت ناقص زیربار ترافیک رفته است، 

اضافه کرد: طرح عمرانی فوق، تا پایان تیرماه جاری به بهره برداری خواهد رسید.
معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه و شهرسازی استان قم، خاطرنشان کرد: قرارداد این 

طرح عمرانی ۴۳ میلیارد تومان است که تاکنون ۳۳ میلیارد تومان برای آن هزینه شده است.

محسن پیرهادی*

خطیب نماز جمعه قم با اشاره به برگزاری انتخابات چهاردهم دوره ریاست جمهوری با 
بیان این مطلب گفت: می دانیم و بدانید که ملت ایران هرگز به عقب باز نمی گردد. 

 امام جمعه قم با اشاره به حضور و مشارکت بالای مردم در چهاردهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری گفت: ملت ایران همواره از حادثه ها، حماسه ها آفریده است بر همین 

اساس بدانید که هرگز به عقب بر نخواهد گشت.
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های نمازجمعه قم با بیان این مطلب که رهبر معظم 
انقلاب در رابطه با انتخابات ۲ راهبرد پایه ای را مورد تاکید قرار دادند اظهار داشت: مشارکت 

بالای مردم و انتخاب اصلح از جمله این دو راهبرد است.
وی در ادامه افزود: رهبر انقلاب در مرزبندی با دشمنان اسلام و ایران و برای تحقق شعار 

ایران قوی و سرافراز فرمودند که انتخاب اصلح ضرورت دارد.
خطیب جمعه قم با اشاره به نخستین راهبرد تصریح کرد: مشارکت بالای مردم بر اساس 

اصولی مانند پاسداری از جمهوریت نظام به اندازه پاسداری از اسلامیت نظام ارزش دارد.
وی گفت: حضور ملت در صحنه با رای بالا و بر پایه هدایت ها و روشن گری های رهبری و 

پیروی از خط فرمان ولایت، تضمین  کننده اسلامیت نظام است.
عضو خبرگان رهبری یادآور شد: رهبر انقلاب همچون حضرت امام )ره(، رای ملت را به 

مثابه حق الناس دانسته، و بر حفظ این امانت تاکید ویژه داشته اند.
وی اضافه کرد: در این ۳۵ سال دوران رهبری، رهبر معظم انقلاب، یکی از شاخص های 
تدبیر حکیمانه معظم له، امانتداری برای حفظ جمهوریت نظام و پاسداری از رای ملت حتی 

در شرایط سخت است.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( همچنین با ذکر این نکته که در انتخابات 
و  معیشتی  اوضاع  از  گله مندی  خاطر  به  مردم  برخی  اسلامی،  شورای  مجلس  اخیر 
مشکل های عمومی، متاسفانه در انتخابات شرکت نکردند اظهار داشت: برای ترمیم و 
تقویت سرمایه  اجتماعی نظام مقدس جمهوری اسلامی، این بار شورای نگهبان، زمینه 
حضور سلیقه های گوناگون در چارچوب اصول و ارزش ها و قانون اساسی را فراهم کرده و از 

افراد گله مند ولی معتقد به نظام اسلامی، بهانه های مشارکت نکردن گرفته است.
امام جمعه قم ابراز امیدواری کرد: در این انتخابات با مشارکت بالای ملت هوشمند ایران، 
یک بار دیگر تودهنی محکمی به آمریکا و اسرائیل و دنباله های آنان و ضد انقلاب زده شود.
سعیدی یادآور شد: با مشارکت بالای ملت در انتخابات، دوست داران انقلاب اسلامی در 
سطح جهان به ویژه محور مقاومت اسلامی خوشحال، و معاندان و ضد انقلاب هم به انفعال 

و تناقض کشیده می شوند.
عضو خبرگان رهبری تصریح کرد: از سویی مشاهده می شود که انتخابات در جمهوری 

اسلامی، واقعی و رقابت نیز جدی است و از سوی دیگر تحریم انتخابات باعث انزوای بیشتر 
جریان معاند و ضد انقلاب می شود.

خطیب جمعه قم اظهار کرد: مشارکت بالا در انتخابات در جهت تامین منافع، امنیت 
و اقتدار و تقویت همبستگی اجتماعی، همدلی و هم افزایی برای حل مشکل های مردم 

است.
امام جمعه قم در بخش دیگری سخنان خاطرنشان کرد: اینکه رهبر انقلاب انتخاب اصلح 
را ضروری دانستند، به معنای آن است که در عین توجه به مشارکت بالای مردم، باید کسی 
را انتخاب کنیم که در اداره کشور از تدبیر، تقوی، امانت الهی، اعتقاد عمیق و قلبی به مبانی 
انقلاب اسلامی، کارآمدی و توانمندی برای به فعلیت رساندن ظرفیت های کشور برخوردار 

باشد.
پای  در  حضور  از  کردن  سستی  و  کوتاهی  سهل انگاری،  گونه  هر  کرد:  تاکید  وی 

صندوق های رای و انتخاب اصلح، عواقب جبران ناپذیری برای اسلام و ایران دارد.
سعیدی در بخش پایانی سخنان بیان کرد: رای دادن را باید مانند یک تکلیف مهم شرعی، 

وظیفه شهروندی و یک اقدام موثر ملی و روز تاریخی بدانیم.
وی ادامه داد: با توکل بر خدا و توسل به امام زمان )عج( و بر پایه تواصی به حق در 
ساعت های باقیمانده به سمت صندوق های رفته، تکلیف شرعی و ملی خود را ادا نموده و 

دیگران را نیز به این امر تشویق و امر به معروف کنیم.

خطیب جمعه قم :

ملت ایران همواره از حادثه ها، حماسه آفریده است

مدیر حوزه های علمیه در دیدار مسئولان هیئت خادم 
به لزوم جذب جوانان و نوجوانان به  با اشاره  الرضا)ع( 
معارف دینی، تاکید کرد: جذب نسل جوان و خاکستری 

بزرگترین کاری است که باید انجام دهیم.
آیت الله اعرافی در جمع مسئولان "هیئت خادم الرضا" 
برگزار شد،  قم  در  علمیه  مدیر حوزه های  دفتر  در  که 
گفت: حرکت امام راحل )ره( که سرآغاز تحول جهانی و 
ذوابعاد بود با عزای امام حسین علیه السلام گره خورده 
بود و در پرتو عزای سالار شهیدان و تعلق به عاشورا این 
موج را آفریدند که مبداء تحولات عظیمی شد و این ها 
همه نشان دهنده عظمت و جایگاه قم است. نایب رئیس 
مجلس خبرگان رهبری ادامه داد: قم در یکصد ساله و به 
ویژه در پنجاه سال اخیر، پرچمدار حرکت های اجتماعی 
و دینی در عالم و در عرصه های گوناگون پیشتاز در عالم 

و اثرگذاربوده است.
غدیر  و  عاشورا  داشت:  ابراز  علمیه  های  حوزه  مدیر 
تنگناهای سختی  و  بزرگ  از مسیرهای  تاریخ  در طول 
عبور کرده اند به گونه ای که سب امیرالمومنین علی 
علیه السلام از سوی دشمنان خاندان رسالت و امویان 
بخشنامه شده بود؛ اگر علی علیه السلام نبود اسلام 
قوام پیدا نمی کرد، اما دشمن اینگونه طراحی کرده بود. 

عضو شورای عالی حوزه های علمیه کرد: اگر عاشورا 
نبود با این طراحی های خطرناکی که از سوی دشمنان 
انجام شده بود نامی از خاندان پیامبر)ص( و راه حق باقی 
نمی ماند، لذا تشیع و مکتب اهل بیت)ع( از دالان های 
سخت گذشته است. آیت الله اعرافی گفت: امروز به برکت 
انقلاب اسلامی و مردم ایران یک پرچم برافراشته در عالم 
وجود دارد که البته با سختی های زیادی به ما رسیده 
است؛ امروزه معارف اهل بیت)ع( همانند مهدویت، غدیر 
و عاشورا در جهان موج آفرین است؛ من در ده ها کشور 
دنیا دیده ام که چه طور قم و ایران پیشران بوده اند. وی 
در ادامه با اشاره به اهمیت و جایگاه عزای سیدالشهدا)ع( 
کاری  شهیدان)ع(  سالار  عزاداری  های  هیئت  گفت: 
بلکه عزاداری سیدالشهدا)ع(  و متعارف نیست  عادی 
یک نهاد اثرگذار اجتماعی است و هیچ اتفاق مبارک و با 
برکتی در ایران و منطقه نمی افتد مگر آن که با عزاداری 
عزاداری  است.  خورده  گره  السلام  علیه  حسین  امام 
اباعبدالله)ع( نقش بی بدیلی در مسائل مختلف دارد و 

البته در معرض تحریف نیز بوده است.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه با اشاره به لزوم 
جذب جوانان و نوجوانان به معارف دینی، تاکید کرد: 
نسل  به جذب  الرضا)ع(  در هیئت خادم  اهتمام شما 

جوان، کار بسیار درستی است که باید بیشتر دنبال شود؛ 
جذب نسل جوان و خاکستری بزرگترین کاری است که 
باید انجام دهیم. امام جمعه قم تاکید کرد: امروز شرایط 
متفاوت است و ما با نسلی مواجه هستیم که این همه 
تیر و ترکش های فکری و اخلاقی به سمت او روانه شده 
است؛ هیئت شما کانون جذب است و اینگونه به کمک 
عاشورا با شور و حرارت نسل ها را جذب می کند، این 
اینکه  بیان  با  الله اعرافی  بزرگترین خدمت است. آیت 
عُلقه به امام حسین علیه السلام با همه چیز فرق دارد 
گفت: پاسخگویی به نسل جوان و حل مشکلات فکری و 
معرفتی آنان خوب و لازم است؛ هویت بخشی نسل جوان 
از نظر تعلق خاطر به ایران و اسلام خیلی مهم است. در 
ابتدای دیدار آیت پیمان از مسئولان هیأت خادم الرضا با 
اشاره به فعالیت های این هیأت در داخل و خارج کشور، 
گفت: این سال ها دامنه مجالس اهل بیت)ع( به خارج 
کشور هم گسترش پیدا کرده و هیأت خادم الرضا)ع( 
نیز در این مسیر گام برداشته است. وی با بیان این که 
نور همه کارها به مجلس سیدالشهدا)ع( است، افزود: 
پرتو نور سیدالشهدا)ع( همه عالم را گرفته و این نور از 
کشورهای اسلامی عبور کرده و کشورهای غیراسلامی را 

نیز فرا گرفته است.

آیت الله اعرافی در دیدار مسئولان هیئت خادم الرضا)ع(:

امروز جذب نسل جوان و خاکستری به معارف دینی بزرگترین کار است

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:
 مردم ایران شکوه و اقتدار خود را

به نمایش گذاشتند
ریاست  انتخابات  اینکه  بیان  با  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر 
جمهوری رویداد مهمی است، گفت: مردم ایران و نظام جمهوری 
اسلامی، شکوه و اقتدار خود را به نمایش گذاشتند.  محمدمهدی 
اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی روز جمعه -هشتم تیر- 
پس از حضور در شعبه رای مستقر در مجموعه فرهنگی شهدای 
انقلاب اسلامی )سرچشمه( و انداختن رای خود را در صندوق رای 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: در حدود ۴۰ روز  صفحه 2

الزامی که به فراموشی سپرده شده است!

آپارتمان های فاقد پایان کارمعضل پردیسان
صفحه 2

خطیب جمعه قم :

ملت ایران همواره 
از حادثه ها، حماسه 

آفریده است

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خبرداد:

قطع حق آبه های
 زیست محیطی مهم ترین 

علت بیابان زایی

صفحه 1

صفحه 4

معاون عمرانی شهرداری قم خبر داد:

بهره برداری از تقاطع 
فردوسی و صدوقی

 تا 3 ماه آینده

مدیرکل پزشکی قانونی استان قم خبرداد:

رشد ۹ درصدی 
فوتی های ناشی

از تصادف

صفحه 8

صفحه 8
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کاظم غریب آبادی:
 رئیس جمهور باید اعتماد میان مردم و 

حاکمیت را افزایش دهد
دبیر ستاد حقوق بشر و معاون بین الملل قوه قضاییه گفت: رئیس 
جمهور باید موجب افزایش اعتماد مردم و حاکمیت و نظام باشد 
و انسجام داخلی را ایجاد کند. کاظم غریب آبادی روز جمعه پس 
از شرکت در انتخابات ریاست جمهوری در حسینیه ارشاد تهران 
اظهار داشت: در شرایط خاصی در حوزه داخلی به سر می بریم که 
مردم با مسائل اقتصادی مواجه هستند و از سوی دیگر در شرایط 
صفحه2ویژه بین المللی نیز قرار داریم. وی افزود: مشارکت گسترده مردم 

نماینده قم در لیگ دسته اول کشور حال 
خوشی ندارد ؛

تیم والیبال افق سرگردان 
در ماندن و رفتن!

ایمان / یادداشت /جعفر عابدی ؛تیم والیبال 
کشورحضور  یک  دسته  لیگ  در  که  قم  افق 
دارداین روزها حال خوشی ندارد و اگر اداره کل 
ورزش جوانان و هیات والیبال و مسئولان شهر به 
این تیم کمک نکنند شک نکنید که تیم والیبال 
لیگ  بعداز چندین سال حضور موفق در  افق 
کشور سرنوشت بدی پیدا خواهد کرد.این تیم 
که در سال ۹۸ سابقه حضور در لیگ برتر کشور را 
دارد درحال حاضر به دلیل مشکلات مالی حال 

صفحه 6

صفحه 6

چرا تندیس علی اصغر حسن زاده در قم 
ساخته نمی شود؟!

برادران حسن زاده افتخار 
آفرینان فوتسال قم

مشارکت  گسترده قمی ها در انتخابات ؛

جشن انتخاب چهاردهم در خاستگاه انقلاب

صفحه 8
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فرصت های دنیای خارج و استفاده
 به نفع کشور

به  را  کشورها  اقتصادی  رشد  توسعه،  اقتصاددانان   
که سرمایه  پیوند می زنند. همان طور  تجارت خارجی 
گذاری موتور رشد اقتصادی است، تجارت خارجی را نیز 

موتور رشد توسعه و رشد اقتصادی می دانند.
رشد سریع کشورهای توسعه یافته صنعتی در دوران 
با  خارجی  تجارت  گسترش  مرهون  اقتصادی،  بلوغ 

کشورهای پیرامونی بوده و 
اقتصادی  رشد  در  خارجی  تجارت  اهمیت  بنابراین 
آنقدر واضح است که با توجه به سوابق شواهد تاریخی و تجربی نیاز به اثبات مجدد ندارد.

امروز کشور ایران در سخت ترین دوران از نظر تحریمی قرار دارد. باید توجه داشته باشیم 
در شرایطی که تحریم ها سبب محدودیت هایی در دادوستد داخلی و خارجی شود، 
دولت ها مجبور می شوند برای خنثی سازی تحریم ها دست به اقداماتی بزنند که نیاز به 
تنظیم گری از سوی آنها دارد؛ یعنی وقت زیادی از جلسات مدیران ارشد صرف دور زدن 
تحریم ها می شود. ضمن اینکه هزینه های کالاهای وارداتی و صادراتی با وجود تحریم های 
سخت، افزایش می یابد؛ به این ترتیب به هزینه های تولید داخلی و هزینه کالاهای وارداتی 

اضافه می شود.
هزینه های ریسک علاوه بر هزینه های مستقیمی که به کالاهای تولید داخلی برای 
صادرات تعلق می گیرد، به هزینه های تولید اضافه می شود. به عبارتی کالاهای داخلی 
در رقابت با کالاهای رقبای خارجی، غیر رقابتی می نماید. حتی در صورت رقابت بیشتر 
از نظر کیفیت، صادرکننده مجبور است کالاهای صادراتی را با قیمت های نازل تر به طرف 
خارجی بفروشد؛ یعنی ریسک هزینه های تحریم در قیمت کالاهای صادراتی تأثیر زیادی 
دارد؛ علاوه بر آن هزینه ریسک بیمه از جمله هزینه هایی است که در شرایط تحریم به 
صادرکننده کالا تحمیل می شود. پس مشاهده می شود هزینه های مورد اشاره، هزینه 
اجتناب ناپذیری است که در شرایط تحریمی به تولیدکننده داخلی تحمیل می شود.
با توجه به موارد اشاره شده، ضرر و زیان های زیادی بر اثر استمرار تحریم ها به تجارت 

خارجی کشور تحمیل می شود.
مسأله مهم دیگر، محدودیت های ارزی است که بر اثر تحریم ها بر صادرات نفت و سایر 
فراورده های نفتی به طور مستقیم و غیرمستقیم در تخصیص ارز مورد نیاز به واحدهای 
تولیدی داخلی تحمیل می گردد. همچنین بر اثر وقفه زمانی، هزینه تولید کالاهای 

صادراتی افزوده شده که باید در محاسبات آورده شود.
بنابراین، تحریم ها به عنوان یک عامل مضر و یک عامل آزاردهنده، مخل رشد اقتصادی 
است. نامزدهای محترم ریاست جمهوری باید تمام هم و توان خود را در رفع تحریم ها با 
حفظ استقلال کشور به عنوان عنصر تفکیک ناپذیر و با در نظر گرفتن عزت، حکمت و 

مصلحت در اولویت برنامه های خود قرار دهند.
فرصت های دنیای خارج به نفع کشور

در جهت گسترش تجارت خارجی، علاوه بر تحریم ها، موانع دیگری وجود دارد که مانع 
توسعه و گسترش تجارت با کشورها و پیمان های تجاری دوجانبه و چندجانبه می شود 
و آن پیوستن به »FTAF« است. در این خصوص مخالفان و موافقان زیادی وجود دارد 
که در رد یا تأیید، دلایل خود را دارند و هنوز در این مناقشه به یک اجماع نرسیده اند. اگر 
از ذی نفعان که فعالان اقتصادی و افراد فعال در تجارت خارجی سوال شود به جرأت 
می توان گفت کمتر کسی است از محدودیت های اقتصادی فعالان اقتصادی از نپیوستن 
جمهوری اسلامی ایران به FATF سخن نگویند. به هر حال کشورهایی که با کشور ما 
مراوده اقتصادی دارند، به موضوع FATF به عنوان یک نقص در مراودات تجاری نگاه 
می کنند و در محاسبات خود به عنوان هزینه های ریسک در معاملات اضافه می نمایند. 
یا ممکن است هیچ ارز بابت صادرات مبادله نشود، صادرکننده مجبور شود در قبال 

صادرات، کالا از کشور طرف معامله وارد کند و حق انتخاب از وی گرفته شود .
بنابراین، نامزدهای محترم ریاست جمهوری نباید از موضوع FATF به سادگی عبور 
کنند و باید چاره ای برای آن بیندیشند. اگر نگرانی هایی برای استقلال و امنیت کشور 
وجود دارد، یک اصل حقوقی عرفی در هنگام پیوستن به معاهدات و کنوانسیون های 
بین المللی وجود دارد و آن تکیه به قانون اساسی کشورها است. این اصل می گوید مفاد 
 FATF قراردادهای بین المللی نباید مغایر با آن باشد. اگر این قید در زمان پیوستن به
اضافه شود نگرانی های این حوزه قابل رفع است. تجارت آزاد، دیگر یک ویترین نمایشی 
نیست. تولید صرفاً برای مصرف داخلی دیگر توجیه اقتصادی ندارد. رشد اقتصادی هم 
بدون تجارت خارجی کامل نمی شود. باید موانع در سر راه تجارت آسان با کشورهای 
خارج برداشته شود. امروز تجار کشور به صورت بالقوه از نظر ظرفیت داخلی در موقعیت 

خوبی قرار دارند. باید از فرصت های دنیای خارج به نفع کشور استفاده کرد.
مناقشات سیاسی و دیدگاه های متفاوت نباید مانعی در رشد و تعالی کشور ایجاد 
نماید. منافع کشور نباید دست مایه اختلافات جناحی گردد. امروز در جهان یک نوع 
پیوستگی در روابط اقتصادی ایجاد شده است. رکود و بحران های اقتصادی بین المللی 
بر اوضاع مالی کشورهای جهان اثر می گذارد و بر عکس رشد اقتصادی جهانی باعث 
رونق اقتصادی خواهد شد. بنابراین رقابت های فلج کننده جای خود را در همپوشانی 
اقتصادی که متضمن رشد اقتصادی جهانی است داده و در دادوستد جهانی نقش 
بین المللی  تجاری  مراودات  که لازمه  اقتصادی  دیپلماسی  بنابراین  آفرینی می کند. 
است باید سر لوحه برنامه نامزدهای ریاست جمهوری قرار گیرد. پیمان های دوجانبه و 
چندجانبه منطقه ای و پیمان های بین المللی اقتصادی و مالی مانند بریکس، گروه 
شانگهای، اکو و… که جمهوری اسلامی ایران در آنها عضویت دارد باید تقویت شود. 
همان طور گفته شد، باید در رفع موانعی که سر راه توسعه تجارت خارجی کشور وجود 

دارد تلاش شده و کوشا باشیم.
تحلیلگر مسائل اقتصادی 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

 مردم ایران شکوه و اقتدار خود را
 به نمایش گذاشتند

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه انتخابات ریاست جمهوری رویداد مهمی 
است، گفت: مردم ایران و نظام جمهوری اسلامی، شکوه و اقتدار خود را به نمایش 

گذاشتند. 
محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی روز جمعه -هشتم تیر- پس از 
حضور در شعبه رای مستقر در مجموعه فرهنگی شهدای انقلاب اسلامی )سرچشمه( و 
انداختن رای خود را در صندوق رای چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: 
در حدود ۴۰ روز بعد از شهادت رئیس جمهوری عزیز و وزیر امور خارجه گرامی و همه 
اتفاقاتی که افتاد، بدون کمترین آسیبی و مشکلی مسائل کشور اداره شد. وی با اشاره 
به برگزاری انتخابات در سراسر کشور، افزود: رهبری قدرت مدیریت خود را بار دیگر به 
رخ جهانیان کشاندند، کشور و نظام اقتدار خودش را و مردم ایران بصیرت خودشان را 
نشان دادند. وی گفت: در دوره ای که شهید آیت الله رئیسی، رئیس قوه قضائیه بودند ما 
در چنین روزهایی برنامه های سالگرد شهید بهشتی و هفته قوه قضائیه را با حضور گفت 
و گوهای خبری با ایشان انجام می دادیم. وزیر فرهنگ گفت: انتخابات ما نه فقط برای 
مردم ایران بلکه برای بسیاری از مسلمانان، آزادگان، مستضعفان جهان و جبهه مقاومت، 
مهم و موثر است؛ امیدوارم فردی انتخاب شود که بتواند مسئولیت های بزرگ این سمت و 
جایگاه مهم و خطیر را به خوبی ایفا کند. اسماعیلی اظهار داشت: امیدوارم فردی رئیس 
جمهور شود که هم مدیریت اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و اجتماعی در داخل کشور 
و هم پیگیری آرمان های بلند انقلاب در حوزه سیاست خارجی و مقاومت را پیگیری و 
محقق کند، هر کدام از نامزدها منتخب مردم ایران شود برای او آرزوی موفقیت در مدیریت 

اجرایی کشور را از درگاه خداوند متعال مسالت دارم.

سیدحسن نصرالله:

 ایران ثابت کرد که در مقابله با تمام 
چالش ها استوار است

دبیرکل حزب الله لبنان گفت: جمهوری اسلامی ایران از حادثه تلخ شهدای خدمت 
سربلند و عزتمند خارج شد و الگوی پیشرفته و والا را از جمهوری اسلامی ایران ارائه داد که 

در مقابله با تمام چالش ها استوار است. 
سید حسن نصرالله دبیرکل حزب الله لبنان بعدازظهرروز )پنجشنبه( در مراسم چهلمین 
روز شهادت آیت الله رئیسی که در مصلی تهران برگزار شد، در سخنانی اظهار داشت: 
قاعده این است که باید آن گونه که همیشه رهبری معظم انقلاب تاکید می کنند تهدیدها 
را به فرصت تبدیل کنیم ما در سال های اخیر با حوادث بزرگ و خطرناک مواجه شده ایم به 
عنوان نمونه می توان به حادثه ترور دو فرمانده عزیز حاج قاسم سلیمانی و حاج ابومهدی 

المهندس اشاره کنیم که حادثه بزرگ خسارتی عظیم و در عین حال تهدید بود.

اخبار

سخنگوی وزارت امور خارجه :

ملت ایران پاسخ آمریکا را پای 
صندوق های رای می دهند

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: اگر سازوکار دموکراسی آمریکایی اجازه می داد، 
قطعا مردم آمریکا حکمرانان بهتری را برای خود انتخاب می کردند. ملت ایران پاسخ 

گزافه گویی آمریکایی ها را پای صندوق های رای می دهند .
ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه ملت ایران با حضور در پای 
صندوق های رای و مشارکت پرشور پاسخ آمریکایی را خواهند داد گفت : اگر سازوکار 
دموکراسی آمریکایی اجازه می داد، قطعا مردم آمریکا حکمرانان بهتری را برای خود 
انتخاب می کردند. کنعانی اظهارات مداخله جویانه معاون نماینده ویژه آمریکا در امور 
ایران در خصوص انتخابات ریاست جمهوری ایران را گزافه گویی و مداخله جویی 

آشکار خواند. 
سخنگوی وزارت خارجه کشورمان افزود: مقامات آمریکایی از این گونه اظهارات 
بی ارزش طَرفی برنخواهند بست و ملت ایران همانند گذشته در این انتخابات نیز با 
مشارکت مؤثر و پرشور خود پای صندوق های رأی، پاسخ اینگونه اظهارات مداخله 
جویانه را محکم خواهند داد.  کنعانی گفت : ملت های جهان آثار و نتایج دموکراسی 
آمریکایی را در داخل همین کشور و نیز مناطق مختلف دنیا دیده و طعم تلخ آن را 
چشیده اند. به طور نمونه خروجی دموکراسی و حقوق بشر آمریکایی در سرزمین های 
اشغالی، جنایتکارانی هستند که در اشغالگری، نژادپرستی، جنگ و خونریزی و 

اقدامات تروریستی، در جهان شهره و سرآمد هستند.
 کنعانی بیان کرد: اگر سازوکار دموکراسی آمریکایی اجازه می داد، قطعا مردم آمریکا 
حکمرانان بهتری را برای خود انتخاب می کردند. نحوه برخورد با دانشجویان و اساتید 
دانشگاه های آمریکا که معترض به نسل کُشی در  فلسطین  و سرزمین های اشغالی 
هستند، خود گواه روشنی از کارنامه آمریکا در زمینه حقوق بشر و آزادی بیان است. 
دنیا شاهد است که چطور با ضرب و شتم، بازداشت غیرقانونی و اخراج از کار، صحبت 
از حقوق بشر در آمریکا بدل به شعاری تو خالی شده است.  کنعانی اضافه کرد: نقش 
آفرینی اصیل و مستقیم مردم در تعیین سرنوشت سیاسی در جمهوری اسلامی 
ایران یک اصل بدیهی بوده و همواره در عمل به اثبات رسیده است.صحت و سلامت 
برگزاری  انتخابات  در  ایران در رأی گیری های پیشین نیز اثبات شده است. سخنگوی 
وزارت خارجه کشورمان افزود : نظام جمهوری اسلامی ایران و مجریان انتخابات، رأی 
مردم را امانت و حق الناس و پاسداری از آن را واجب می دانند که احتمالا درک معنای 

آن برای ذهنیت تمامیت خواه مقامات آمریکایی سخت است.   

خطیب جمعه تهران :

 شهید بهشتی شخصیت ممتاز تاریخ است
امام جمعه موقت تهران گفت: شهید بهشتی شخصیت ممتاز و بی نظیر تاریخی  

است.
آیت الله کاظم صدیقی روز جمعه در خطبه های نماز جمعه در مصلی امام خمینی)ره(  
اظهارداشت:شهید رئیسی، مغتنم و بی قرار، شب از روز نشناخته و خستگی را خسته 
کرده، عنصری پویا، پیشران، خدمتگزار ، بی توقع ، بی ادعا،  همیشه در صحنه و 
متعبد بود. شهید بهشتی و هم شهید رئیسی برای ما تراز و الگو و مدل هستند رئیس 
جمهوری را که می خواهیم انتخاب کنیم علاوه بر اینکه باید مومن، متدین و بصیر و 

صاحب نظر ، باید اصلح باشد.
آیت الله صدیقی خاطرنشان کرد: عقیده رئیس جمهور باید کمی بیشتر از ما باشد 
زیرا او شخصیت دوم کشور است و باید نور باشد و عقیده به مبانی انقلاب داشته باشد، 
مانند شهید بهشتی بگوید امام گفته نه، من هم می گویم نه. خودش اظهارنظر و 
استنباط نکند در برابر امام، امامت نکند. وی ادامه داد: شهید رئیسی به حضرت آقا 
خطاب می کرد، مقتدای من، مقتدا یعنی در همه جبهه های فکری، احساسی، عملی 
دنبال شما هستم و به در سیاست، تعامل، مردمداری، باطن گرایی به شما اقتدا کرده ام 
و شما الگوی من هستید. رئیس جمهور باید به امام و رهبر شما اقتدا کند و به کسی 
که شما اقتدا کردید، رئیس جمهورتان هم باید اقتدا کند.  امام جمعه موقت تهران 
خطاب به مردم گفت:  مساله دوم، مساله کارایی است، رئیس جمهور باید کفایت، 
عرضه و نشاط و انرژی لازم در وجودش باشد تا بتواند مانند شهید رئیسی بدود. اگر 
کسی این تجربه و توان را ندارد نمی تواند جای شهید رئیسی را بگیرد.  وی افزود: امام 
به چند چیز ایمان داشت، ایمان به خدا، ایمان به راه خودش و ایمان به مردم خودش. 
شهید رئیسی ایمان به مردم داشت. شما مردم در شهیددادگی جلوه هستید، هر جا 
که مشکلی پیش آمده از جان و مال خود ایثار کرده اید.در انتخابات ها هم شما همیشه 

حافظ و حامی انقلاب بودید. رئیس جمهور شما باشد عاشق مردم باشد
 

کاظم غریب آبادی:

 رئیس جمهور باید اعتماد میان مردم
 و حاکمیت را افزایش دهد

دبیر ستاد حقوق بشر و معاون بین الملل قوه قضاییه گفت: رئیس جمهور باید 
موجب افزایش اعتماد مردم و حاکمیت و نظام باشد و انسجام داخلی را ایجاد کند.

در  جمهوری  ریاست  انتخابات  در  شرکت  از  پس  جمعه  روز  آبادی  غریب  کاظم 
حسینیه ارشاد تهران اظهار داشت: در شرایط خاصی در حوزه داخلی به سر می بریم 
که مردم با مسائل اقتصادی مواجه هستند و از سوی دیگر در شرایط ویژه بین المللی 

نیز قرار داریم.
وی افزود: مشارکت گسترده مردم در انتخابات موجب انتخاب رئیس جمهوری 
می شود که از حمایت گسترده برخوردار است و با این شرایط رئیس جمهور قادر 
خواهد بود با قدرت بیشتر به حل مشکلات داخلی بپردازد و موجب انسجام داخلی 
میان مردم شود. معاون بین الملل قوه قضاییه با بیان اینکه رئیس جمهور باید موجب 
افزایش اعتماد مردم و حاکمیت و نظام باشد، ادامه داد: رئیس جمهور باید در سیاست 
خارجی قوی و مقتدر ظاهر شود، بویژه در شرایطی که با دشمن دیوانه ای مانند رژیم 
صهیونیستی رو به رو هستیم که ریختن خون انسان بیگناه دست می زند و مردم عادی 
و بی گناه را می کشد؛ بنابراین حمایت از محور مقاومت باید در دستور کار وزارت امور 

خارجه باشد.
برگزاری انتخابات در کوتاهترین زمان موجب افتخار است

دبیر ستاد حقوق بشر با بیان اینکه برگزاری انتخابات در این مدت کوتاه موجب 
افتخار جمهوری اسلامی ایران در جامعه جهانی است، اظهار داشت: امروز شاهد 

هستیم هم امور داخلی و هم امور بین المللی کشور در روال صحیح خود قرار دارد.
غریب آبادی با یادآوری اینکه در برخی کشورها انتخابات با اخلال مواجه شده و 
حتی ماه ها زمان می برد تا بتوانند انتخابات خود را برگزار کنند، افزود: بیش از چهار 
دهه قبل در قانون اساسی ما پیش بینی شده تا انتخابات در این شرایط به چه نحوی 
برگزار شود. معاون بین الملل قوه قضاییه با یادآوری اینکه در دولت شهید رئیسی 
توسعه روابط با کشورهای همسایه رقم خورد و باید یک اصل ثابت برای تمام دولت ها 
باشد، افزود: همسایگان نقش بسیار مهمی در روابط خارجی کشور ایفا می کنند و این 

رویکرد منحصر به جمهوری اسلامی ایران نیست.
 

محمدجواد ظریف:

 قهرکردن با صندوق رای راه حل
 مشکلات نیست

وزیر سابق امور خارجه کشورمان با تاکید بر اینکه قهرکردن با صندوق رای راه حل 
مشکلات نیست، گفت: امیدوارم همه مردم با حضور گسترده در پای صندوق های 
رای، آینده بهتری را برای خود و فرزندان شان رقم زنند؛ یقین دارم امروز مردم ما را 

روسفید خواهند کرد.
به گزارش ایسنا، محمدجواد ظریف صبح روز جمعه ۸ تیرماه ۱۴۰۳ بعد از انداختن 
رای خود در صندوق سیار مستقر در حسینیه جماران در جمع خبرنگاران گفت: 
برخی از مردم دلخوری دارند و بالاخره همه ما نارضایتی داریم البته این موضوع هم 
مختص مردم ایران نیست و در خارج از کشور نیز این مشکل است که خیلی ها به 
دلیل ناراحتی ها از سیستم حکومتی شان، در رای گیری شرکت نمی کنند به همین 
دلیل در خارج یک مثلی می زنند »سیاستمداران بد توسط مردم خوبی انتخاب می 

شوند که رای نمی دهند.«
وزیر سابق امور خارجه کشورمان بیان کرد: اکنون انتخابات فرصتی برای رای دادن 
است و همه می توانند با استفاده از این فرصت پای صندوق های رای آمده تا آینده 

بهتری را در کمال آرامش و متانت و با تمام حقوق بشری رقم زنیم.
ظریف همچنین درباره توصیه اش به رییس جمهور منتخب گفت: مردم به شما 

اعتماد کردند، اعتماد مردم را پاس بدارید و به قول هایتان عمل کنید.

از  ریاست جمهوری  انتخابات  دوره  چهاردهمین 
به دستور  تیرماه  روز جمعه هشتم  ساعت ۸ صبح 
از  بسیاری  و  شد  آغاز  کشور  سراسر  در  کشور  وزیر 
شخصیت ها و چهره های مختلف سیاسی ، فرهنگی 
، اجتماعی ، هنری و ورزشی وغیره  در کنار مردم در 

انتخابات شرکت کرده اند.
بعد از این حادثه غم انگیز و دردناک آیت الله سید 
بر  اسلامی  ایران  جمهوری  رئیس  رئیسی  ابراهیم 
اساس قانون اساسی با موافقت رهبر معظم انقلاب 
»محمد مخبر« معاون اول رئیس جمهوری سرپرست 
نهاد ریاست جمهوری را برعهده گرفت و دستگاه ها 
ریاست  انتخابات  برگزاری  زمینه  باید  نیز  مربوط 

جمهوری ظرف مدت ۵۰ روز را فراهم می کردند.
»مسعود  نامزد  شش  نگهبان  شورای  تأیید  از  بعد 
»سعید  پورمحمدی«،  »مصطفی  پزشکیان«، 
جلیلی«، »علیرضا زاکانی«، »سید امیرحسین قاضی 
زاده هاشمی« و »محمدباقر قالیباف« در زمان تعیین 
شده تبلیغات خود را انجام دادند.لازم به ذکر است 
که »علیرضا زاکانی«، »سید امیرحسین قاضی زاده 
جمهوری  ریاست  انتخابات  در  حضور  از  هاشمی« 

انصراف داده اند.
تعداد شعب اخذ رأی در سراسر کشور ۵۸ هزار و 
مشارکت  انتخابات  فرآیند  در  که  است  شعبه   ۶۴۰
دارند و از این تعداد ۲۴ هزار و ۱۱۸ شعبه در مناطق 
روستایی و عشایری مستقر هستند. ۱۵ هزار و ۲۱۵ 
شعبه سیار در شهرها و مناطق صعب العبور و مناطق 

عشایر نشین فعالیت خواهند کرد.
رهبرمعظم انقلاب: 

جمهوری اسلامی قوامش به حضور مردم است
انداختن  از  پس  جمعه  روز  انقلاب  معظم  رهبر 
بیان کردند: جمهوری اسلامی  به صندوق  رایشان 
قوامش به حضور مردم است و برای اثبات صحت و 
صداقت جمهوری اسلامی حضور مردم امری لازم و 

ضروری است.
حضرت آیت الله خامنه ای تاکید کردند: برای ملت 
و  سالها  و  روزها  بهترین  متعال  خداوند  از  عزیزمان 

بالاترین برکاتش را مسالت می کنم.
ایشان بیان کردند: روز انتخابات برای ما ایرانی ها 
آن وقتی که  به خصوص  روز نشاط و شادی است. 
که  است؛  جمهور  رئیس  گزینش  برای  انتخابات 
چند سال آینده ی کشور با این انتخاب مردم تعیین 
می شود. لکن یک موضوع به نظر من مهمی در کنار 
این هست و آن حضور پرشور مردم و افزایش و کثرت 
رأی دهندگان است. این برای جمهوری اسلامی یک 

نیاز قطعی است.
اسلامی  جمهوری  کردند:  تصریح  انقلاب  رهبر 
اسمش -یعنی کلمه ی جمهوری- حاکی از این است 
که در ذات این نظام حضور مردم لحاظ شده. بنابراین 
دوام جمهوری اسلامی و قوام جمهوری اسلامی و 
عزّت جمهوری اسلامی و آبروی جمهوری اسلامی در 
دنیا متوقف به حضور مردم است. برای همین است که 
ما توصیه می کنیم مردم عزیزمان مسئله ی رأی دادن 
را، حضور در این آزمون مهم سیاسی را جدی بگیرند 

و شرکت کنند.
 ایشان بیان کردند: این که شما می گویید بعضی ها 
این  پیدا نمی کنم.  تردید  برای  مرددند، من وجهی 
یک کار آسانی است که نتایج مهمی دارد. چرا انسان 
برای انجام یک کاری که خرج ندارد، زحمتی ندارد، 
مایه ای ندارد، وقت گیری ندارد، فشاری ندارد، ولی 
فواید زیادی دارد انسان چرا باید تردید داشته باشد؟ 
تردید نکنند. به خصوص با توجه به همین نکته ای 
اسلامی  جمهوری  اینکه  آن  و  کردم  اشاره  من  که 
قوامش به حضور مردم است؛ و برای اثبات صحت و 
صداقت نظام جمهوری اسلامی حضور مردم یک امر 
لازم و واجبی است. رهبر انقلاب افزودند: امیدوارم 
این کشور  برای  ان شاءالله خدای متعال مقدّر کند 
بهترین گزینش را و مفیدترین گزینش را. و سالهای 
آینده ان شاءالله سالهای خوب و مطلوبی باشد. مردم 

از گزینش خودشان راضی باشند.
سرپرست ریاست جمهوری:

دولت از آرای مردم صیانت می کند
سرپرست ریاست جمهوری روز جمعه پس از رأی 
دادن در ستاد انتخابات کشور،  گفت: رهبر انقلاب، 
رأی مردم را حق الناس می دانند و دولت، صیانت از 

آرای مردم را وظیفه خود می داند. 
وجود  خلأ  حقیقتاً  داشت:  اظهار  مخبر،  محمد 
رئیس جمهور شهید، آیت الله رئیسی، در سراسر کشور 
خود را به صورت بارز نشان می دهد. فکر نمی کردیم 
چنین روزی را ببینیم، اما شد. وجود نعمت ولی فقیه 
باعث شد ما این روز های سخت را بگذرانیم و مسیر 

ادامه پیدا کند.
سرپرست ریاست جمهوری تصریح کرد: مردم یک 
در  مردم  که  حماسه ای  دنبال  به  دارند؛  وظیفه ای 
انقلاب  رهبر  دادند،  شکل  خدمت  شهدای  مراسم 
انتخابات تکرار  فرمودند که مردم این حماسه را در 

کنند. 
مخبر گفت: مردم از اول انقلاب تاکنون، وظیفه خود 
را به خوبی انجام داده اند و غیرتمندانه در انتخابات 
حاضر شده اند.  سرپرست ریاست جمهوری اظهار 
داشت: وظایفی هم دولت و حکومت دارد، یکی این 
است که زمینه این حماسه را فراهم کند. با تلاش های 

وزیر کشور و معاونان و همکاری فرمانداران و دهیاران، 
این امکان ایجاد شده است.  

اجرایی،  از همه دستگاه های  مخبر تصریح کرد: 
امنیتی  بخش  می کنم.  تشکر  نظارتی،  و  امنیتی 
انتخابات به خوبی تدارک دیده شده است و مشکلی 
در این زمینه نداریم. سرپرست ریاست جمهوری با 
بیان اینکه یکی دیگر از موضوعاتی که رهبر انقلاب 
روی آن حساسیت دارند، موضوع صیانت از آرای مردم 
است، گفت: ایشان، رأی مردم را حق الناس می دانند؛ 
بر روی این مطلب، برنامه ریزی خوبی انجام شده است 

و دولت این موضوع را وظیفه خود می داند. 
ایران،  در  انتخابات  روش  داشت:  اظهار  مخبر 
آن  در  انحراف  امکان  که  است  طوری  خوشبختانه 
از روند  نامزد ها  وجود ندارد. اگر چه برای اطمینان 
داده است؛  انجام  کار خوبی  وزیر کشور  انتخابات، 
نامزد ها بدون محدودیت، امکان معرفی ناظر داشته اند 
و برای آنان کارت صادر شده است.  سرپرست ریاست 
انتخابات  شاهد  امیدواریم  کرد:  تصریح  جمهوری 

پرشور باشیم و نتیجه ای که مردم از آن راضی باشند.
رئیس قوه قضائیه:

شرکت در انتخابات از مصداق های شتاب در 
امر خیر است

حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای رئیس 
قوه قضائیه صبح جمعه و پس از انداختن رأی خود 
در شعبه اخذ رأی مستقر در حرم حضرت عبدالعظیم 
حسنی )ع( در جمع خبرنگاران گفت: خدا را شاکرم 
که توفیق زیارت در حرم و شرکت در انتخابات حاصل 
شد. وی گفت: از نظر سیاسی، دینی و عقلی شرکت 
انتخابات یک وظیفه است، عقل حکم می کند  در 
برای تعیین مقام دوم کشور و بالاترین مقام اجرایی 
کشور و مجری قانون اساسی پای صندوق بیاییم و در 

انتخابات شرکت کنیم.
اژه ای گفت: اگر در شرکت در انتخابات امروز تأخیر 

کردیم، فردا قابل انجام نیست.
وی شرکت در انتخابات و انتخاب فرد اصلح را یکی 
از مصداق های شتاب در امر خیر دانست و گفت: 
اگر بخواهیم به عزت و سربلندی کشور نگاه کنیم و 
سیاسی،  موضوعات  برخی  به  نسبت  دغدغه ای  یا 
اقتصادی، فرهنگی، معیشت، اشتغال و ازدواج داریم 
و آینده ای بهتر می خواهیم، باید از امروز به فکر باشیم 
و فردی را انتخاب کنیم، که کاردان بوده و مشکلات را 

بشناسد و بتواند حل کند.
محسنی اژه ای افزود: نباید در این امر کوتاهی کنیم
رئیس قوه قضائیه گفت: هرکسی ایران و نظام را 
دوست دارد و در پی مطالبه گری است در انتخابات 

شرکت کند.
آملی لاریجانی:

حضور مردم پای صندوق های رأی تجلی 
همبستگی اجتماعی است

گفت  نظام   مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
:حضور مردم پای صندوق های رأی تجلی همبستگی 

اجتماعی است.
آملی لاریجانی، رئیس مجمع تشخیص  آیت الله  
مصلحت نظام  در اولین ساعات  شروع رای گیری 
پس از آنکه رأی خود را در صندوق رأی انداخت، در 
جمع خبرنگاران در مورد اهمیت حضور مردم پای 
صندوق های رأی، گفت: مسئله انتخابات در نظام 
جمهوری اسلامی ایران علاوه بر اینکه حق مردم را 
در سرنوشت خودشان متجلی می کند، جهتی ایمانی 
پای  مردم  حضور  با  دینی  سالاری  مردم  دارد.  هم 

صندوق های رأی حاصل می شود.
وی ادامه داد: نظام جمهوری اسلامی ایران، نظامی 
بی بدیل در میان نظام های سیاسی دنیا است که 
متشکل از اسلامیت و جمهوریت است و جمهوریت 
نظام با حضور مردم در پای صندوق های رأی و شرکت 
از  لذا    ، شود  می  حاصل  خودشان  سرنوشت  در 
مقومات مردم سالاری دینی است که مردم در تعیین 

سرنوشت خودشان شرکت کنند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام تصریح کرد: 
قوه  اعمال  اساسی،  قانون  شصتم  اصل  اساس  بر 
مجریه به جز در مواردی که مستقیماً بر عهده مقام 
معظم رهبری است، از طریق رئیس جمهور و  وزراء 
است. بنا بر این انتخابات ریاست جمهوری اهمیت 

مضاعفی دارد.
وی بیان کرد: حضور مردم پای صندوق های رأی 
تجلی همبستگی اجتماعی است که مسئله مهمی 
در تمام جوامع است، به خصوص در جامعه ما که 
با  مردم  که  دارد  بیگانگان  برای  مهمی  بسیار  پیام 
پای  خودشان  سرنوشت  به    اهتمام  و  همبستگی 
ارزشهای انقلاب و سربلندی کشورشان ایستاده اند. 
در جمهوری اسلامی ایران رأی دادن هم حق است 
وهم فرض و تکلیف و این همه برای تحقق جامعه 

ایمانی و مردم سالاری دینی است.
آملی لاریجانی تاکید کرد: همه موظفیم با مشارکت 
در انتخابات به دنیا نشان دهیم پای ارزش های انقلاب 
 ، عدالت  انقلاب:  ارزش های  جمله  از  ایستاده ایم. 

ایمان  و آزادی است .
گفت:  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
امیدواریم با حضور حداکثری مردم در انتخابات، نظام 
جمهوی اسلامی در دنیا بتواند اقتدار خودش را نشان 
دهد و امنیت ملی ما ارتقا پیدا کند. انشالله خداوند 

آنچه خیر است برای مردم مقدر کند .
سخنگوی شورای نگهبان:

تخلف انتخاباتی گزارش نشده است
از  بازدید  فرآیند  در  نگهبان  شورای  سخنگوی 
حسینیه ارشاد، گفت: تاکنون تخلفی نداشتیم اما باید 
بگویم که »سامانه مردم ناظر« در اختیار مردم است و 
اگر موردی را مشاهده کردند می توانند به اطلاع ما 

برسانند تا پیگیری شود.
نگهبان  شورای  سخنگوی  نظیف  طحان  هادی 
عصر روزجمعه با حضور در حسینیه ارشاد تهران از 
فرآیند اخذ رأی در حسینیه ارشاد تهران در انتخابات 

چهاردهمین دوره ریاست جمهوری بازدید کرد.
طحان نظیف در حاشیه بازدید از حسینیه ارشاد در 
جمع خبرنگاران، گفت: رای گیری از ۸ صبح شروع 
شده و طبق زمان بندی بدون هیچ مشکلی در حال 

انجام است. 
وی گفت: همکاران ما در ستاد مرکزی وزارت کشور 
از طریق سامانه مردم ناظر با همه مردم ایران مرتبط 
هستند. نمایندگان نامزد ها هم در این ستاد حضور 
دارند تا اگر نکته ای وجود دارد بی واسطه آن را منتقل 

کنند. 
سخنگوی شورای نگهبان اظهار کرد: سامانه مردم 
ناظر طراحی شده است تا مردم در هر نقطه ای که 
انتخابات  اندرکاران  دست  به  را  خود  نکات  هستند 

منتقل کنند.
دادستان کل کشور:

گزارشی از تخلف و جرم در انتخابات اعلام 
نشده است

را  انتخابات  در  حضور   ، نیز  کشور  کل  دادستان 
مظهر مردم سالاری دینی و موجب وحدت دانست و 
گفت: تاکنون گزارش خاصی درباره تخلف و جرم در 

انتخابات اعلام نشده است.
حجت  الاسلام و المسلمین محمد موحدی  آزاد روز 
جمعه هشتم تیر ماه در حاشیه برگزاری چهاردهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری در حسینیه ارشاد 
رأی خود را به صندوق انداخت و در جمع خبرنگاران 
دوره  چهاردهمین  کنندگان  برگزار  از  تشکر  ضمن 
امنیتی  نیروهای  نیز  و  جمهوری  ریاست  انتخابات 
که امنیت کامل را در برگزاری انتخابات برقرار کرده 
اند، اظهار داشت: مردم ایران وظیفه شناس هستند 
و می دانند چگونه از استقلال سیاسی، فرهنگی و 

اقتصادی کشور دفاع کنند.
طور  به  مردم  اینکه  بیان  با  کشور  کل  دادستان 
میانگین سالانه یکبار در انتخابات شرکت می کنند، 
تاکید کرد: شرکت حداکثری ملت ایران در انتخابات 

موجب پیشرفت کشور در همه امور است.
موحدی آزاد حضور حداکثری در انتخابات را موجب 
پیشرفت دانست و افزود: برای رسیدگی به تخلفات 
احتمالی در سراسر کشور ستاد پیشگیری از تخلفات و 

جرایم انتخاباتی را تشکیل داده ایم.
رادان:

 هیچ حادثه امنیتی در هیچ نقطه کشور گزارش 
نشده است

فرمانده انتظامی کشورنیز با بیان اینکه حضور مردم 
گفت:  است،  توجه  قابل  رای  صندوق های  پای  در 
امنیتی  این لحظه هیچگونه حادثه  تا  خوشبختانه 
امنیت  و  نشده  گزارش  کشور  از  ای  نقطه  هیچ  در 
کاملا برقرار و انتخابات در نظم در حال انجام است 
و همکاران ما تا آخرین لحظه رأی گیری و شمارش 
آراء و اعلام نتایج در کنار مردم خواهند بود. سردار 
چهاردهمین  برگزاری  حاشیه  در  رادان  احمدرضا 
دوره انتخابات ریاست جمهوری با بیان اینکه پس از 
تشییع باشکوه رئیس جمهور شهید و همراهان وی که 
یک حماسه برای کشور بود، اظهار داشت: دنیا امروز 
نیز شاهد شگفتانه ای دیگر به جهت حضور مردم در 

انتخابات ریاست جمهوری خواهد بود.
نوعی  به  ندادن  رأی  امروز  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
خودتحریمی برای مردم محسوب می شود، افزود: 
امروز اگر کسانی مدعی اظهارنظر در صحنه سیاسی 
کشور هستند باید با حضور در پای صندوق های رأی 

نظر خود را اعلام کنند.
با بیان این که هر یک رأی کمک به  سردار رادان 
تثبیت نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران محسوب 
می شود، عنوان کرد: صَرف نظر از سلایق گوناگون، 
حضور افراد در پای صندوق های رأی و انتخاب یکی 
مشخص  را  ایران  کشور  جمهور  رئیس  نامزدها،  از 
خواهد کرد. فرمانده فراجا اظهار داشت: طی گزارش 
های دریافتی حضور مردم عدد قابل توجهی در پای 

صندوق های رأی است.
وی تاکید کرد: خوشبختانه تا این لحظه هیچگونه 
گزارش  کشور  از  نقطه ای  هیچ  در  امنیتی  حادثه 
نشده و امنیت کاملا برقرار و انتخابات در نظم در حال 
انجام است و همکاران ما تا آخرین لحظه رأی گیری و 

شمارش آراء و اعلام نتایج در کنار مردم خواهند بود.
سید حسن خمینی: 

دولت  چهاردهم به درد مردم  برسد
یادگار امام نیز  با تأکید بر اینکه انتخابات یکی از 
مظاهر بزرگ مردم سالاری است، گفت: همه نسبت  
به  سرنوشت خودشان  حساس باشند و واقعا انتخابات 
را جدی بگیرند. مشارکت بالا و انتخاب یک رئیس 
جمهور با رأی بالا برای  حل مشکلات کشور بسیار 

مهم است.
 حجت الاسلام والمسلمین سید حسن خمینی در 
حاشیه حضور پای صندوق رأی چهاردهمین دوره 
انتخابات رئیس جمهوری، در جمع خبرنگاران گفت: 
انتخابات یکی از مظاهر بزرگ مردم سالاری است و 
ما هم برای عبور از بحران ها، بعد از خدا، هیچ نقطه 

اتکایی غیر از مردم  نداریم. 
سرنوشت  به   نسبت   همه  کرد:  تأکید  امام  یادگار 
را جدی  انتخابات  واقعا  و  باشند  خودشان  حساس 
بگیرند. مشارکت بالا و انتخاب یک رئیس جمهور با 

رأی بالا برای  حل مشکلات کشور بسیار مهم است.
گام  مسیر  این  در  بتوانیم  شاءالله  ان  افزود:  وی 
برداریم و همه  آنچه که مورد رضای خدا است  را انجام 
بدهند؛ و ان شاءالله نتایج خوبی هم برای  مردم  داشته  

باشد.
سید حسن خمینی در پاسخ به سؤالی در خصوص 
میزان مشارکت مردم در این انتخابات، اظهار داشت: 
ان شاءالله خوب باشد و امیدواریم مشارکت خوبی را 
شاهد باشیم. وی همچنین در پاسخ به سؤال دیگری 
در خصوص اولویت های دولت  چهاردهم، گفت: به 

درد مردم  برسد.

تداوم حماسه ایرانیان پای صندوق های رأی؛

سنگ تمام همه سلایق برای سربلندی  ایران

ایمن دلیری*
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سلامت

فواید تعریق برای سلامتی چرا دیر خوابیدن احتمال دیابت را در نوجوانان بیشتر می کند؟

امروزه تعداد نوجوانانی که شب ها تا دیروقت بیدار می مانند بسیار زیاد است. آنها تا پاسی از شب با 
تلفن همراه و دیگر سرگرمی های دیجیتالی مشغول هستند و این عادت می توانند پیامدهای جدی برای 

سلامتی شان داشته باشد، از جمله افزایش احتمال ابتلای آنها به دیابت.
یکی از اصلی ترین عوامل خطر ابتلا به دیابت، اختلال در ساعت شبانه روزی طبیعی بدن است. این ریتم 
طبیعی بدن مانند یک سازمان دهنده نامرئی عمل کرده و سیکل خواب و بیداری ما را تنظیم می کند. ریتم 
طبیعی بدن ما عمیقاً با چیدمان بیولوژیکی ما مرتبط بوده و نسبت به محرک های بیرونی مانند نور و تاریکی 

در محیط حساس می باشد.
این ریتم طبیعی نه تنها بر الگوهای خواب ما حکومت می کند؛ بلکه نقش مهمی در دیگر عملکردهای 
بدن نیز دارد، مثل متابولیسم. متابولیسم فرایندی است که طی آن، بدن ما غذا را به انرژی تبدیل می کند. 
ساعت درونی ما تنظیم کنندهٔ تولید انواع هورمون ها نیز هست. ریتم درونی بدن ما در واقع تعادل 

حساسی را در بدنمان حفظ می کند که باعث عملکرد بهینه بدن خواهد شد.
وقتی یک نوجوان مرتباً شب ها دیر می خوابد، اختلال قابل توجهی در این ریتم ایجاد می شود. برخلاف 
روال طبیعی ساعت درونی عمل کردن می تواند موجب اختلالاتی در سیستم متابولیکی شود که دیابت 
مهم ترین آنهاست. دلیلش هم این است که اختلال در ریتم ساعت بدن می تواند توانایی بدن برای استفاده 

مؤثر از انسولین یا تولید انسولین کافی را کاهش دهد و منجر به افزایش گلوکز خون شود.
ضمناً ریزه خواری های آخر شب یکی از عادت های رایج در میان نوجوانانی است که تا دیروقت بیدار 
می مانند. میل به خوردن در این زمان از شب ناشی از افزایش احساس گرسنگی به دلیل کمبود خواب 
است. اما انتخاب های غذایی در ساعات دیروقت شب معمولًا ناسالم اند و شامل خوردنی هایی می شوند 
که پر از قند و چربی های ناسالم اند. این غذاها نه تنها به سلامتی آسیب می زنند، بلکه کالری زیادی نیز 
دارند بدون اینکه مواد مغذی خاصی داشته باشند. این عادت منجر به افزایش وزن و چاقی خواهد شد، 
خصوصاً اگر فرد تحرک بدنی نداشته باشد. چاقی یکی دیگر از عوامل خطر ابتلا به دیابت است؛ چون 

مقاومت به انسولین را افزایش می دهد.
پیشگیری از دیابت: نقش خواب

داشتن خواب کافی بخش مهمی از پیشگیری از دیابت است. کیفیت و کمیت خوابی که هر شب 
دارید می تواند اثر چشمگیری بر سلامتی شما بگذارد، خصوصاً از جهت عملکردهای متابولیکی. یکی 
از حساس ترین جنبه های این مسئله، حساسیت به انسولین است. انسولین هورمونی است که لوزالمعده 

آن را می سازد و کارش تنظیم گلوکز در خون است. 
بهترین راه کاهش خطر ابتلا به دیابت، ترکیبی از رژیم غذایی متعادل، ورزش منظم و خواب کافی است. 
از غذاهای فیبردار و کم قند بیشتر استفاده کنید و از چربی های ناسالم بپرهیزید. الگوی خوابتان را منظم 
کنید تا ساعت شبانه روزی بدنتان تنظیم شود. داشتن این عادت ها از سن پایین می تواند در بلندمدت 

باعث یک سبک زندگی سالم شود

وقتی بدن خواب کافی دارد می تواند از انسولین به طور مؤثر برای کاهش میزان گلوکز در خون استفاده 
کند؛ اما وقتی بدن در شرایط کمبود خواب قرار می گیرد، حساسیت به انسولین کم می شود. یعنی توانایی 
بدن برای پاسخ به انسولین و کنترل مؤثر قند خون دچار اختلال می شود. در نتیجه وقتی بدن کمبود 
خواب دارد، لوزالمعده برای جبران انسولین بیشتری تولید می کند. اما این انسولین اضافی باعث تجمع 

قند در خون می شود و بدین ترتیب ریسک دیابت بالا می رود.
همچنین کمبود خواب می تواند انواع و اقسام واکنش های فیزیولوژی را در بدن ایجاد کند که در 
بلندمدت منجر به افزایش خطر ابتلا به دیابت خواهند شد. کمبود خواب احساس گرسنگی و تمایل به 
غذاهای ناسالم و چرب و پُر از قند را بیشتر می کند. دلیل این اتفاق، اختلال در هورمون های گرلین و 
لپتین می باشد که تنظیم کنندهٔ احساس سیری و گرسنگی اند. کمبود خواب، گرلین را افزایش )هورمون 
گرسنگی( و لپتین را کاهش می دهد )هورمون سیری(. این عدم تعادل سبب پُرخوری و انتخاب های 

ناسالم غذایی می شود و افزایش وزن و چاقی را به دنبال دارد.
چاقی و دیگر ریسک فاکتورهای دیابت باعث افزایش مقاومت به انسولین می شوند و کنترل قند خون 
را برای بدن سخت تر می کنند؛ بنابراین خواب و استراحت کافی نه تنها برای تندرستی مهم است؛ بلکه 

مستقیماً باعث پیشگیری از ابتلا به دیابت می شود.
تشویق نوجوانان به اولویت دادن به خواب کمک می کند این هورمون ها تعدیل شده و حساسیت 
به انسولین بهتر شود. محیط مناسبی برای خواب نوجوان فراهم کنید، کمکش کنید ساعت خواب و 

بیداری اش را منظم کند و تشویقش کنید قبل از زمان خواب از اسکرین ها استفاده نکند.
روش های برای کاهش خطر ابتلا به دیابت

برای پیشگیری از دیابت لازم است هم عادات خواب خود را اصلاح کنید و هم انتخاب های غذایی تان 
را اصلاح نمایید. استفاده از تلفن همراه و دیگر اسکرین ها نزدیک به زمان خواب، جلوی خواب راحت 
و باکیفیت را می گیرد. یک شیوه کاملًا مؤثر دیگر، تحرک بدنی است. ورزش منظم کمک می کند وزن 
سالمی داشته باشید، حساسیت به انسولین را افزایش بدهید و الگوهای خوابتان را تنظیم کنید و در نتیجه 

احتمال دیابت را کاهش دهید.
بهترین راه کاهش خطر ابتلا به دیابت، ترکیبی از رژیم غذایی متعادل، ورزش منظم و خواب کافی است. 
از غذاهای فیبردار و کم قند بیشتر استفاده کنید و از چربی های ناسالم بپرهیزید. الگوی خوابتان را منظم 
کنید تا ساعت شبانه روزی بدنتان تنظیم شود. داشتن این عادت ها از سن پایین می تواند در بلندمدت 

باعث یک سبک زندگی سالم شود.
در پایان

شب ها تا دیروقت بیدارماندن شاید بی ضرر به نظر برسد؛ اما این پتانسیل را دارد که فرد را درگیر انواع و 
اقسام بیماری ها کند. دانستن ریسک فاکتورهای دیابت که با عادات آخر شب مرتبط هستند، اولین قدم 

برای پیشگیری از دیابت در نوجوانان است.

اهمیت مصرف پروتئین در زندگی روزمره 
و سلامت بدن

نقش پروتئین در رشد و نمو، تشکیل و حفظ عضلات و استخوان ها، سیستم 
عصبی، ایمنی، خون رسانی، تنفس، گوارش و تمام فعالیت های حیاتی بدن بسیار 

مهم است. 
پروتئین ها جزو سه گروه اصلی مواد مغذی محسوب می شوند که حیات انسان ها 
به آن وابسته است. پروتئین ها، مولکول های درشتی هستند که مانند یک تسبیح که 
از دانه های کوچکتری تشکیل شده، از واحدهای کوچک تری به نام »اسیدآمینه« 
تشکیل شده اند و به علت داشتن عامل نیتروژنی از دو گروه دیگر کربوهیدرات ها و 
چربی ها متمایز می شوند. پروتئین ها، نقش های بسیار متنوع و مهمی در بدن ایفا 

می کنند؛ سلول های بدن برای ادامه فعالیت خود به پروتئین ها وابسته هستند.
رشد و نمو، تشکیل و حفظ عضلات و استخوان ها، سیستم عصبی، ایمنی، 
خون رسانی، تنفس، گوارش و تمام فعالیت های حیاتی بدن به پروتئین وابسته است. 
پروتئین های بدن از مجموع ۲۱ نوع اسیدآمینه تشکیل شده اند که بدن می تواند 
فقط ۱۳ نوع را تولید کند و هشت مورد باقیمانده باید از طریق مصرف موادغذائی 
تأمین شود. هشت اسیدآمینه ای که بدن تولید می کند با نام »اسیدهای آمینه 
ضروری« شناخته می شوند. موادغذایی حیوانی، بهترین منبع برای دریافت پروتئین 
کامل هستند؛ پروتئین کامل، تمام هشت اسید آمینه ضروری را دارد. همچنین 
»پروتئین های غیرکامل« که بیشتر منبع گیاهی دارند، فقط دارای تعدادی از این 
اسیدآمینه ها هستند. عدم دریافت کافی پروتئین با مشکلاتی مانند عقب ماندگی 
رشد، ضعف بدن، افزایش ابتلا به عفونت ها، تحلیل عضلات، ریزش مو، کاهش 
یادگیری، کم خونی و موارد دیگر همراه است. کمبود پروتئین فقط در افراد کم 
وزن و لاغر به وجود نمی آید، بلکه افراد با اضافه وزن که الگوی غذایی پرچرب و 
پرکربوهیدرات بدون توجه به منابع پروتئینی را داشته باشند نیز در معرض کمبود 
پروتئین قرار دارند. بنابر اعلام دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، به منظور 
تامین پروتئین مورد نیاز بدن، منابع پروتئین باید شناخته شده و در برنامه غذایی 
لحاظ شوند. منابع حیوانی شامل انواع گوشت ها، لبنیات و تخم مرغ می شود؛ 
محدودیت هایی برای مصرف گوشت به ویژه گوشت قرمز به علت داشتن چربی 
اشباع، کلسترول و افزایش خطر بیماری های قلبی عروقی باید در نظر گرفت.  
حبوبات و سویا نیز از منابع خوب پروتئین های گیاهی محسوب می شوند؛ به علت 
ناکامل بودن پروتئین های گیاهی، لازم است پروتئین هایی از این دست را با یکدیگر 
مصرف کرد تا از کفایت اسیدهای آمینه اطمینان حاصل شود. به طور مثال، حبوبات 
را می توان با غلات یا غلات را با لبنیات ترکیب کرد؛ در نتیجه یک وعده عدس پلو یا 

ترکیب نان با ماست وعده کاملی از نظر پروتئین به حساب می آید. 
 

یک متخصص مطرح کرد:

عاملی برای پیشگیری از آلزایمر
بر اساس تحقیقات جدید دانشگاه »مرداک«، داشتن بیش از شش ساعت خواب 
با کیفیت در شب ممکن است به پیشگیری از آلزایمر یا کُند کردن روند پیشرفت این 

بیماری کمک کند. 
این تحقیق نشان داده است تجمع پلاک های بتا آمیلوئید در مغز، فرآیندی که 
با پیشرفت بیماری مرتبط است، ارتباط نزدیکی با الگوهای خواب فردی دارد.  این 
مطالعه نشان داد که کیفیت خواب ضعیف تر و کمیت پایین تر با تجمع سریع تر بتا 
آمیلوئید در مغز در افراد مسن تری که حافظه و تفکر آنها هنوز آسیب ندیده بود، مرتبط 
است. یک متخصص در دانشگاه مرداک گفت این یافته ها امید جدیدی را برای همه 
ما به وجود آورده است. وی اظهار کرد: بیماری آلزایمر وضعیتی است که به طور 
سنتی در اواخر زندگی تشخیص داده می شود، اما فرآیندهای پاتولوژیک آن خیلی 
زودتر شروع می شود. او اضافه کرد: در حال حاضر هیچ درمان شناخته شده ای 
برای بیماری آلزایمر وجود ندارد اما تحقیقات ما نشان می دهد که باید مداخلات 
شخصی بهبود خواب را به عنوان یک عامل خطر قابل اصلاح در برابر آلزایمر با 
پتانسیلی برای به تاخیر انداختن یا جلوگیری از شروع و پیشرفت علائم برای افرادی 
که در مراحل اولیه هستند، بررسی کنیم. وی اظهار کرد: یافته های ما شواهدی در 
مورد چگونگی تاثیر عوامل سبک زندگی مانند خواب در مبارزه با بیماری های عصبی 

را تایید می کند.

با این مواد غذایی قند خون خود را کنترل کنید

 وزن بدن، فعالیت، استرس و ژنتیک همگی در تنظیم قند خون نقش 
دارند، اما نباید از تأثیر رژیم غذایی سالم در مدیریت قند خون غافل شد. 
پیروی از یک رژیم غذایی مناسب می تواند به طور قابل توجهی در کنترل 
سطح قند خون موثر باشد و خطر ابتلا به بیماری های مرتبط با دیابت را 
کاهش دهد. »همشهری آنلاین« در این مقاله به بررسی نقش رژیم غذایی 

در تنظیم قند خون پرداخته است.
»مصرف برخی مواد غذایی با قند افزوده و کربوهیدرات های تصفیه شده 
می تواند منجر به نوسانات قند خون شود. اما در مقابل، مواد غذایی دیگری 
وجود دارند که به تنظیم قند خون کمک کرده و سلامت کلی بدن را بهبود 

می بخشند. این مواد غذایی شامل موارد زیر هستند:
لوبیا و عدس: منابع غنی از منیزیم و فیبر

لوبیا و عدس دارای مقادیر فراوانی از منیزیم، فیبر و پروتئین هستند. این 
مواد مغذی نه تنها به کاهش قند خون کمک می کنند، بلکه در تنظیم 
سطح قند خون نیز نقش اساسی دارند. مطالعات متعددی نشان داده اند 
که گنجاندن لوبیا و عدس در رژیم غذایی می تواند خطر ابتلا به دیابت را 
کاهش دهد. این مواد غذایی باعث هضم آهسته تر کربوهیدرات ها می شوند 
و از افزایش ناگهانی قند خون بعد از وعده های غذایی جلوگیری می کنند. 
همچنین، مصرف منظم لوبیا و عدس می تواند به بهبود سلامت قلب و 

کاهش التهاب کمک کند.
غذاهای دریایی: منابع ارزشمند پروتئین و چربی های سالم

کیفیت،  با  پروتئین های  حاوی  میگو  و  ماهی  مانند  دریایی  غذاهای 
چربی های سالم، ویتامین ها، مواد معدنی و آنتی اکسیدان ها هستند.

این ترکیبات به تنظیم سطح قند خون کمک کرده و از نوسانات قند خون 

جلوگیری می کنند. پروتئین موجود در غذاهای دریایی باعث هضم آهسته تر 
غذا و افزایش احساس سیری می شود که این امر به مدیریت قند خون کمک 
می کند. بر اساس تحقیقات، مصرف مکرر ماهی های چرب مانند سالمون و 
ساردین می تواند تنظیم قند خون را بهبود بخشد و به سلامت قلب نیز کمک 

کند.
سیب: منبع فیبر محلول و ترکیبات گیاهی مفید

سیب سرشار از فیبر محلول و ترکیبات گیاهی مانند کورستین، اسید 
کلروژنیک و اسید گالیک است. این ترکیبات به کاهش قند خون و پیشگیری 
از دیابت کمک می کنند. فیبر محلول موجود در سیب باعث کاهش سرعت 
هضم و جذب قندها می شود که این امر به تنظیم بهتر قند خون کمک 
می کند. همچنین، مصرف منظم سیب می تواند به کاهش التهاب و بهبود 
سلامت قلب کمک کند. سیب یک میان وعده سالم و مناسب برای افراد 

دیابتی و کسانی است که به دنبال مدیریت بهتر قند خون خود هستند.
مرکبات: بهبود حساسیت به انسولین با ویتامین ها و فیبر

و  معدنی  مواد  ویتامین ها،  فروت حاوی  گریپ  و  پرتقال  مانند  مرکبات 
فیبرهای مفید هستند که به بهبود حساسیت به انسولین و پیشگیری از 
دیابت کمک می کنند. با وجود اینکه مرکبات حاوی قند طبیعی هستند، اما 
شاخص گلیسمی پایین تا متوسطی دارند که این امر باعث می شود تا قند 
خون به آرامی افزایش یابد. مرکبات همچنین دارای ترکیبات گیاهی مانند 
نارینژنین هستند که خواص ضد دیابتی قوی دارند. مصرف منظم مرکبات 

می تواند به بهبود سلامت کلی بدن و مدیریت قند خون کمک کند.
توت ها: بهبود تنظیم قند خون با آنتی اکسیدان ها و فیبر

فیبر،  زیادی  مقادیر  حاوی  شاه توت،  و  فرنگی  توت  جمله  از  توت ها، 

ویتامین ها، مواد معدنی و آنتی اکسیدان ها هستند. این ترکیبات به بهبود 
تنظیم قند خون کمک می کنند و برای افرادی که مشکلات مدیریت قند 
خون دارند، بسیار مفید هستند. مطالعات نشان داده اند که مصرف منظم 
توت ها می تواند حساسیت به انسولین را افزایش داده و به بهبود پاکسازی 
گلوکز از خون کمک کند. علاوه بر این، توت ها به کاهش التهاب و بهبود 
سلامت قلب نیز کمک می کنند. مصرف توت ها به عنوان یک میان وعده 
سالم می تواند بخشی از یک رژیم غذایی متعادل برای مدیریت بهتر قند 

خون باشد.
کدو تنبل: منبع فیبر و آنتی اکسیدان های قوی

کدو تنبل یکی از مواد غذایی پر فیبر و آنتی اکسیدان است که می تواند 
به تنظیم قند خون کمک کند. این ماده غذایی حاوی پلی ساکاریدها، 
نوعی کربوهیدرات است که به تنظیم سطح قند خون در محدوده نرمال 
کمک می کند. همچنین، دانه های کدو تنبل نیز سرشار از چربی های سالم 
و پروتئین هستند که در مدیریت قند خون بسیار مفید می باشند. مصرف 
منظم کدو تنبل می تواند به کاهش التهاب و بهبود سلامت کلی بدن کمک 

کند، و برای افراد مبتلا به دیابت یک گزینه غذایی مناسب است.
دانه کتان: کاهش قند خون با فیبر و چربی های سالم

دانه کتان سرشار از فیبر و چربی های سالم است و می تواند به کاهش 
سطح قند خون کمک کند. این دانه ها حاوی فیبر محلول هستند که 
جذب قند در خون را کند می کنند و در نتیجه سطح قند خون را کاهش 
می دهند. تحقیقات نشان می دهد که مصرف منظم دانه کتان می تواند به 
بهبود کنترل قند خون، به ویژه در افراد مبتلا به دیابت نوع ۲ کمک کند. 
دانه کتان همچنین می تواند به بهبود سلامت قلب و کاهش التهاب در بدن 

کمک کند.
تخم مرغ: منبع پروتئین و تنظیم کننده قند خون

تخم مرغ یکی از منابع غنی پروتئین، چربی های سالم، ویتامین ها و مواد 
معدنی است که به تنظیم قند خون کمک می کند. برخی مطالعات نشان 
داده اند که مصرف تخم مرغ می تواند به بهبود کنترل قند خون و افزایش 
حساسیت به انسولین کمک کند. در یک مطالعه بر روی ۴۲ بزرگسال مبتلا 
به اضافه وزن یا چاقی و پیش دیابت یا دیابت نوع ۲، مصرف روزانه یک تخم 
مرغ بزرگ منجر به کاهش قابل توجه قند خون ناشتا و بهبود حساسیت به 
انسولین شد. مصرف تخم مرغ به عنوان بخشی از یک رژیم غذایی متعادل 

می تواند به مدیریت بهتر قند خون و سلامت کلی بدن کمک کند.
مواد غذایی که باید برای پیشگیری از افزایش قند خون اجتناب 

کنید
و  غذاها  مصرف  از  است  بهتر  هستید،  بالا  خون  قند  به  مبتلا  اگر 
هستند،  تصفیه شده  کربوهیدرات های  و  قند  حاوی  که  خوراکی هایی 
مانند نان سفید و شیرینی جات، اجتناب کنید. این مواد غذایی می توانند 
نوسانات قند خون  باعث  و  افزایش دهند  را  به سرعت سطح قند خون 
شوند. همچنین، بهتر است از مصرف مواد غذایی حاوی سدیم بالا مانند 
غذاهای شور، کالباس، سوسیس، چیپس، پفک، غذاهای کنسروی، سس 
کچاپ، سس های سالاد، ترشی و انواع شورها پرهیز کنید. این غذاها نه 
تنها به افزایش قند خون کمک می کنند بلکه می توانند فشار خون و خطر 
از این مواد غذایی و  با اجتناب  بیماری های قلبی را نیز افزایش دهند. 
انتخاب گزینه های سالم تر، می توانید به مدیریت بهتر قند خون و سلامت 

کلی خود کمک کنید.
مواد شور ممنوع

برای مدیریت قند خون و پیشگیری از دیابت، مصرف مواد غذایی سالم 
مانند لوبیا، عدس، غذاهای دریایی، سیب، مرکبات، توت ها، کدو تنبل، 
از مصرف غذاهای حاوی قند و  دانه کتان و تخم مرغ توصیه می شود. 
کربوهیدرات های تصفیه شده و مواد غذایی شور پرهیز کنید. با انتخاب مواد 
غذایی مناسب، می توانید سطح قند خون خود را کنترل کرده و سلامت 

کلی بدن را بهبود بخشید.
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مدیرکل نظارت بر ضوابط شهرسازی شهرداری قم مطرح کرد؛

رشد ۲۱ درصدی صدور پروانه 
ساخت وساز در بافت فرسوده 

پروانه  فقره  از صدور ۱۷۳  قم  بر ضوابط شهرسازی شهرداری  نظارت  مدیرکل 
ساخت وساز در بافت فرسوده شهر قم در سال ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: این میزان در 

سال پیش از آن ۱۴۳ مورد بود.
مسعود میلانی در گفت وگویی با اشاره به آمارهای مرتبط با حضور شهرسازی 
اظهار کرد: در سال ۱۴۰۲ بیش از ۵۵۰۰ کنترل نقشه صورت گرفته است که از 
این تعداد ۴۱۹۵ مورد تأییدشده است و ۱۱۶۶ مورد پذیرش واقع نشده و وارد فرایند 
اصلاح شده است.  وی آمار صدور پروانه در سال ۱۴۰۱ را مورد توجه قرار داد و افزود: 
در این سال ۲۲۴۶ فقره پروانه به مساحت یک میلیون و ۸۸۲ هزار مترمربع صادر 
شده است. مدیرکل نظارت بر ضوابط شهرسازی شهرداری قم خاطرنشان کرد: در 
سال ۱۴۰۲ نیز، ۱۸۲۴ مورد پروانه ساختمانی به مساحت یک میلیون و ۷۲۲ هزار 
مترمربع صادر شد.  میلانی با اشاره به صدور پروانه ساختمانی در بافت تاریخی شهر 
قم، تصریح کرد: میزان صدور پروانه در این بافت از ۲۴ فقره در سال ۱۴۰۱ به ۲۰ 
مورد با مساحت ۴۵ هزار مترمربع در سال ۱۴۰۲ رسیده است.  وی اضافه کرد: در 
بافت فرسوده نیز ۱۴۳ مورد صدور پروانه در سال ۱۴۰۱ داشتیم که با توجه به صدور 
مجوز طبقات تشویقی در روزهای پایانی این سال در کمیسیون ماده پنج، این عدد 
به ۱۷۳ مورد در سال ۱۴۰۲ رسید و مساحت صدور پروانه در بافت فرسوده نیز از 

۶۴ هزار مترمربع در سال ۱۴۰۱ به ۹۰ هزار و ۵۰۰ مترمربع در سال ۱۴۰۲ رسید.
 مدیرکل نظارت بر ضوابط شهرسازی شهرداری قم ادامه داد: با توجه به مجوزهای 
تشویقی صادر شده، پیش بینی برای استقبال شهروندان از اخذ پروانه در بافت 
فرسوده در سال ۱۴۰۲ بیشتر بود.  میلانی با بیان اینکه مشکل بافت فرسوده 
مسائل  طبقات،  میزان  از  بیش  فرسوده  بافت  مشکلات  گفت:  نیست،  طبقه 
مالی و اقتصادی ساکنان است، چراکه با افزایش طبقات باید توانایی نسبی برای 
ساخت وساز وجود داشته باشد.  وی افزود: مجوز بلندمرتبه سازی در بافت فرسوده 
به دلیل بضاعت نداشتن ساکنان ممکن است منجر به ترویج قراردادهای مشارکت 
در ساخت شود که این مسئله را نیز باید عارضه یابی و بررسی کرد تا سبب تعدد 

پرونده های قضائی در حوزه ساخت وساز نشود.
 

مدیرعامل سازمان بهسازی اطراف حرم مطهر خبرداد؛

افتتاح دفاتر تسهیل گری در محلات 
»لب چال« و »زنگارکی« 

مدیرعامل سازمان زیباسازی، بهسازی و نوسازی اطراف حرم حضرت معصومه 
)س( از افتتاح دفاتر تسهیل گری در دو محله دیگر قم پس از محله دروازه ری خبر 

داد.
دروازه ری،  در محله  اینکه سال ۱۴۰۲  بیان  با  در گفت وگویی  علیرضا خاکی 
نخستین دفتر تسهیلگری شهرداری قم افتتاح شد، اظهار کرد: این دفاتر رویکرد 
هماهنگی اجتماعی دارند.  وی با تأکید بر اینکه یکی از اهداف این دفاتر بررسی 
طرح های موجود و تطبیق با نیاز واقعی محلات است، افزود: چراکه در طرح های 
توسعه شهری وقت کافی برای هماهنگی با اهالی آن منطقه وجود ندارد و ممکن 
است پروژه ای کار شود که ۱۰ درصد نیازهای محله را حل کند، اما با همان هزینه 
می توان کاری کرد که ۹۰ درصد نیازهای منطقه حل شود.  مدیرعامل سازمان 
زیباسازی، بهسازی و نوسازی اطراف حرم حضرت معصومه )س( ادامه داد: لازم 

است دفاتر تسهیل گری طرح های تهیه شده را با نیازهای اهالی منطبق کند.  
خاکی با اشاره به اینکه دفاتر تسهیل گری با گروه های مختلف اجتماعی ارتباط 
میان  دو سال گذشته جلسات مختلفی  برقرار می کنند، خاطرنشان کرد: طی 
گروه های مختلف مثل نیروی انتظامی، مساجد، مدارس، کتابخانه ها، گروه های 
بهداشت و درمانی و گروه های ورزشی انجام شده است.   وی گفت: هدف دوم دفاتر 
تسهیل گری ورود به توانمندی های اجتماعی است، به عنوان مثال در حوزه اشتغال 
بازارچه ها  تا  با فنی- حرفه ای و بهزیستی برگزار می شود  و کارآفرینی، جلساتی 
یا مکان هایی برای حمایت از مشاغل ایجاد شود. مدیرعامل سازمان زیباسازی، 
بهسازی و نوسازی اطراف حرم افزود: دفاتر تسهیل گری در کشور چند نوع هستند 
که بعضی وارد مسائل مربوط به ساختمان ها و زمین ها شدند، اما این اجازه در قم 
داده نشد و بخش توانمندی اجتماعی و تطبیق نیازهای منطقه با طرح های توسعه 
شهری مدنظر بود. خاکی اضافه کرد: این دفاتر به منظور شناخت ظرفیت ها و اتصال 

به منابع پشتیبان و رصد و پیگیری این ظرفیت ها است.
 

معاون سازمان قطار شهری قم مطرح کرد؛

مناسب سازی ایستگاه های مترو
 برای معلولان و نابینایان 

معاون فنی و اجرایی سازمان قطار شهری قم گفت: پروژه متروی قم در بحث 
طراحی و اجرا با توجه به ضوابط و مقررات معماری برای افراد دارای معلولیت و 

نابینایان طراحی و مناسب سازی شده است.
موجود، طراحی  بخشنامه های  و  قوانین  به  توجه  با  کرد:  اظهار  معینی  عماد 
ایستگاه های خط A با در نظر گرفتن موارد مربوط به ضوابط حمایت از معلولان و 
نابینایان مناسب سازی شده است.  وی افزود: مطابق موارد گفته شده در ضوابط و 
مقررات شهرسازی و معماری، در خط A متروی قم با هدف بهبود شرایط استفاده 
افراد دارای معلولیت، نابینایان و سالمندان تلاش شده است تا این موضوع ازجمله 
طراحی و اجرای آسانسور معلولان به تعداد چهار مورد برای دسترسی افراد به طبقات 
و سکوی مسافر از سطح زمین به کار رفته است. معاون فنی و اجرایی سازمان قطار 
شهری قم با اشاره به طراحی و اجرای رمپ های معلولان در کنار پله ها در راه های 
ورودی خاطرنشان کرد: نصب و تجهیز پله برقی در کنار پله خشک در هر ورودی، 
طراحی و نصب مسیر نابینایان از سطح زمین تا محدوده سکوی قطار به صورت 
پیوسته و نصب و نصب علائم حسی از دیگر اقدامات برای تسهیل تردد نابینایان و 

معلولان است.
 معینی تأکید کرد: کل موارد در نظر گرفته شده برای این اقدامات و متناسب سازی 
با در نظر گرفتن شفت ها و تونل های راهرو و آسانسور معلولان حدود ۴۰۰ میلیارد 
ریال در هر ایستگاه است که عمده آن تکمیل شده و یا در حال اجرا است.  وی 
افزود: در طراحی های ایستگاه های فاز دوم خط A مترو قم نیز، ضوابط و مقررات 
شهرسازی و معماری برای معلولان و نابینایان طبق نشریه ۸۹۳ در بخش مترو مدنظر 

قرار گرفته است تا دسترسی این افراد به حمل ونقل پاک و عمومی محقق شود.
 

مدیر منطقه هشت شهرداری قم خبر داد:

افزایش 85 هزار مترمربعی فضای سبز 
در پردیسان 

مدیر منطقه هشت شهرداری قم از افزایش ۸۵هزار مترمربعی فضای سبز در سال 
گذشته در این منطقه خبر داد.

به اهمیت توسعه فضای سبز شهری اظهار داشت:  با اشاره  علیرضا مظفری 
بهبود  همچنین  و  شهری  محیط  زیبایی  و  تلطیف  سبب  سبز  فضای  گسترش 
وضعیت آب و هوایی شهر می شود لذا مدیریت شهری این مهم را در اولویت های 

سیاست گذاری های خود قرار داده است.
به فضای  از ۸۵هزار مترمربع  اینکه در سال ۱۴۰۲ بیش  بیان  با  ادامه  وی در 
سبز منطقه پردیسان افزوده شده است اظهار داشت: در سال گذشته فضای سبز 
پردیسان توسعه مطلوبی داشت و بیش از ۵هزار اصله نهال از گونه هایی نظیر انجیر، 

زیتون، توت، پده و ... در سطح منطقه کاشت شده است.
مدیر منطقه هشت شهرداری قم با اشاره به وضعیت آب و هوایی خاص شهر قم و 
مشکلات خاص آن جهت توسعه و نگهداری فضای سبز خاطرنشان کرد: توسعه و 
نگهداری فضای سبز هزینه بسیار بالایی دارد و در این خصوص از شهروندان عزیز 
تقاضامندیم توجه ویژه ای به نگهداری فضاهای سبز و بوستان ها داشته باشند و در 

این راستا یاری رسان شهرداری باشند.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم:

قم سکان دار کشوردر مدیریت مصرف 
برق بخش اداری 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم گفت: قم با مدیریت صحیح مصرف برق در 
بخش اداری، به همراه ۶ استان دیگر، در رتبه برتر مدیریت مصرف قرار گرفت و رکورد 

جدیدی در این زمینه به ثبت رساند.
یوسف صادقی رئیس ظهر پنجشنبه در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: طبق 
اعلام دفتر هوشمندسازی شرکت مادر تخصصی توانیر، در روز دوشنبه رکورد جدیدی 
در مدیریت مصرف بخش اداری در کشور به ثبت رسید. در این روز معادل ۱۱۲۰ 
مگاوات بیشترین عددی بود که در بخش مدیریت مصرف ثبت شد، که معادل ۱.۵ برابر 
مصرف برق استان سمنان است. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم ابراز 
کرد: استان قم با مدیریت مصرف صحیح در بخش اداری توانست به همراه ۶ استان 
دیگر شامل آذربایجان شرقی، کهگیلویه و بویراحمد، خراسان رضوی، خراسان جنوبی، 
خوزستان و کرمان در رتبه برتر قابل توجه قرار بگیرد. صادقی بیان کرد: در حال حاضر 
کنتورهای هوشمند به طور اتوماتیک مدیریت مصرف برق را رصد می کنند و اداراتی که 
نتوانند به اهداف تعیین شده در کاهش مصرف برسند، با محدودیت در مصرف برق 
مواجه خواهند شد، بنابراین مدیران ادارات باید نسبت به رعایت کاهش ۳۰ درصدی 
مصرف برق در ساعات اداری توجه داشته باشند تا از اختلال در خدمت رسانی به مردم 
جلوگیری شود. وی گفت: کارشناسان دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق 
استان قم، مصرف برق ادارات را به صورت لحظه ای پایش می کنند و در صورت عدم 
رعایت مدیریت مصرف، ابتدا اخطار داده و در صورت تکرار، نسبت به قطع برق مراکز 
پرمصرف اداری اقدام خواهند کرد. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم 
خاطرنشان کرد: انتظار می رود ادارات استان قم با رعایت ساعات اداری اعلام شده، 
در مدیریت مصرف وسایل سرمایشی و استفاده از مولدها به صرفه جویی بیش از پیش 

کمک کنند تا بتوان برق پایدار را برای تمامی مشترکین تأمین کرد.

رییس دادگستری استان قم:

شهید بهشتی معمار دستگاه قضایی کشور بود
رییس دادگستری استان قم گفت: شهید بهشتی معمار دستگاه قضایی کشور بود و 
وی با تلفیق دانش حقوقی و دینی توانست یک پایه مدیریتی منسجمی را برای دستگاه 

قضا ایجاد کند.
حجت الاسلام علی مظفری بعدازظهر پنجشنبه در آیین گرامیداشت سالگرد شهیدان 
واقعه هفتم تیر و چهلم شهیدان خدمت، اظهار کرد: انقلاب اسلامی از ابتدا به مردم 
متکی بوده است و دشمنان انقلاب نیز در سال های نخست انقلاب با روش های جنگ 

داخلی و ترور شخصیت ها قصد نابود کردن و منحرف کردن مسیر انقلاب را داشتند.
رییس دادگستری استان قم بیان کرد: شهید بهشتی و اعضای حزب جمهوری 
اسلامی بعنوان ارکان اصلی انقلاب اسلامی نقش موثری را در راهبردی و هدایت مردم 
ایفا کردند. حجت الاسلام مظفری ابراز کرد: دشمنان پیش از حذف فیزیکی شهید 
بهشتی سعی در ترور شخصیتی وی داشتند که شکیبایی و استواری وی موجب خنثی 
سازی خواسته آنان شد. وی افزود: دشمنان با انجام تروهای شخصیتی فکر می کردند 
که خط انقلاب خاتمه یافته است ولی آنان غافل از این بودند که مردم با رهبری ارتباط 
معنوی و عمیق دارند. حجت الاسلام مظفری با بیان اینکه در سال ۱۳۶۰ دشمنان 
سعی در ترور امامان جمعه داشتند، گفت: شهید بهشتی معمار دستگاه قضایی کشور 
بود و وی با تلفیق دانش حقوقی و دینی توانست یک پایه مدیریتی منسجمی را برای 
دستگاه قضا ایجاد کند. رییس دادگستری استان قم خاطرنشان کرد: شهید بهشتی 
در انسجام و تشکیل تفکر انقلابی نقش موثری داشت و همه بر این باور بودند که مسیر 

این شهید و پیروان وی همان اسلام اصیل است.
 

معاون عمرانی شهرداری قم خبر داد:

بهره برداری از تقاطع فردوسی و صدوقی 
تا 3 ماه آینده

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با بیان تکمیل تقاطع غیرهمسطح بلوار صدوقی 
و محور فردوسی تا سه ماه آینده گفت: این پروژه بدون انسداد ترافیکی و با احداث 

سازه های نگه دارنده در حال اجراست. 
عباس حلوایی زاده با بیان اینکه ساختمان شورای اسلامی شهر قم در گام سوم 
با رعایت اصول  این ساختمان  افتتاح شد، اظهار کرد:  پروژه شهری  افتتاح ۱۹۸ 
معماری ایرانی-اسلامی طراحی شده است و تلاش کردیم فضا و نمای ساختمان 
احساس مردم داری را در مخاطب ایجاد کند.  وی با اشاره به اینکه این ساختمان 
۱۱۰۰ متر عرصه دارد، افزود: کل زیربنای ساختمان ۵۳۰۰ مترمربع بوده و برای آن 
۳۵۰۰ مترمربع محوطه سازی صورت گرفته است.  معاون فنی و عمرانی شهرداری 
قم هزینه ساخت این ساختمان را حدود ۹۳ میلیارد تومان دانست و خاطرنشان کرد: 

بهبود فضای محیط های اداری با هدف تکریم شهروندان صورت می گیرد.
 حلوایی زاده با اشاره به تصویب فاز یک طراحی تقاطع شهید زین الدین تصریح کرد: 
فاز یک این تقاطع به صورت سه سطحه در شورای ترافیک استان تصویب شد، این 
تقاطع به نوعی ادامه محور فردوسی در شهر قم محسوب می شود که وضعیت ترافیکی 
این محدوده را بهبود خواهد بخشید.  وی روند طراحی پروژه تونل امام موسی صدر را 
مورد توجه قرارداد و اذعان کرد: این طرح در مرحله برآورد و دریافت مجوز از شورای 
اسلامی شهر قم است.  معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با بیان تکمیل تقاطع 
غیرهمسطح بلوار صدوقی و محور فردوسی تا سه ماه آینده گفت: این پروژه بدون 

انسداد ترافیکی و با احداث سازه های نگه دارنده در حال اجراست.
 وی با تأکید بر اینکه تقاطع غیرهمسطح نیک اندیش نیز پس از احداث ستون ها در 
مرحله عرشه بندی قرار دارد، ابراز امیدواری کرد: سه مسیر دسترسی تقاطع فردوسی 

و پیامبر اعظم)ص( در سال جاری تکمیل شده است تا این پروژه بزرگ به انجام برسد.
 

مدیرعامل سازمان سیما و منظر شهرداری قم خبرداد:

طرح جامع کمربند سبز حفاظتی شهر 
اجرا می شود

 مدیرعامل سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری قم گفت: طرح جامع 
کمربند سبز حفاظتی شهر قم پس از تصویب وارد شورای برنامه ریزی استان می شود و 

توسط شهرداری قم اجرایی خواهد شد.
پیام جوادیان در جلسه شورای سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری قم 
اظهار کرد: مقرر شد سازمان نسبت به تدوین و ارائه طرح جامع سیما و منظر در حوزه های 
فضای سبز و زیباسازی اقدام کند تا به صورت مستمر و مستدل در جلسه شورا و آینده 
طی مدت حداکثر شش ماه اقدام داشته باشد. به گفته وی، تاکنون طرح های تحقیقاتی 
متعددی انجام شده که می توان به طرح تحقیقاتی درخت و درختچه های سازگار با اقلیم 
شهر، طرح جامع آب فضای سبز، طرح جامع استفاده از پساب در آبیاری، طرح جامع 
کمربند سبز و طرح جامع آفات و بیماری های شایع شهر می توان اشاره کرد.   مدیرعامل 
سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری قم عنوان کرد: در طرح تحقیقاتی 
گونه های مختلف درخت و درختچه سازگار با اقلیم شهر قم، فاز نخست و دوم به پایان 
رسید و فاز سوم از اواسط سال ۱۴۰۲ آغاز شد. در این طرح ۸۰ گونه جدید شناسایی شده 
که شامل مثمر و زینتی می شود. وی با بیان اینکه طرح جامع آب فضای سبز شهری با 
رویکرد جداسازی آب شرب از آب فضای سبز تکمیل شده و سال جاری مورد بازنگری قرار 
می گیرد، افزود: برای این اقدام ۴۰۰ میلیارد تومان نیاز است که ۶۰ درصد آن انجام گرفته 
و طبق مصوبه هیئت وزیران یک سوم آن را باید دولت پرداخت کند.  جوادیان اضافه کرد: 
طرح جامع استفاده از پساب فاضلاب در آبیاری شهر قم کامل انجام گرفته که در حال 
حاضر پساب پس از طی پنج کیلومتر وارد شهر قم شده و امیدواریم بخش مهمی از شهر 

قم که جنگلی و غیرمثمر است را با پساب آبیاری کنیم.
 

مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم:

تمام ناوگان اتوبوس رانی مجهز به سیستم 
سرمایشی است

مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم از مجهز بودن تمامی اتوبوس های فعال 
در خطوط درون شهری قم به سیستم سرمایشی خبر داد.

 علی نیک، اظهار کرد: هرساله و پیش از آغاز فصل گرم و با توجه به شدت گرمای 
شهر قم، سیستم های سرمایشی ناوگان مورد بازبینی قرار می گیرد. وی با بیان اینکه 
بلافاصله بعد از بازدید، رفع نقص انجام می شود، بیان کرد: بر این اساس تمامی ناوگان 
سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم فعال در خطوط به سیستم سرمایشی مجهز هستند.

شرکت های تعاونی مسکن مهر در منطقه پردیسان که تاکنون پایان کار ساختمان را 
دریافت نکرده اند تا پانزدهم تیر فرصت دارند برای حل این مشکل اقدام کنند.

براساس این گزارش ،گواهی پایان کار در واقع سندی است که سازنده ساختمان 
یا همان مالک باید آن را از شهرداری در قم دریافت کند و برای تکمیل ساخت هر 
کار  پایان  گواهی  اخذ  است.  الزامی  کار ساختمان  پایان  گواهی  اخذ  آپارتمانی 
ساختمان تکمیل کننده مراحل ساخت آپارتمان است و تا پیش از آنکه مالک آن را 
دریافت نکند امکان صدور سند مالکیت در دفاتر ثبت اسناد رسمی و یا انتقال سند 

مالکیت وجود ندارد.
در گواهی پایان کار ساختمان مواردی از جمله مصالح و نوع ساخت سازه از نظر 
تطابق با مقررات ملی ساختمان، رعایت اصول معماری، رعایت اصول فنی و تطابق با 
طرح تفصیلی عنوان شده است که نبود نظارت بر این موارد می تواند تبعات مختلف 

فنی، ایمنی و قانونی داشته باشد.
یکی از مشکلات امروز شهر قم وجود انبوهی از ساختمان های بدون پایان کار در 
قالب پروژه مسکن مهر در پردیسان است که این معضل هم برای مدیریت شهری 
و هم برای ساکنین دردسر هایی ایجاد کرده است. اهالی این ساختمان ها بدون 
پایان کار امکان اخذ اسناد رسمی برای ملک خود ندارند و از طرفی مدیریت شهری 
با طی نشدن کامل فرایند اخذ پایان کار، امکان نظارت بر چگونگی ساخت و بهره 

برداری این املاک را از دست داده است.
وجود ۱۴ هزار و ۵۰۰ واحد بدون پایان کار

در همین راستا علیرضا مظفری مدیر منطقه هشت شهرداری قم اظهار کرد: از 
مجموعه ۴۳ هزار و۵۰۰ واحد مسکن مهر در شهرک پردیسان،۱۴ هزار و ۵۰۰ واحد 

فاقد گواهی پایان کار هستند.
این عدد نسبت بزرگی از مجموع ساختمان های مسکن مهر را تشکیل می دهد و 
امتداد این مشکل در شهر قم قدی تأمل برانگیز است.  مدیر منطقه هشت شهرداری 
قم می گوید این منطقه برای صدور هر چه سریع تر گواهی پایان کار آمادگی دارد، اما 
مالکان باید به صورت بلوکی برای این کار اقدام کنند. به گفته مظفری رفع این مشکل 
و گرفتن پایان کار و سند رسمی، ارزش افزوده قابل توجهی برای املاک مسکن مهر 

خواهد داشت و مشکلات حقوقی مالکان را برطرف می کند.
حسن اسحاق، معاون املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی استان قم هم 
در این زمینه می گوید: مالکان بیش از ۲۰ هزار واحد مسکن مهر دفترچه های 
اقساط خود را هم تهیه کرده اند،  ولی به دلیل اینکه تعاونی های سازنده، پایان کار از 
شهرداری دریافت نکرده اند، بیش از ۱۵ هزار مورد از آنها هنوز صورت سند تفکیکی 

برای اعیانی ندارند.
  طبق ماده ۵ قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان مصوب ۱۳۷۴، مهلت اخذ 
گواهی پایان کار برای ساختمان ها دو سال از تاریخ صدور پروانه ساختمانی است و 
مالک یا سازنده موظف است ظرف مدت دو سال از تاریخ صدور پروانه ساختمانی، 

مراحل ساخت و ساز را به اتمام رسانده و برای اخذ گواهی پایان کار اقدام کند.
ضرب الاجل استاندار قم

به دنبال این تعداد از شرکت های تعاونی مسکن مهر که تا کنون پایان کار ساختمان 
را دریافت نکرده اند، سید محمد آقامیری استاندار قم در نشست شورای تأمین 
منطقه  در  مهر  مسکن  تعاونی  شرکت های  یا  و  اشخاص  داشت:  اظهار  مسکن 
پردیسان که تاکنون پایان کار ساختمان را دریافت نکرده اند تا ۱۵ تیرماه فرصت 
دارند مشکلات را حل کنند و در غیر این صورت، با درخواست شورای تأمین استان، 

حساب بانکی شأن مسدود خواهد شد.
اخذ تاییدیه ایمنی در زمینه استحکام سازه، رعایت مقررات ملی ساختمان، رعایت 
ضوابط ایمنی و موضوعاتی مانند ایمنی آسانسور از جمله مراحل گرفتن اخذ پایان 
کار ساختمان است که نظام مهندسی ساختمان، اداره کل استاندارد و سازمان آتش 

نشانی در آن نقش دارند.
معضل ایمنی در ساخت وساز بدون پایان کار

آنطور که مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم می گوید: 
حادثه آسانسور نخستین مأموریت آتش نشانی قم در زمینه حوادث از نظر تعداد 
وقوع است که در مواردی مرگبار نیز بوده و باید برای آن فکری کرد. وجود تعداد بسیار 
زیادی از آپارتمان های بدون پایان کار که امکان دارد در زمینه ایمنی آسانسور دچار 

نقص باشند، نگرانی در این حوزه را تشدید می کند.
امین مقومی رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم، اما می گوید برای 
ساختمان های مسکن مهر که تاییدیه ایمنی آسانسور ندارند، در صورت مراجعه 

بازدید ها و بررسی های لازم در حداقل زمان ممکن انجام خواهد شد.
وی افزود: با مراجعه شهروندان به سازمان نظام مهندسی، بررسی های لازم برای 
ایمنی ۱۰۰ درصدی ساختمان انجام می شود و اگر هزینه ای به افراد ساختمان 

تحمیل شود در راستای ایمنی آنهاست.
با توجه به اینکه در طرح نهضت ملی مسکن هزاران واحد مسکونی در حال احداث 
است باید مسئولین مربوطه و نظارتی سازوکار لازم را اتخاذ کنند تا واحد های مسکونی 
در منطقه ۵۶۰ هکتاری دچار چنین مشکلاتی نشود و متولیان این واحد های 

مسکونی موظف به دریافت پایان کار شوند.

الزامی که به فراموشی سپرده شده است!

آپارتمان های فاقد پایان کارمعضل پردیسان 

مدیر حوزه های علمیه کشور گفت: باید برای توسعه 
تامین  در  ویژه  به  آینده  در  قم  جهان شهر   معقول 
انجام  لازم  پیش بینی های  انرژی  و  آب  زیرساخت های 

شود.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان 
صنعت  مدیران  دیدار  در  اعرافی  علیرضا  آیت الله  قم، 
آب و برق استان قم، ضمن تبریک عید امامت و ولایت، 
از خدمات وزارت نیرو در آبرسانی و برق رسانی به نقاط 
مختلف کشور در شرایط سخت و دشوار موجود قدردانی 

کرد.
وی در ادامه با تأکید بر اینکه نباید برای تأمین منابع آب 
هیچ گونه غفلت و کوتاهی انجام شود، تصریح کرد: اگر 
این منابع به درستی پیش بینی نشود در سال های آینده با 

بحران های زیادی مواجه خواهیم شد.
جهان  عنوان  به  قم  از  کشور  علمیه  حوزه های  مدیر 
تأمین  برای  مسئولان  آینده نگری  لزوم  بر  و  یاد  شهر 
باید  یادآور شد:  و  کرد  تأکید  این شهر  زیرساخت های 
تامین  در  ویژه  به  آینده  در  شهر  معقول  توسعه  برای 
انجام  لازم  پیش بینی های  انرژی  و  آب  زیرساخت های 

شود.
و  آینده نگری  مسئول،  یک  هنر  اینکه  بیان  با  وی 
ترسیم  گفت:  است،  سال   ۵۰ افق  برای  برنامه ریزی 
از  قم  شهر  آینده  برای  راهبردی  و  درست  چشم انداز 
اهمیت ویژه ای برخوردار است که همه مسئولان استان 

باید بر این مسئله اهتمام داشته باشند.
لزوم جلب مشارکت بخش خصوصی در اجرای 

شبکه و تأسیسات فاضلاب 
آیت الله اعرافی خواستار بررسی راهکارهای انتقال آب 
از دریا به استان قم شد و یادآور شد: باید تمام شیوه های 
تأمین آب استان موردتوجه مسئولان این بخش قرار گیرد.
جلب  لزوم  بر  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 

مشارکت بخش خصوصی در اجرای شبکه و تأسیسات 
فاضلاب تأکید و خاطرنشان کرد: با توجه به کمبود آب، 
پساب می تواند بخشی از نیازهای آبی صنعت و کشاورزی 
را برطرف کند لذا می توان بخش خصوصی را برای ورود به 

سرمایه گذاری در بخش فاضلاب ترغیب کرد.
  بودجه های دولتی کفاف اجرای پروژه های آب و 

فاضلاب را نمی دهد
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم نیز در ابتدای 
کشور  در  آبرسانی  روند  از  گزارشی  ارائه  به  دیدار  این 
پرداخت و گفت: خوشبختانه در حوزه تأمین آب، نسبت 

به متوسط جهانی کشور در وضعیت خوبی قرار دارد.
اینکه ۱۰۰ درصد جمعیت شهری و ۸۷  با بیان  وی 
درصد جمعیت روستایی در کشور از آب سالم و بهداشتی 
برخوردار هستند، اظهار داشت: با تأکید رئیس جمهور 
شهید در دولت سیزدهم در حوزه تأمین آب به ویژه در 
نقاط محروم کشور به خصوص روستاهای سیستان و 

بلوچستان اقدامات چشمگیری رقم خورد.
مهندس مهدی نظر زاده با بیان اینکه در حدود ۲۰ 
روستای استان با کمبود آب مواجه هستیم، ابراز داشت: 
متأسفانه بودجه های دولتی کفاف هزینه های سنگین 
آبرسانی به این روستاها را نمی دهد که نیازمند حمایت در 

این زمینه به ویژه از سوی خیرین هستیم.
وی با بیان اینکه در دو سال گذشته با اعتبارات سفر 
اول رئیس جمهور شهید مشکل آبرسانی به بخشی از 
روستاهای قنوات و قمرود حل شد، یادآور شد: آبرسانی 
اعتبارات  به دلیل محدودیت  باقی مانده  به روستاهای 

مالی با سرعت کمتری در حال انجام است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم رفع کامل 
نیازمند ۴۷۰  را  استان  روستاهای  به  آبرسانی  مشکل 
این  کرد:  خاطرنشان  و  دانست  اعتبار  تومان  میلیارد 

روستاها بیشتر در بخش مرکزی و جعفرآباد هستند.

وی با بیان اینکه کمبود آب در بخشی از روستاها نیز 
توزیع عادلانه است، گفت: متوسط آب  به دلیل عدم 
موردنیاز ساکنان این روستاها تأمین می شود اما به دلیل 
انشعابات غیرمجاز و آبیاری باغچه ها مجبور به نوبت بندی 

آب در آن هستیم.
نظر زاده در بخش دیگری از سخنان خود به وضعیت 
آبرسانی به شهر قم پرداخت و اظهار داشت: در حال 
سدکوچری  از  قم  شهر  آب  درصد  از ۷۵  بیش  حاضر 
تأمین و آب مطلوب و باکیفیتی در شبکه آبرسانی توزیع 

می شود.
۴۲ درصد شهر قم تحت پوشش شبکه فاضلاب است 

اینکه ۴۲ درصد شهر قم تحت  بیان  با  ادامه  وی در 
قم  شهر  داشت:  ابراز  است،  فاضلاب  شبکه  پوشش 
نیازمند ۲ هزار و ۱۰۰ کیلومتر شبکه فاضلاب است که از 

این میزان حدود ۵۰ درصد آن کامل شده است.
بیان  با  قم  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
اینکه شهر قم در این زمینه نسبت به متوسط کشور از 
عقب ماندگی زیادی برخوردار است، تأکید کرد: هرچند 
توانستیم از سرمایه گذاری بخش خصوصی برای توسعه 
طرح های فاضلاب استان استفاده کنیم اما هزینه های 
بسیار سنگین اجرای تأسیسات فاضلاب نیازمند توجه 
بروز  به  اشاره  با  وی  است.  بخش  این  به  دولت  ویژه 
نقاط  از  برخی  و سازه ای در  مشکلات زیست محیطی 
شهر قم به علت عدم وجود شبکه فاضلاب خاطرنشان 
انتقال فاضلاب ۴۰  کرد: در حال حاضر هر متر خط 
میلیون تومان هزینه در بردارد که با بودجه های محدود 
استانی و شرکتی اجرای آن امکان پذیر نیست. نظر زاده 
با بیان اینکه ۲۴۰ کیلومتر شبکه فرسوده فاضلاب نیز در 
شهر داریم، تصریح کرد: هیچ اعتباری برای بهسازی و 
بازسازی شبکه فرسوده در اختیار نداریم که عدم توجه به 

آن نیز معضلات زیادی را به دنبال خواهد داشت.

مدیر حوزه های علمیه کشور تاکید کرد

لزوم آینده نگری برای تأمین زیرساخت های جهان شهر قم

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: قطع حق آبه های زیست محیطی 
یکی از مهم ترین عللی است که چرخه طبیعت را بهم ریخته و بستر را برای ایجاد کانون 
گرد و غبار فراهم می کند. یکی از اقدامات ما در این راستا انعقاد یک قرارداد مطالعاتی 
برای بررسی ۴۲ هزار هکتار از اراضی بحرانی با هدف ارائه راهکار برای مهار این کانون ها 

است.
محمد شعاعی در گفت وگویی با بیان اینکه حفظ، احیاء، توسعه و بهره برداری چهار 
وظیفه محوری منابع طبیعی و آبخیزداری است، عنوان کرد: طبق قوانین، حفاظت 
از منابع طبیعی جزء اصلی ترین وظایف ما است و در این راستا باید به طور مستمر 

عرصه های منابع طبیعی را پایش کنیم.
وی ادامه داد: تقریباً یک میلیون هکتار عرصه منابع طبیعی استان قم است که 
با اجرای طرح کاداستر و رفع اختلاف مرزی با استان های دیگر این مساحت تثبیت 
هکتار  هزار  و ۲۰۰  مرتعی  عرصه های  هکتار  هزار  میزان ۷۲۰  این  از  شد.  خواهد 
عرصه های بیابانی و مابقی اراضی جنگلی اغلب دست کاشت است. شعاعی یادآور شد: 
یکی از محورهای اصلی در حوزه منابع طبیعی عرصه های بیابانی است؛ زیرا گسترش 
عرصه های بیابانی منجر به ایجاد کانون های گرد و غبار می شود و این امر از معضلاتی 
است که در سال های اخیر با آن مواجه هستیم و اگر راهکاری برای آن نداشته باشیم 
استان های مجاور و حتی خود پایتخت را تهدید می کند. وی یادآور شد: در خصوص 
عرصه های بیابانی طی دوسال اخیر فعالیت هایی صورت گرفته و جلسات مختلفی را با 
حضور مسئولین کشوری داشتیم؛ طبق برآوردها نیازمند برنامه ۵ ساله هستیم تا بتوانیم 

این موضوع را که بیشتر در شرق قم بروز دارد، کنترل کنیم.
قطع حق آبه های زیست محیطی از مهم ترین علل بیابان زایی

شعاعی تاکید کرد: چهار کانون ایجاد گرد و غبار استان قم عبارت است از کوه نمک، 

حسین آباد میش مست، قم و مسیله؛ تقریباً کانون کوه نمک طی سالیان گذشته باتوجه 
به فعالیت ها و اقدامات مهار شده است و در حال حاضر کانون بحرانی گرد و غبار سمت 
شرق قم در منطقه مسیله است. وی اضافه کرد: قطع حق آبه های زیست محیطی یکی 
از مهم ترین عللی است که چرخه طبیعت را بهم ریخته و بستر را برای ایجاد کانون گرد 
و غبار فراهم می کند. یکی از اقدامات ما در این راستا انعقاد یک قرارداد مطالعاتی برای 
بررسی ۴۲ هزار هکتار از اراضی بحرانی با هدف ارائه راهکار برای مهار این کانون ها است.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت 
را از دیگر اولویت های سازمان منابع طبیعی دانست و گفت: سهم استان قم کاشت ۸ 
میلیون درخت طی برنامه ۴ ساله بوده است؛ این در حالی است که از زمان آغاز این 

طرح در سال ۱۴۰۲ با مشکل عدم وجود نهالستان در قم و کمبود آب مواجه بودیم.
وی افزود: با توجه به مردمی بودن این طرح تا به امروز دولت هیچ اعتباری تخصیص 
نداده است و تمام اقدامات انجام شده با استفاده از مسئولیت های اجتماعی برخی 

بنگاه های اقتصای و دستگاه های دولتی و ظرفیت مردمی انجام شده است.
شعاعی اضافه کرد: یک نهالستان در محور قم گرمسار و در پارک جنگلی ثامن الائمه 
احداث کردیم که با استفاده از پساب قم نهال هایی را در آنجا پرورش می دهیم تا بتوانیم 
در راستای اجرای این طرح با کشور همگام باشیم؛ همچنین به دنبال تولید گونه های 
بیابانی هستیم که خاصیت های مختلفی دارد، یکی اینکه گونه های بیابانی با هدف 

مقابله با بیابان زایی کارکرد بیشتری برای ما دارد از طرفی نیاز آبی کمتری دارد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با اشاره به اینکه سال گذشته حدود 
یک میلیون نهال تولید شده است، گفت: ما در بهترین شرایط تولید نهال در دهه ۹۰ 
در استان قم که اعتبارات دولتی هم تخصیص داده شده بود ۲۰۰ هزار نهال تولید می 

کردیم ولی امروز حدود یک میلیون نهال تولید می کنیم.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خبرداد:
قطع حق آبه های زیست محیطی مهم ترین علت بیابان زایی
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رییس اتحادیه طلا توضیح داد؛

چرا فروش طلای دست دوم ممنوع شد؟

رییس اتحادیه طلای تهران ضمن تشریح دلایل ممنوعیت فروش طلای دست دوم، 
گفت: دارندگان جواز رسمی فروش طلای دست دوم، یک ماه مهلت دارند که رسته 

شغلی خود را به »خرده فروشی طلا« تغییر دهند.
چهارم تیر ماه کیومرث امیریان، رئیس کمیسیون تخصصی طلا و جواهر اتاق اصناف 
ایران اعلام کرد که »با توجه به اهمیت موضوع حمایت از تولید کنندگان و همچنین 
حمایت از مردم و خریداران برای جلوگیری از خرید طلاهای فاقد استاندارد، هیچ واحد 

صنفی اجازه فروش طلای دست دوم ندارد.«
او همچنین از برخورد با طلافروشان متخلف نیز خبر داده و گفته بود که »اتحادیه های 
سراسر کشور می توانند با اطلاع رسانی و ارسال اخطاریه لازم به واحدهای صنفی تحت 
پوشش خود و مشخص کردن یک ضرب الاجل یک ماهه، نسبت به اعمال ماده ۲۷ و ۲۸ 
قانون نظام صنفی برای پلمب و یا ابطال پروانه کسب واحدهای صنفی متخلفی که اقدام 

به فروش طلای دست دوم بدون استاندارد می کنند، اقدام کنند.«
علت ممنوعیت فروش طلای دست دوم

در این رابطه نادر بذرافشان رئیس اتحادیه فروشندگان و سازندگان طلا و جواهر تهران 
در گفت و گو با خبرنگار مهر اظهار کرد: از سال های قبل پیگیر ممنوعیت فروش طلای 
دست دوم از طریق وزارت صمت و اتاق اصناف بودیم زیرا فروش این نوع طلا موجب ورود 
آسیب و خسارت به چرخه تولید و توزیع طلا شده بود. از این رو اتحادیه با پیگیری های 
مداوم به دنبال ساماندهی موضوع فروش طلای دست دوم بود زیرا تداوم فروش این نوع 

طلا آسیب های جدی به تولید طلا در کشور وارد می کرد.
وی افزود: نامه نگاری های زیادی در اتاق اصناف شده بود منتهی کمیسیون تخصصی 

طلای اتاق قبل از ابلاغ رسمی، این خبر را ابلاغ کرد.
بذرافشان تصریح کرد: در حال حاضر اعلام اولیه مبنی بر حذف کد آیسیک فروش 
طلای مستعمل از سامانه نوین اصناف شده است و مقرر شده طی روزهای آینده این کد 

به صورت رسمی حذف شود.
فرصت یک ماهه به فروشندگان طلای دست دوم برای تغییر رسته شغلی

وی ادامه داد: کسانی که جواز رسمی فروش طلای دست دوم را گرفته بودند یک ماه 
مهلت دارند که رسته شغلی خود را در سیستم به »خرده فروشی طلا« تغییر دهند. این 
موضوع طی روزهای آینده ابلاغ خواهد شد. در صورتی که این تغییر رسته شغلی انجام 
نشود از طریق بازرسی های اتاق اصناف و اتحادیه ها نسبت به برخورد با واحدهای متخلف 
اقدام خواهد شد. همچنین سایر فروشندگانی که بدون جواز نسبت به فروش طلای 

دست دوم اقدام می کردند باید این طلاها را جمع کنند.
این مقام صنفی تصریح کرد: البته مردم می توانند طلای خود را بفروشند اما فروشنده 

پس از خرید باید طلا را ذوب کند و دیگر نمی تواند طلای مستعمل را مجدد بفروشد.
بذرافشان با بیان اینکه ممنوعیت فروش طلای دست دوم برای توسعه تولید طلا در 
کشور است، گفت: فروش طلای دست دوم از پایه اشتباه بود زیرا زمینه سودجویی را فراهم 
کرده بود و فروش طلای نو کاهش یافته بود. از سویی دیگر طی سالهای گذشته عده ای با 
فروش طلای دست دومِ بدون کد استاندارد و تخلفات عیار، بازار را برهم زده بودند. رئیس 
اتحادیه طلای تهران افزود: مردم در زمان خرید طلا دقت داشته باشند و از خرید طلای 
دست دوم خودداری کنند. مصنوعات طلا در انواع مختلف هستند و حتی در برخی از 
انواع آن با اجرت های مختلفی از ۵ تا ۲۵ هم تولید می شود که با قیمت طلای دست دوم 
برابری می کند و مردمی که با خرید طلای دست دوم به دنبال پس انداز بودند می توانند 
از این به بعد طلای با اجرت پایین و یا طلای آب شده را بخرند. وی اضافه کرد: تولید 
مصنوعات طلا به قدری ارتقا یافته که در بخش صادرات هم حرف های زیادی برای زدن 
داریم اما متأسفانه موانع و قوانین باعث شده چندان نتوانیم نسبت به صادرات اقدام کنیم.

وزیر راه و شهرسازی:

 متوسط سقف اجاره بها ۲5 درصد شد
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به دو مصوبه امروز شورای عالی مسکن، از تصویب رقم 
۲۵ درصد برای متوسط سقف اجاره بها و افزایش وام ساخت نهضت ملی مسکن به ۸۰۰ 

میلیون تومان خبر داد.
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی، گفت: متوسط سقف اجاره بها با رقم ۲۵ درصد 
در شورای عالی مسکن به تصویب رسید و بر اساس ماده ۷ قانون ساماندهی بازار زمین، 
مسکن و اجاره بها دولت مکلف شده تا در استان هایی که تورم بالای ۳۰ درصد است، 
نرخ رشد اجاره بها را تعیین کند. بر همین اساس پیشنهادات شورای مسکن استان ها در 

خصوص این نرخ گردآوری شد که در این جلسه بررسی شد و به تصویب رسید.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه این ارقام ظرف روزهای آینده به استان ها ابلاغ 

می شود، افزود: امیدواریم با این تصمیم بازار اجاره به شکل بهتری کنترل شود.
بذرپاش به مصوبه مهم دیگر هجدهمین جلسه شورای عالی مسکن اشاره کرد و گفت: 
وام ساخت نهضت ملی مسکن که در سال گذشته به ۵۵۰ میلیون تومان رسیده بود در 

جلسه امروز به ۸۰۰ میلیون تومان به ازای هر واحد افزایش یافت.
وی این مصوبه را بسیار تأثیر گذار دانست و گفت: این مصوبه می تواند در تأمین مالی 
برای اتمام هرچه سریع تر پروژه های نهضت ملی مسکن مؤثر باشد و این مصوبه مراحل 

تصویب را در بانک مرکزی طی می کند و به زودی ابلاغ می شود.
وزیر راه و شهرسازی در ادامه به یکی از بزرگترین افتتاح های انجام شده در جریان 
هجدهمین جلسه شورای عالی مسکن اشاره کرد و گفت: امروز ۶۶ هزار و ۷۹۱ واحد 

نهضت ملی مسکن افتتاح و به ۵۱ هزار و ۷۴۰ متقاضی واجد شرایط زمین واگذار شد.
عضو کابینه دولت سیزدهم در ادامه به آغاز عملیات بیش از ۲ میلیون و ۶۶۰ هزار واحد 
نهضت ملی مسکن اشاره کرد که تا کنون بیش از ۵۶۰ هزار واحد آن تقدیم مردم شده و 
گفت: علاوه بر این ۲ میلیون و ۶۶۰ هزار واحد، ۵۰۰ هزار قطعه زمین روستایی هم ظرف 

چند روز آینده به مردم واگذار می شود. 
بذرپاش در بخش دیگری از سخنان خود به رشد تولید بخش مسکن در سال گذشته 
اشاره کرد که رقمی کم سابقه یعنی ۷.۱ درصد را به ثبت رساند و افزود: رشد تولید بخش 

مسکن از رشد منفی ۷ درصد در سال ۱۴۰۰ به مثبت ۷.۱ در سال ۱۴۰۲ رسید.

مدیرکل گمرکات استان قم خبرداد:

صدور44 هزار تُن کالا در سه  ماهه 
نخست امسال 

مدیرکل گمرکات استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان خردادماه ۴۴ هزار و ۷۵ 
تُن کالا در قالب تعداد یک هزار و ۲۴۱ اظهارنامه به ارزش ۴۱ میلیون و ۳۷۱ هزار و ۲۵۲ 

دلار از طریق گمرکات این استان به صورت قطعی صادر شد. 
اسفندیار دریکوندی در گفت وگویی پیرامون این موضوع، بیان داشت: در همین رابطه 
درآمد کل گمرکات استان قم طی سه  ماه یاد شده به ۲۲۹ میلیارد و ۳۳۵ میلیون تومان 

رسید که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۳۰ درصد رشد داشت.
وی افزود: در سه ماهه نخست امسال بیش از ۳۱ نوع کالا از محصولات صنعتی گرفته تا 
مواد شیمیایی و همچنین مواد خوراکی تولید شده در قم از طریق گمرکات استان به ۲۸ 

کشور در مناطق مختلف جهان صادر شده است.
وی ادامه داد: عراق در رتبه نخست کشورهای هدف صادراتی استان قم قرار دارد و 
از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه حدود هفت و نیم میلیون دلار کالای تولید شده در 

واحدهای صنعتی این استان به آن صادر شده است.
گفتنی است صنعت قم طی سال های اخیر با رشد خوبی مواجه بوده است و اکنون 
انواع مختلف محصولات در واحدهای مستقر در شهرک های صنعتی استان تولید و به 
بازار مصرف عرضه می شود که بسیاری از آن ها هم صادراتی است و ارزآوری مناسبی برای 
کشور به همراه دارد. یک هزار و ۷۰۰ واحد بهره بردار با ایجاد اشتغال برای ۴۱ هزار نفر در 

شهرک های صنعتی قم به تولید محصولات مورد نیاز مردم مشغول هستند.
نزدیکی  در  ویژه  موقعیت  همچون  مختلف  دلایل  به  استان  صنعتی  شهرک های 
بازارهای بزرگ کشور و برخورداری از امکانات زیرساختی مناسب، با استقبال گسترده 

سرمایه گذاران و علاقه مندان به راه اندازی کسب  و کارهای تولیدی مواجه  شده است.

چند سوالی که رییس دولت چهاردهم باید به آن پاسخ دهد؛

اولویت های اقتصادی روی میز دولت چهاردهم چه باید باشد؟

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران می گوید: گویا هنوز موضوع اقتصاد در 
ذهن مسوولان و تصمیم گیران با آنچه در دنیای امروز در حال رخ دادن است، تفاوت 
دارد و نتیجه این دیگاه تولید غیرقابل رقابت و عدم حضور در زنجیره های ارزش 

جهانی است.
شرایط اقتصادی کشور، تورم بالای ۴۰ درصد، کاهش سرمایه گذاری، تحریم ها، 
تراز تجاری منفی، این روزها این سوال را پیش پای رییس جمهور آینده کشور قرار 

داده است که چه برنامه ای برای آینده اقتصاد ایران دارد.
از نگاه کارشناسان، رفع محدودیت های داخلی و خارجی مهم ترین اولویت های 
اقتصادی دولت جدید باید باشد که بحث نخست با گذر از اقتصاد دستوری میسر 
می شود و موضوع دوم به رفع تحریم های اقتصادی از بدنه اقتصاد کشور بازمی گردد.
از سوی دیگر، تداوم مسیر اصلاحات اقتصادی برای مهار تورم و بهبود رشد 
ارزی،  سیاست  شفاف سازی  است.  جدید  دولت  دیگر  اولویت های  اقتصادی، 
اصلاحات صندوق بازنشستگی در کنار مردمی سازی اقتصاد با توجه به بخش 

خصوصی واقعی، پازل اولویت های دولت چهاردهم را تکمیل می کند
کاهش سرمایه گذاری به دلیل کمبود منابع است یا عدم تقاضا؟

در همین خصوص حسین مهدی زاد، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران 
در گفت وگویی می گوید: اگر مشکلات امروز جامعه ایران را در قالب اینفوگرافی 
مشاهده کنیم، بیش از ۷۰ درصد این مشکلات، ریشه در موضوعات اقتصاد و تعادل 

غیرمنطقی ذینفعان دارد.
وی می افزاید: غلبه ساختار دولتی و بروکرات بر بدنه نحیف بخش خصوصی، 
امکان هر تغییری را به نفع اقتصاد توسعه گرا غیرممکن و یا بسیار سخت کرده است 
و پیامد این چرخه معیوب را می توان در کاهش ممتد نرخ سرمایه گذاری و تورم مزمن 

به وضوح دید.
مهدی زاد با طرح این سوال که آیا تورم مزمن در ایران منشا داخلی دارد یا خارجی؟ 
و یا کاهش سرمایه گذاری به دلیل کمبود منابع است یا عدم تقاضا؟ عنوان می کند: 
باید قبول کنیم امروز تورم ۴۰ درصدی و رکود حاصل از آن به عنوان مهم ترین 
خروجی  به  خود  تورم  عبارتی،  به  است.  کشور  اقتصاد  مشکل  اساسی ترین  و 
سیاست گذاری هایی که دولت برای کاهش آثار تحریم و مدیریت نوسانات بازار، بدل 

شد.
وی تصریح می کند: متاسفانه اصرار دولت برای مدیریت کاهش آثار تورم از طریق 
مداخله غیرمنطقی در قیمت گذاری، به دلیل کاهش عرضه و تولید و تحریک تقاضا 

خود به گستردگی ابعاد تورم و سرعت رشد آن افزود.
با  دولت  دیگر،  از طرف  ایران می گوید:  بازرگانی  اتاق  نمایندگان  عضو هیات 
سیاست گذاری غیرکارشناسی در حوزه ارز و تعیین غیرواقعی نرخ آن نه تنها برای 
تولید مازاد کشور )متاثر از کاهش قدرت خرید داخلی( بستری ایجاد نکرد، بلکه 
با اصرار بر اعمال رفع تعهد ارزی صادرکنندگان، شرایط را برای تولید صادرات محور 

غیرقابل پیش بینی کرد و خروجی جز کاهش شدید صادرات غیرنفتی نصیب کشور 
نشد.

مهدی زاد متذکر می شود: ثبت رکورد تراز تجاری منفی ۱۷ میلیارد دلاری که در 
سال ۱۴۰۲ برای اولین بار اتفاق افتاد، مبین این سیاست گذاری اشتباه بود که 

برخلاف نظرات اتاق های بازرگانی و صادرکنندگان بود.
وی بیان می کند: سوال این است که آیا در دولت چهاردهم همچنان تعهد ارزی با 
همین رویه اجرا خواهد شد و یا همانند بسیاری از کشورهای توسعه یافته به سمت 

نظام تک نرخی خواهیم رفت.
می توان به ایجاد طرحی نو در دیپلماسی اقتصادی امید داشت؟

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران در ادامه می گوید: مساله مهم دیگر 
اقتصاد ایران، کاهش میزان سرمایه گذاری و قرار گرفتن این شاخص در سیر نزولی 

است و عملا باید آن را به لیست ابرچالش های کشور اضافه کرد.
مهدی زاد می افزاید: براساس آمارهای موجود، کیک اقتصاد ایران به زحمت به 
رقم ۲۵۰ میلیارد دلار می رسد؛ در حالی که طی سال های گذشته حتی با رشد 
اقتصادی کند به مرز ۵۰۰ میلیارد دلار نزدیک شده بود. این درحالی است علی رغم 
موقعیت ژئوپولیتیک و ژئواستراتژیک کشور و ظرفیت ۱۵۰۰ میلیارد دلاری جذب 
سرمایه گذاری، در باشگاه رقابت با همسایگانی همچون ترکیه امارات و عربستان 

غایب هستیم.
وی عنوان می کند: سوال این است که آیا دولت چهاردهم با فرض امکانات و 
قوانین موجود سعی در جذب سرمایه گذاری دارد و یا می توان به ایجاد طرحی نو در 

دیپلماسی اقتصادی امید داشت؟
می توان همچنان تحریم را نعمت دانست؟

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران همچنین می گوید: مساله مهم و اساسی 
دیگر کشور که سال هاست بسیاری از فعالان بخش خصوصی را چالش کشیده، 
نامناسب بودن فضای کسب و کار داخلی است. محیطی که مهمترین خصیصه آن 
براساس گزارش های مرکز پژوهش های اتاق ایران، غیرقابل پیشینی بودن و تغییرات 

پی در پی مقررات است.
مهدی زاد می افزاید: پیچیده بودن صدور مجوز فعالیت در ایران و فقدان مشوق 

برای سرمایه گذاری گواه این موضوع است.
وی تصریح می کند: گویا هنوز موضوع اقتصاد در ذهن مسوولان و تصمیم گیران 
با آنچه در دنیای امروز در حال رخ دادن است، تفاوت دارد و نتیجه این دیگاه تولید 

غیرقابل رقابت و عدم حضور در زنجیره های ارزش جهانی است.
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران عنوان می کند: این گفتار منکر وجود 
ظرفیت های خاص کشور همچون انرژی و معدن و پیشرفت های تکنولوژیک نیست، 
اما بی توجهی به وضعیت سرمایه گذاری در فضای قانونی حاکم بر کشور نمی تواند 

جهش و تغییر قابل باوری حتی در زمینه های مزیت دار برای کشور ایجاد کند.
مهدی زاد بیان می کند: مهمترین سوالی که رییس دولت چهاردهم باید به آن 
پاسخ و چاره جو حل آن باشد، این است که با توجه به اثر کتمان ناپذیری که تحریم بر 
اقتصاد ایران و حذف از زنجیره های ارزش جهانی داشته، می توان همچنان تحریم 
را نعمت دانست و با صرف اتکا به توانمندی های داخل راه پیموده را مجدد پیمود؟ و 
یا با برنامه ای منسجم و ملی زمینه ساز رفع تحریم و ترمیم روابط بین المللی خواهید 

شد؟

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم :

شرکت های دانش محور در شهرک های صنعتی مورد حمایت قرار دارند
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم با اشاره 
به اینکه حضور اساتید دانشگاه های در سطح شهرک های 
داشت:  بیان  است،  مطلوب  آینده  نویدبخش  صنعتی 
سیاست های حمایتی این شرکت از واحدهای تولیدی مستقر 
در شهرک ها و نواحی صنعتی منطبق بر حمایت از شرکت های 

دانش محور و فناور است. 
وحید آشتیانی در حاشیه نشست مشترک مدیران ارتباط 
ارتباط  کارگروه  مسئول  و  استان  دانشگاه های  و  صنعت 
صنعت و دانشگاه استانداری قم در گفت وگویی افزود:  تمام 
توان و تلاش شرکت شهرک های صنعتی قم حرکت بر مدار 

ظرفیت های فرهنگی و صنعتی استان است.
وی با بیان اینکه نگاه فرهنگی درکنار توسعه صنعتی همواره 
شده است  سعی  گفت:  بوده است  شرکت  این  تاکید  مورد 
اگر توسعه ای در بخش صنعت استان شکل گرفته متناسب 
با ظرفیت های بومی باشد و در همین راستا ایجاد و توسعه 
شهرک صنعتی ثامن به عنوان تنها شهرک صنعتی تخصصی 

چوب و درودگری در کشور نمونه ای موفق بحساب می آید.

وی وجود شهرک های صنعتی شهاب و آی سی تی را از 
دیگر توسعه های صنعتی متناسب با فرهنگ و زیست بوم 
زیست بوم صنعتی قم بر شمرد و خاطرنشان ساخت: شرکت 
شهرک ها صنعتی استان طی سه دهه از فعالیت خود به این 
نتیجه رسیده است که ایجاد زیرساخت ها به عنوان کالبد به 
حساب می آید و بایستی روحی به این مجموعه ها دمیده شود 
تا توسعه واقعی شکل بگیرد و ابزار این مهم دانشگاه ها هستند 
و با این روند در کنار توسعه صنعتی، توسعه بازارها، برندسازی و 

فرایندهای فناوری و دانش محوری شکل خواهد گرفت.
آشتیانی افزود: حضور دانشجویان و اساتید دانشگاه های 
استان درسطح شهرک های صنعتی به عنوان مشاور و حتی 
تولید کننده یک خبر و نوید بخش آینده ای درخشان را به ما 
می دهد و همه دستگاه ها باید تلاش کنیم این حضور روز به 

روز پررنگ تر شود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با مثبت ارزیابی کردن 
استانداری،  دانشگاه  و  صنعت  ارتباط  کارگروه  تلاش های 
معاونت صنایع کوچک شرکت شهرک های صنعتی و کلینیک 

کسب و کار شکوهیه در پررنگ شدن روند نقش آفرینی اساتید 
دانشگاه ها در صنایع تاکید کرد: امیدواریم در استان قم به 
جایی برسیم که در کنار هر سرمایه گذار و مدیر واحدتولیدی 

یک استاد دانشگاه به عنوان مشاور قرار گیرد.
مرتضی بابایی مسئول کارگروه ارتباط صنعت و دانشگاه 
روند  از  گزارشی  ارائه  با  سخنانی  طی  نیز  قم  استانداری 
داشت:  ابراز  کارگروه  این  دستاوردهای  و  فعالیت های 
خوشبختانه با حمایت و همکاری شرکت شهرک های صنعتی 
و  تبیین  جهت  در  خوبی  اقدامات  اخیر  سالیان  در  استان 
همکاری دانشگاه و صنعت شکل گرفت و امروز با برنامه ریزی 
صورت گرفته این تعاملات در قالب هشت کارگروه تخصصی 

در حال پیگیری و اجرا است.
اساتید  تخصصی،  و  صمیمی  نشست  این  حاشیه  در 
دانشگاه های استان از ۲واحد صنعتی دانش بنیان و فناور و 
کلینیک کسب و کار شکوهیه، نمایشگاه دائمی محصولات 
صنایع کوچک استان و مدولهای اول، دوم و سوم تصفیه خانه 

شکوهیه بازدید کردند.

گفتنی است ۹۸ درصد صنایع این استان کوچک و متوسط 
هستند و نیاز است تا هرگونه برنامه ریزی در حوزه فعالیت های 

صنعتی در قم با درنظر گرفتن این مساله باشد.
مواجه  خوبی  رشد  با  اخیر  سال های  طی  قم  صنعت 
واحدهای  در  محصولات  مختلف  انواع  اکنون  و  بوده است 
مستقر در شهرک های صنعتی استان تولید و به بازار مصرف 
و  است  صادراتی  هم  آن ها  از  بسیاری  که  می شود  عرضه 

ارزآوری مناسبی برای کشور به همراه دارد.
استان  صنعت  بخش  در  تولیدی  فعالیت های  گسترش 
موجب شده که در حال حاضر بسیاری از واحدهای مستقر 
در شهرک های صنعتی قم برای انجام کارهای مورد نظر خود 
به نیروی انسانی جدید نیاز داشته باشند و به همین دلیل 
ظرفیت های فراوان برای اشتغالزایی در این بخش به وجود 

آمده است.
یک هزار و ۷۰۰ واحد بهره بردار با ایجاد اشتغال برای ۴۱ هزار 
نفر در شهرک های صنعتی قم به تولید محصولات مورد نیاز 

مردم مشغول هستند.

نیز  ارزهای دیجیتال، بحث هایی  با تلاش جهان در جهت گسترش  هم زمان 
پیرامون ایجاد ریال دیجیتال شنیده می شود. بنابر گزارش پژوهشکده پولی و بانکی، 
همراه با گسترش فناوری، استفاده مردم از پول نقد همواره رو به کاهش است. این 
امر نشان دهنده ضرورت توسعه روش های جایگزین مبادلات نقدی است. بر همین 
اساس، بانک مرکزی هم در این زمینه توسعه پروژه ریال دیجیتال را در دستور کار قرار 

داده است؛ اما آیا این پول جدید از طرف افراد جامعه پذیرفته خواهد شد؟
در روزهای ابتدایی تیرماه ۱۴۰۳ گزارشی از سوی مرکز پژوهشکده پولی و بانکی 
بانک مرکزی، با عنوان »تقاضای پول دیجیتال بانک مرکزی، چالش ها و راهکارها« 
منتشر شد. پژوهشکده پولی و بانکی، در این گزارش به بررسی فرصت های پیش رو 

برای استفاده از ریال دیجیتال پرداخته بود.
پول دیجیتال بانک مرکزی چیست؟

تجارت نیوز نوشت: بنابر گزارش پژوهشکده پولی و بانکی، دگرگونی های پولی 
در طول تاریخ همواره با رشد و تکامل بشر همراه بوده است. با گام نهادن در عصر 
فناوری اطلاعات، سرعت این دگرگونی ها افزایش چشم گیری را تجربه کرده است. 

در سال های اخیر، روش های گوناگون پرداخت، جایگزین پرداخت نقدی شده اند.

از جمله این روش ها، می توان به کارت های اعتباری، موبایل بانک، بانکداری 
پول های  کیف  طریق  از  پرداخت  و  تماس  بدون  پرداخت  روش های  اینترنتی، 
دیجیتال اشاره کرد. این روش ها نسبت به پرداخت نقدی آسان تر و مقرون به صرفه 
هستند. همچنین این روش ها کارایی بیشتری نیز دارند. طبق گزارش پژوهشکده 
پولی و بانکی، جدیدترین فناوری مطرح شده در حوزه پرداخت، پول دیجیتال بانک 
مرکزی است. این پول یک نوع پول الکترونیکی است که توسط بانک مرکزی صادر 

شده و در مقایسه با ذخایر کنونی بانک مرکزی، دسترسی گسترده تری دارد.
پول دیجیتال برای پذیرش از سوی مردم چه راهی در پیش دارد؟

گزارش پژوهشکده پولی و بانکی، به این موضوع اشاره می کند که با وجود روند رو 
به کاهشی که برای تقاضای وجه نقد وجود دارد، می توان به رشد تقاضا برای پول 
دیجیتال نیز امیدوار بود. اما برای افزایش تقاضای این پول، چند چالش وجود دارد 

که سرعت فراگیر شدن پول دیجیتال را کاهش می دهد.
از بین این موانع می توان به تبعیض سوادی و دشواری استفاده از این پول برای 
افراد کم توان، مسن یا افراد با سطح سواد دیجیتالی پایین اشاره کرد. مشکلی دیگر، 
نبود زیرساخت های لازم برای استفاده از این پول است. چراکه هنوز زیرساخت 

سخت افزاری گسترده تری برای پرداخت به صورت دیجیتال، ایجاد نشده است. 
از مشکلات دیگری که می توان نام برد، دشوار بودن ردیاپی پول، افزایش معاملات 

غیرقانونی، افزایش پولشویی و فرار مالیاتی هستند.
مشوق های استفاده از پول دیجیتال

طبق تحلیل پژوهشکده پولی و بانکی، برای اینکه پول دیجیتال بانک مرکزی بین 
اقشار مختلف جامعه رواج پیدا کند، لازم است که مزایایی نسبت به سایر روش های 

پرداخت داشته باشد. به علاوه باید مشوق هایی نیز برای مردم در نظر گرفته شود.
از این موارد می توان گزینه هایی همچون کارمزد کمتر، هزینه فرصت نگهداری 
وجه نقد، سهولت پرداخت، دسترسی آسان تر به پول دیجیتال، پشتیبانی از پراخت 
فرامرزی، حفظ حریم شخصی، دشوار بودن کلاهبرداری، کاهش هزینه های تامین 

نقدینگی و حفظ هزینه های ناشی از چاپ، نگهداری و توزیع پول اشاره کرد.
با این وجود، در صورت صادر شدن پول دیجیتال از سوی بانک مرکزی، باید منتظر 
واکنش مردم و کم و کیف استقبال آنها از این پول بود. تا آن زمان لازم است که 
بانک مرکزی به بررسی بیشتر جزئیات پول دیجیتال بپردازد تا بتواند سایر مشکلات 

احتمالی آن را نیز برطرف کند.

همه چیز درباره ریال دیجیتال؛

آیا پول جدید بانک مرکزی طرفدار دارد؟

نایب رییس کانون انجمن های صنفی کامیون داران با بیان اینکه دولت به رانندگان بی مهری کرد، گفت: حداقل افزایش 
کرایه حمل بار باید ۴۵ تا ۵۰ درصد باشد اما با افزایش ۳۰ درصدی کم انصافی کردند. 

سید جلال موسوی در گفت وگویی درباره افزایش ۳۰ درصدی کرایه حمل بار اظهار داشت: به طور قطع خواسته 
افزایش ۸۰ تا ۹۰ درصدی برخی از رانندگان مورد قبول نبود اما این ۳۰ درصد هم کفاف هزینه های رانندگان و بخش بار 
را نمی دهد. می دانیم وقتی کرایه بار افزایش پیدا کند، هزینه آن را مصرف کننده نهایی می پردازد و نمی توان کرایه ها را به 

یکباره تا ۸۰ درصد افزایش داد اما این افزایش ۳۰ درصدی کرایه هم کم انصافی بود.
وی ادامه داد: در حالا حاضر کرایه حمل بار با ۲۲ تن از بندرعباس تا تهران حدود ۲۰ میلیون تومان است که اگر افزایش 
۸۰ درصدی اعمال می شد به این کرایه ۱۶ میلیون تومان باید اضافه می شد که این خواسته هم غیر قابل ممکن بود و 

خواسته کانون هم این عدد نبود و با این عدد هم مخالفت کردیم.
نایب رییس کانون انجمن های صنفی کامیون داران کشور با بیان اینکه از بهمن ماه سال گذشته درخواست افزایش کرایه 
حمل را داده بودیم اما اعمال آن از خرداد ماه امسال اجرا شد، گفت: عدد معقول برای افزایش کرایه از نظر ما ۴۵ تا 
۵۰ درصد بود اما موافقت نکردند. معتقدیم قیمت گذاری نباید از سوی ستاد تنظیم بازار انجام شود و ۲ سال است که 
قیمت گذاری از سوی این نهاد مورد بررسی و اعمال می شود. هیچ افزایشی برای حق توقف کامیون در نظر گرفته نشده 

است در حالی که یک کامیون برای انجام عملیات تخلیه و بارگیری ساعت ها معطل می ماند.      
موسوی افزود: حداقل هزینه برای خرید یک کامیون در حال حاضر ۵ میلیارد تومان است، یک راننده چقدر باید درآمد 

داشته باشد تا بتواند اقساط این هزینه ها را بپردازد، باید توجه داشت که این تنها یک بخش از هزینه های یک راننده است. 
تعمیرات ماهانه یک کامیون سر سام آور است بطوریکه در حال حاضر یک واشر سرسیلندر یک میلیون و دویست هزار تومان 

و دستمزد نصب آن بیش از ۲ میلیون تومان است و هزینه تعویض روغن ۵ الی ۶.۵ میلیون تومان تمام می شود.   
وی با اشاره به درآمد ماهانه هر راننده کامیون اظهار داشت: حقوق یک راننده که مالک کامیون نیست حدود ۲۵ تا ۲۸ 
میلیون تومان است و مشخص نیست همین راننده برای ماه بعدی باری برای حمل با کامیون صاحب کار داشته باشد. 
این در حالی است که همین راننده ممکن است در روز ۲۱ ساعت رانندگی کند هر چند که باید بگویم ممکن است در 
یک حمل بار ۳ روز هم معطلی در بندرعباس داشته باشد. در نهایت همین راننده در ماه به طور متوسط و میانگین ۸ هزار 

کیلومتر پیمایش دارد.       
موسوی تاکید کرد: تصمیم گیران برای تعیین نرخ حمل بار در فصل گرما در محیط خنک اداری و در فصل سرما در 
محیط گرم قیمت تعیین می کنند حال اینکه راننده هم در گرما و هم سرما در جاده های بیابانی و کوهستانی در حال کار 

است و این مسئولان اداری  این سختی کار را درک نمی کنند.
نایب رییس کانون انجمن های صنفی کامیون داران کشور تاکید کرد: به رانندگان ظلم می کنند اما رانندگان در تمام 
دولت ها در هر شرایط بحرانی سیل، زلزله، افزایش بار و ... از خدمت دریغ نمی کند. دولت به رانندگان بی مهری کرد و 
سختی کار و مشقت و معیشت رانندگان را به حساب نمی آوردند و این روزها هم این بی مهری ها تکرار می شود. اگر می گویند 

امکان در نظر گرفتن شغل رانندگی در بخش بار جزو مساغل سخت نیست حداقل به ما ظلم هم نکنند.  

نایب رییس کانون انجمن های صنفی کامیون داران: 

جزییات افزایش 3۰ درصدی کرایه حمل بار 
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نماینده قم در لیگ دسته اول کشور حال خوشی ندارد ؛

تیم والیبال افق سرگردان در ماندن و رفتن

ایمان / یادداشت /جعفر عابدی ؛تیم والیبال افق قم که در لیگ دسته یک 
کشورحضور دارداین روزها حال خوشی ندارد و اگر اداره کل ورزش جوانان و هیات 
والیبال و مسئولان شهر به این تیم کمک نکنند شک نکنید که تیم والیبال افق بعداز 
چندین سال حضور موفق در لیگ کشور سرنوشت بدی پیدا خواهد کرد.این تیم که 
در سال ۹۸ سابقه حضور در لیگ برتر کشور را دارد درحال حاضر به دلیل مشکلات 
مالی حال وروز خوبی ندارد و عن قریب است که تیم واگذار شود به یک استانی دیگر.
محمدی مدیر عامل تیم افق که نزدیک به یک دهه تلاش به تنهایی تیم را در لیگ 
حفظ کرده در گفتگوی تلفنی از شرایط حاد این تیم گفت و اظهار داشت: در این 
روزها به دلیل حساسیت  وشرایط خاص فوتسال سکوت کردم تا سرنوشت این تیم پر 
طرفدار مشخص بشود که بحمدالله این کار با کمک مسئولین ودرایت اداره کل ورزش 

وجوانان  و مسئولان استانی به سر انجام رسید.
ولی متاسفانه باید بگویم که تیم والیبال افق به دلیل مشکلات مالی قادر به ادامه 
نیست واگر مسئولان شهر به این تیم کمک نکنند این تیم بعداز یک دهه حضور موفق 

یا سقوط می کند و یا مجبور به واگذاری هستیم.
محمدی تصریح کرد: هزینه تیم داری در لیگ دسته یک کشور کمتر از لیگ برتر 
فوتسال نیست واگر تا چند روز آینده ورودی را پرداخت نکنیم قهرا این تیم سرنوشت 

بدی پیدا می کند.

سرپرست مدیرعاملی هیات فوتبال قم:

» یامولا« سرمربی  نماینده قم 
در لیگ برتر فوتسال شد

سرپرست مدیرعاملی هیات فوتبال قم از انتخاب »یدالله یامولا« به عنوان سرمربی 
این تیم در لیگ برتر فوتسال خبر داد.

رضا کردی در گفت وگویی  ابراز کرد: در آستانه آغاز مسابقات لیگ برتر فوتسال، 
یدالله یامولا به عنوان سرمربی تیم هیات فوتبال قم انتخاب شد.

سرپرست مدیرعاملی هیات فوتبال قم افزود: یامولا از مربیان بومی استان قم است 
که سابقه بازی و مربیگری در لیگ برتر فوتسال کشور را دارد.

وی ادامه داد: یامولا تجربه حضور به عنوان بازیکن در لیگ برتر فوتسال همراه با تیم 
های سهیل، فراز و ارم کیش قم را دارد.

کردی گفت: تمرینات تیم هیات فوتبال قم از چندی پیش آغاز شده است تا بتوانیم 
نماینده شایسته ای از قم در لیگ برتر فوتسال داشته باشیم.

وی یادآور شد: تیم هیات فوتبال استان قم در هفته اول لیگ برتر فوتسال کشور 
میزبان تیم فولاد زرند خواهد بود.

تا پایان هفته سوم در رقابت های لیگ نونهالان کشوررقم خورد؛

دو برد و یک تساوی حاصل تلاش
 تیم تکواندو قم 

تیم تکواندو قم تا پایان هفته سوم در رقابت های لیگ نونهالان کشور دو برد و یک 
تساوی کسب کرد.

به گزارش ایمان  به نقل از  روابط عمومی هیات تکواندو استان قم؛ ،هجدهمین 
دوره رقابت های لیگ تکواندو نونهالان منطقه دو کشور در گروه پسران باحضور ۱۲ 
تیم با برگزاری دیدارهای هفته اول تا سوم، روز پنجم تیرماه به میزبانی هیات تکواندو 

کرج پیگیری شد.
تیم هیات تکواندو قم )باشگاه رضاپور و سعید( در هفته اول با نتیجه ۵ بر ۵ مقابل 
تیم بارمان ابزار یراق توسن به تساوی رسید، در هفته دوم با نتیجه ۶ بر ۴ از سد تیم 

پاور باکس گذشت و در هفته سوم مقابل باشگاه یاری با نتیجه ۷ بر ۳ پیروز شد.
تا پایان هفته سوم، تیم هیات تکواندو قم )باشگاه رضاپور و سعید( در گروه دو با 
تفاضل در جایگاه دوم جدول رده بندی قرار گرفتند. هدایت تیم هیات تکواندو استان 
قم )باشگاه رضاپور و سعید( برعهده اساتید روح الله رضاپور به عنوان سرمربی، سعید 

جشنی لو به عنوان مربی و سعید گل محمدی به عنوان سرپرست است.

در مسابقات دو ومیدانی قهرمانی بزرگسالان کشوری ؛

نقره بانوی قمی در دو و میدانی کشور

زهرا توسلی نماینده هیات ورزش نابینایان و کم بینایان قم در مسابقات دو و میدانی 
قهرمانی کشور در تهران موفق به کسب یک مدال نقره در پرتاب نیزه شد.

به گزارش ندای قم،زهرا توسلی نماینده هیات ورزش نابینایان و کم بینایان قم در 
مسابقات قهرمانی کشور در تهران موفق به کسب یک مدال نقره در پرتاب نیزه شد.

و خانم ها عشقی،  برگزار شد  تهران  ورزشگاه شهید هرندی  در  این مسابقات 
حیدریان و توسلی به سرپرستی خانم زهرا رضوانی بعنوان اعضای تیم شوکاطعام قم 

نماینده استان در این مسابقات بودند.

ایمان / رضا ملکی؛ نوشتن در خصوص برادران گرانقدر حسن زاده برای نگارنده 
باعث افتخار بوده و هر آنچه که در رابطه با این عزیزان روی کاغذ بیاورم باوری است که 

به آن اعتقاد داشته و حق مطلب را در خصوص این عزیزان ادا نموده ام.
علی اصغرحسن زاده ؛ افتخار ورزش قم

علی اصغر،محسن و مهدی نامهای آشنایی هستند که سالهاست فوتبال ما با نام 
آنان فخر فروشی کرده است نخست از علی اصغر حسن زاده عزیز می نویسم کاپیتان 

مقتدر سالهای سال فوتسال ایران،آقای فوتسال قاره کهن مرد بی بدیل فوتسال ایران 
که به تازگی در جشن بزرگ فوتبالیست های کشور به عنوان ستاره الهام بخش تیم ملی 
فوتسال معرفی شد اوج افتخارو عزت برای اهالی فوتسال قم و ورزش ولایت می باشد.

 کوچولوی دوست داشتنی فوتسال ایران حالا به قدری در تیم ملی فوتسال جا افتاده 
است که به عنوان پرچم دار این تیم حضور در مسابقات جام جهانی فوتسال خواهد 

داشت.

 پیشنهاد ساخت تندیس علی اصغر حسن زاده به شورای شهر
 به باور ما اگر علی اصغر حسن زاده در یکی دیگر از استان های ایران زندگی می کرد 
و به این افتخارات بزرگ می رسید بدون شک تندیس او را در یکی از میادین شهر نصب 
می کردند اما متولیان استان ما هیچگاه به بزرگانی چون علی اصغر آن توجه خاص را 

که می بایستی داشته باشند انجام نداده اند و از این بابت متاسفم.
 امید داریم توسط شورای محترم اسلامی شهر مصوبه نصب تندیس چهره ستودنی 
علی اصغر حسن زاده داده شده تا همگان بدانند کسانی که در جایگاه ورزش نام بزرگ 
و پرافتخار ایران اسلامی را در میادین جهانی بلند آوازه می سازند مستحق این عمل 

می باشند.
محسن حسن زاده؛ بازیکنی  تکنیکی ومربی با دانش

فوتبال زیبایش را از سی سال قبل در ذهن دارم.
مهاجم تیزچنگی که از محله محروم ۲۰ متری زاد خیلی زود در میان بازیکنان فوتبال 
قم مطرح شد و با گل های زیبایش برای تیم های منتخب قم، آموزشگاه ها،بسیج و غله 

مورد احترام قرار گرفت به فوتسال رفت و آنجا هم افتخار آفرین ظاهر شد.
پوشیدن لباس تیم ملی و بازی های ماندگار در لیگ فوتسال ایران نامش را در دنیای 
فوتسال پرآوازه ساخت و با نشستن روی نیمکت بسیاری از تیم های مطرح فوتسال 
لیگ برتری کشور نشان داد که از هوش و قدرت مدیریت والایی در رهبری تیم ها 
برخوردار است و اکنون خبر می رسد که به عنوان سرمربی تیم المصافی عراق به آن 

کشور سفر کرده و به عنوان یک لژیونر موفق باعث افتخار برای کشورش ایران است.
مهدی حسن زاده؛ بازیکنی با استعداد ومربی آینده دار

با تکنیک ناب و زیبایش توجه همگان را در فوتسال ایران به خود جلب نمود.
 خیلی زود به تیم ملی فوتسال امید رسید. بازی در تیم های مختلف لیگ برتری مایه 

افتخار شد و سال ها با بازی های زیبایش دلها را برد.
 ارم کیش ۶ سال، حفاری خوزستان ۴ سال، صبای قم ۱ سال، شهرداری ساوه ۳ 
سال ،نفت چی باکو آذربایجان ۱ سال، برنا خوزستان ۱ سال، سوهان محمد سیما ۱ 
سال افتخارات او در بازی در این تیم ها بود.  تیم ملی بزرگسالان فوتسال نیز از وجود 

این عزیز بهره برد تا مهدی به جرگه مربیان بپیوندد.
کمک مربی سال گذشته فرش آرای مشهد امسال در قامت سرمربی به خوزستان 
سفر می کند تا مسیر جدیدی را در نیمکت سرمربیگری در استان خوزستان تجربه 
نماید. برای ۳ برادر شریف و گرانقدر حسن زاده آرزوی سلامتی و توفیق روز افزون در 
مسیر زندگی و ورزشی آنها داریم امید است که مسئولان شریف و بزرگوار ما اندکی توجه 

به افتخارات بی نظیر این برادران گرانقدر را در کانون توجهات خود قرار دهند.

چرا تندیس علی اصغر حسن زاده در قم ساخته نمی شود؟!

برادران حسن زاده افتخار آفرینان فوتسال قم

کارشناس فوتبال با بیان این که نمی توان درباره »گاریدو« 
نظر داد، گفت: این مربی در لیگ های آفریقایی و عربی 
است  زود  فعلا  او  عملکرد  خصوص  در  و  داشته  حضور 

بخواهیم صحبت کنیم.
تیم فوتبال پرسپولیس پس از قهرمانی در فصل بیست 
و سوم رقابت های لیگ برتر با جدایی سرمربی وقت خود 
»اوسمار ویه را« مواجه شد و مدیران این باشگاه پس از 
نهایت »خوان کارلوس  با گزینه های مختلف در  مذاکره 
انتخاب و معرفی  را به عنوان را سرمربی جدید  گاریدو« 
کردند. همچنین در پایان فصل بیست و سوم، علیرضا 
بیرانوند دروازه بان پرسپولیس به طور یکطرفه قرارداد خود را 
با این باشگاه فسخ کرد و هنوز مشخص نشده که برای آینده 

خود چه تصمیمی گرفته است.
در  پرسپولیس  فوتبال  تیم  پیشکسوت  برزگر  محمد 
خصوص حضور گاریدو در این تیم اظهار داشت: با توجه 
به اینکه اوسمار قبول نکرد تا هدایت پرسپولیس را در فصل 
جدید عهده دار باشد، جای خوشحالی دارد که مدیران 
باشگاه در مدت زمان کوتاهی سرمربی جدید را انتخاب 

کردند.
او ادامه داد: با توجه به نتایج پرسپولیس در سال های 

اخیر، هواداران از تیم خود بسیار توقع دارند. نمی شود 
در رابطه با عملکرد او در زمان کنونی نظر داد اما امیدوارم 

در نقل و انتقالات تیم تقویت شود و ان شاالله شاهد نتیجه 
گرفتن پرسپولیس در رقابت های مختلف باشیم.

او در رابطه با رفتاری که بیرانوند در دو سال اخیر پیش 
اتمام مسابقات لیگ برتر اقدام به فسخ  از  گرفته و پس 
قرارداد خود می کند، گفت: نام پرسپولیس بسیار بزرگ تر 
از نام علیرضا بیرانوند است. از اینکه او دروازه بان باکیفیتی 
با  او  که  بابت  این  از  اما  ندارد  وجود  آن  در  شکی  است 
احساسات هواداران بازی و جریحه دار می کند اصلًا رفتار 

درستی نیست.
نقاط  در  پرسپولیس  کرد:  تصریح  فوتبال  کارشناس 
مختلفی ضعف دارد که باید تقویت شود، در خط دفاع، 
دروازه بان هافبک و مهاجم نیاز به جذب بازیکنان جدید 
دارد که مدیریت باشگاه باید هرچه سریع تر بازیکنان مدنظر 
را جذب کند. خط هافبک بسیار مهم است که مدیران باید 
به آن توجه داشته باشند، قهرمانی در ایران برای پرسپولیس 
تکراری شده و زمان آن فرا رسیده تا سرخ ها بتوانند در آسیا 
افتخار آفرینی کنند و برای رویارویی با تیم های قدرتمند 

عربی نیاز است که پرسپولیس بیش از پیش تقویت شود.

محمد برزگر؛

نمی توان »گاریدو« را زود قضاوت کرد

کارشناس فوتبال با تاکید بر این که بازیکنان با کیفیتی در تیم ملی حضور دارند، 
گفت: قرعه خوبی در مرحله سوم مقدماتی نصیب ایران شد و به نظرم به راحتی 

می توانیم راهی جام جهانی شویم.
 قرعه کشی مرحله سوم مقدماتی جام جهانی روز پنج شنبه ۷ تیر در کوالالامپور 
مالزی برگزار شد و تیم ملی فوتبال ایران در گروه A با تیم های قطر، ازبکستان، 
امارات، قرقیزستان و کره شمالی همگروه و رقابت های این مرحله از ۱۵ شهریور 
۱۴۰۳ برگزار خواهد شد و تیم ملی در اولین بازی خود رو در روی قرقیزستان در 

ورزشگاه آزادی قرار خواهد گرفت.
ابراهیم قاسم پور کارشناس فوتبال در گفت وگو با خبرنگار مهر در رابطه با قرعه 

ایران در این مرحله از مسابقات اظهار داشت: قرعه خوبی برای ایران افتاد و به 
نظرم کیفیت تیم ملی به قدری بالاست که اگر در هر گروه دیگری می افتادیم 

می توانستیم صعود خود را به جام جهانی ۲۰۲۶ قطعی کنیم.
او ادامه داد: روی کاغذ ما شانس اصلی صعود هستیم و می توانیم همه تیم ها را 
شکست دهیم. اگر هم در سال های اخیر نتوانسته ایم از پس برخی از این تیم هایی 
که در گروه ما قرار دارند بر بیاییم به دلیل ضعف مدیریتی است که در ورزش کشور 
ما وجود دارد. کارشناس فوتبال تصریح کرد: تیم ملی قطر در دو دوره اخیر جام 
ملت ها توانسته عنوان قهرمانی را به دست آورد و تیم ملی ازبکستان هم در مرحله 
گذشته و در دو بازی رفت و برگشت ما را متوقف کرد. شاید از نظر روحی بازیکنان 

ما در برابر این دو تیم کمی با استرس ظاهر شوند اما اگر تمرکزشان را حفظ کنند 
می توانند در همه بازی ها سربلند شوند و مقتدرانه راهی جام جهانی شویم.

او خاطر نشان کرد: ترکیب ایران را بازیکنان بسیار خوب از جمله لژیونرها تشکیل 
می دهند و از لحاظ بازیکن ما چیزی کم نداریم و ایرانی هایی پر از بازیکنان با 

استعداد است که می شود از آنها در مسابقات مختلف استفاده کرد.
قاسمپور در مورد جوان گرایی در تیم ملی در این مرحله از مسابقات گفت: در 
برخی از دیدارها می شود از ترکیب کاملًا جوان استفاده کرد تا به جوان ها هم میدان 
داده باشیم. البته هر کاری زمان بر است و جوان گرایی هم کم کم باید در تیم ملی 

شکل گیرد.

ابراهیم قاسمپور:

شانس اصلی صعود به جام جهانی هستیم

علی اصغر مدیرروستا، مهاجم سابق تیم ملی ایران معتقد است اگر 
برخورد قاطعی با مفسدان در فوتبال انجام نشود، دوباره می شود روز 

از نو و روزی از نو.
 چند سال قبل بود که پاس همدان از لیگ برتر به لیگ یک سقوط 
کرد و دیگر به بالاترین سطح فوتبال باشگاهی در ایران برنگشت. 
همان اتفاق و همان سقوط باعث شد تا یک تیم ریشه دار که البته 
به همدان منتقل شده بود، دیگر قد علم نکند و اغلب در لیگ یک 
و لیگ دو به فعالیتش ادامه بدهد. حالا علی اصغر مدیرروستا که 
سرمربی پاس همدان در آن مقطع بود، پرده از اتفاقاتی برمی دارد 
که در هفته آخر لیگ دهم رخ داد و مسبب سقوط تیمش شد. بعد از 
اخباری که طی یکی دو ماه اخیر درباره فساد در فوتبال منتشر شده، 
مهاجم سابق تیم ملی ایران هم صحبت های جالبی در این زمینه 
انجام می دهد. او در گفت و گو با ایرنا از فسادی صحبت می کند که 
به چشم دیده اما گوش شنوایی وجود نداشته تا صدای فریادش را 

بشنود. گفت و گو با مدیرروستا پیش روی تان است.
یکی دو ماه است که اخباری درباره پرونده فساد در فوتبال 

ایران وجود دارد. می خواهم نظرتان را در این زمینه بدانم.
فساد سالیان سال است در فوتبال ایران وجود دارد. یک بار آمدند 
و قرار شد مبارزه کنند اما وقتی به دانه درشت ها رسیدند، کلًا پرونده 
را بستند. با آقایانی که مشهور بودند و سمت هم داشتند برخوردی 
صورت نگرفت و نتیجه اش شد همین شرایطی که حالا می بینیم. 
این بار امیدوارم برخورد قاطع صورت بگیرد و دیگر نبینیم که افراد 
ذی نفوذ تنبیه نشوند. باید فدراسیون فوتبال، کمیته انضباطی و 
اخلاقش تعامل و همکاری خوبی با دستگاه قضایی داشته باشند تا 

این فساد ریشه کن شود.
می توان به پایان این فساد در فوتبال خوشبین بود؟

شاید به طور کامل ریشه کن نشود اما می توانند کاری کنند تا این 
وسعت از فساد وجود نداشته باشد.

شما بارها فریاد زدید که فساد در فوتبال ایران وجود دارد اما 
گوش شنوایی وجود نداشت. خودتان این فساد و اتفاقات پشت 

پرده را به چشم دیدید؟
تا دل تان بخواهد، منتهی چون افرادی بودند که در یک چرخه 

کار می کردند و هم قطار هم بودند، هرگز ندیدم که برخوردی صورت 
بدهد.  انجام  بزرگی  کار  می خواهد  قضایی  رکن  اما  حالا  بگیرد. 
امیدوارم انتهایش به دور از جانبداری و رعایت حال برخی نفرات باشد 
و شرایط مطلوبی برای مبارزه با فساد به وجود بیاید. خواسته من از 
مسئولان قضایی این است که اگر به فرد بزرگی هم برخورد کردند، 
محرومیت و تنبیه شدیدی برای او در نظر بگیرند. اینطور نباشد که 
فرد مفسد یکی دو ماه یا نهایت یک سال در فوتبال فعالیت نکند و 
بعد پرقدرت تر از قبل برگردد. دفعه قبل چنین وضعیتی را دیدیم 
اما این بار با برخورد قاطع می توان کاری کرد که سلامت به فوتبال 
برگردد و این رشته پرطرفدار با استفاده از افراد با سابقه خوب به مسیر 

اصلی اش برگردد.
پاسخ سوال قبلی را واضح ندادید. آیا در تمام سال های که 

فعالیت کردید، نمونه ای از فساد را دیدید؟
نمونه بارز آن برای یکی از تیم های بزرگ و ریشه دار این مملکت 
افتاد. چند تبانی در یک روز انجام شد تا پاس همدان به لیگ یک 
سقوط کند. یک سلسله اتفاقاتی را دست به دست هم رقم زدند تا ما 
سقوط کنیم. الان همان آدم ها که مسبب سقوط پاس بودند، ناراحت 

این تیم هستند!
تبانی چطور رخ داد؟

ما گزینه سقوط بودیم اما به شرطی که در ۵ بازی دیگر ۵ اتفاق رخ 
می داد. مهمترین آن بازی شاهین بوشهر و نفت تهران بود.

در این زمینه سند و مدرکی هم دارید؟
سند و مدرک می خواهد چکار؟ درد ما این است که همه سند 
می خواهند. مگر کسی برای تبانی سندسازی می کند؟ شما یک 
بار بازی آن روز شاهین بوشهر و نفت تهران را تماشا کنید. قطعاً 
می فهمید که این بازی اتفاقات پشت پرده ای درون خود دارد. تبانی 
را که نمی آیند روی کاغذ بنویسند و به دو تیم بدهند که من الان 
مدرک داشته باشم. باید فدراسیون فوتبال یکدانه هم نه، ۵ کارشناس 
استخدام کند تا این قبیل از بازی ها را تماشا کنند و روی آنها نظارتی 

ویژه صورت بگیرد.
فکر می کنم در ثانیه های پایانی هم سقوط پاس همدان قطعی 

شد.

به همین دلیل  و  متأسفانه ما فکر می کردیم فوتبال پاک است 
پایینتر  به دسته  و  اتفاق رقم بخورد  هرگز فکر نمی کردیم تمام ۵ 
سقوط کنیم. از طرفی سوت پایان بازی ما را زدند و بعد نفت تهران 
گل زد. برنامه ۹۰ هم آن بازی را خیلی کوتاه زیر ذره بین بردند اما 
خیلی زود پرونده را بستند. اصلًا نکته جالبی هم در این رابطه وجود 
دارد. هواداران شاهین از دقیقه ۱۰ شعار می دادند تبانی، تبانی، 

نمی خوایم، نمی خوایم. مدرک از این بیشتر؟
به تیم ملی برسیم. با توجه به فشاری که روی کادرفنی وجود 
دارد، تغییر نسل در دستور کار قرار گرفته است. وقتی بازیکنی 
نساخته ایم که حتی ۵۰ درصد از توانایی هم پست باتجربه اش را 

داشته باشد، باز هم باید نسل را تغییر بدهیم؟
من هم معتقدم ما برای جایگزینی بازیکنان فعلی قطعاً به مشکل 
خواهیم خورد. ما نفراتی نداریم که بیایند، خودی نشان بدهند و 
جایگزین بزرگان شوند. از طرفی دیگر نمی توانیم برای جام جهانی 
هم با نفرات فعلی به مسابقات برویم. به هر ترتیب نیروی جوانی هم 
در یک تیم مهم است و نقش اساسی در موفقیت دارد. فکر می کنم 
در چند پست نیاز است که بازیکنان را تغییر بدهیم و جوانترها را 
وارد کنیم. هر چند کادرفنی باید برای استفاده از بازیکنان جوان 
ریسک کند و قاطعیت بیشتری داشته باشد. پیش بینی می کردم 
با جوان هایی که مقابل هنگ کنگ به میدان رفتند، برابر ازبکستان 
هم بازی کنیم که این اتفاق رخ نداد. ما باید به جوانترها بازی بدهیم 
تا تجربه کسب کنند و پخته شوند. صرف حضور در اردو نمی تواند 
تأثیری روی تجربه و کیفیت آنها بگذارد. ضمن اینکه در این مدت هم 
نتوانستیم بازیکن بسازیم و این به معضل بزرگی در فوتبال ما تبدیل 

خواهد شد.
متوالی  سال  دومین  برای  بیرانوند  علیرضا  قبل  روز  چند 
قرارداد خود را فسخ کرد که البته عصبانیت شدید هواداران 
پرسپولیس را به همراه داشت. حتماً این موضوع را شنیده اید. 

به عنوان یک پیشکسوت چه نظری در این رابطه دارید؟
در تیم های پر طرفدار سخت است که یکباره بخواهی تصمیم 
جدایی بگیری و با دل هواداران بازی کنی. نباید اجازه بدهی از چشم 
هواداران بیفتی و آنها خیلی واضح بگویند برو. بیرانوند سال ها برای 

پرسپولیس زحمت کشیده اما نباید طوری رفتار می کرد که از چشم 
هواداران می افتاد. من جای او نیستم و نمی دانم چه شده اما چون 
اتفاقات سال قبل امسال هم رخ داد، هواداران پرسپولیس دل چرکین 
شدند. با خیلی از دوستان پرسپولیسی ام که صحبت می کنم، آنها 
هم می گویند بهتر است بیرانوند برود. با این حال شاید دو طرف 

جلسه ای برگزار کنند و همه چیز به خیر و خوشی تمام شود.
من مخالف پرداخت پول زیاد به بازیکنان و مربیان فوتبال 
نیستم اما قبول دارید ارقام برخی فوتبالیست ها بیهوده بالا 

رفته و افزایش پیدا کرده است؟
این وضعیت مالی را یکی دو تیم رقم زدند و البته توسط برخی از 
واسطه ها. فوتبال ما را به بیراهه بردند و دیگر هم نمی توان این ارقام را 
مدیریت کرد. من مشکلات زندگی را درک می کنم اما معتقدم اینقدر 
که رقم قرارداد فوتبالیست ها رشد داشته، کیفیت فنی آنها نداشته. 
اگر این دو مورد با هم تعادل داشته باشد، این ارقام قابل پذیرش 
است. به نظر من در این نسل بازیکنی نداریم که بالای ۱۰ میلیارد 
تومان ارزش داشته باشد اما آمده اند و به بازیکنان معمولی هم تا 

۳۰،۴۰ میلیارد پول می دهند.
اگر بازیکنان زمان شما در این نسل و این بازار حضور داشتند، 

فکر می کنید رقم قراردادشان چقدر بود؟
احمدرضا  دایی،  علی  علیدوستی،  حمید  محمدخانی،  ناصر 
عابدزاده و .. اگر حالا بودند قطعاً بالای ۱۰۰ میلیارد می گرفتند. البته 
این شرایط مالی را یکی دو تیم همراه با چند ایجنت به راه انداختند و 

هنوز هم می بینیم که دامن فوتبال ایران را گرفته است.

افشاگری مهاجم سابق تیم ملی بعد از ۱۳ سال
 مدیرروستا: در روز سقوط پاس تبانی را به چشم دیدم
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محمود کلاری:  

امیدواریم از آثار جشنواره 
»با انرژی« شگفت زده شویم

محمود کلاری عضو هیات داوران جشنواره »فیلم و عکس با انرژی« معتقد است با توجه 
به برگزاری اولین دوره جشنواره، باید سطح تاثیرگذاری این رویداد پس از برگزاری آن مورد 

ارزیابی قرار گیرد.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی جشنواره، محمود کلاری چهره شناخته شده 
سینمای ایران از جمله اعضای هیات داوران نخستین جشنواره »فیلم و عکس با انرژی« 

است.
وی درباره ارزیابی خود از تاثیرگذاری این رویداد فرهنگی و هنری یادآور شد: با توجه 
به اینکه قبلا چنین تجربه ای را پشت سر نگذاشته ایم و دوره اول جشنواره »فیلم و عکس 
با انرژی« برگزار می شود، باید بعد از برگزاری این رویداد تاثیرگذاری آن را بررسی کنیم. 
باید ببینیم چگونه عرصه پخش و مشاهده آثار ارسالی فراهم می شود و تا چه حد مورد 
استقبال قرار می گیرد و مخاطبان چگونه جشنواره را ارزیابی می کنند. تاثیر جشنواره در 

آن زمان بیشتر قابل ارزیابی خواهد بود.
کلاری درباره ارزیابی خود از سطح کیفی آثاری که در نخستین جشنواره »فیلم و عکس 
با انرژی« حضور پیدا می کنند، اظهار کرد: طبیعی است انتظار داشته باشیم با کارهایی 
روبه رو شویم که از نظر ساختار، اجرا، دید هنری و نگاه جستجوگر بر حسب محتوا و 
مضمون جشنواره یعنی انرژی، ما را تحت تاثیر قرار دهد. هر جشنواره ای سعی دارد آثاری 
را به مخاطب معرفی کند که دارای اهمیت و پتانسیل قابل توجه تری هستند. امیدواریم 
هنرمندان و دست اندرکارانی که کارهای مختلف در این زمینه ارسال می کنند نمونه هایی 

را پیش روی ما قرار دهند که ما را تحت تاثیر قرار دهد و حتی شگفت زده کند.
این فیلمبردار با سابقه سینما درباره معیارهای مدنظر برای ارزیابی آثار جشنواره »فیلم 
و عکس با انرژی«، توضیح داد: طبیعی است که در آثار پیش از هر چیزی باید به موضوع 
انرژی و موارد مرتبط با شکل های مصرفی و به کارگیری آن، توجه شود. به عنوان داور 
این نکته مدنظرمان خواهد بود. پرداختن صریح و موثر به مضمون، جذابیت ساختار 
جنبه های بصری فیلم و عکس، بار و زمینه هنرمندانه آثار، از جمله ویژگی هایی است که 

در ارزیابی آثار مورد توجه قرار می گیرد.
کلاری به تازگی برای دومین فیلم سینمایی که کارگردانی کرده، پروانه نمایش گرفته 
است.   »تابستان همان سال« با بازی علی شادمان، مهرو نونهالی، فریبا نادری، پژمان 
بازغی و سمیرا حسن پور در جشنواره فجر سال قبل رونمایی و در بخش های متعددی 

نامزد دریافت جایزه شد و سه سیمرغ بلورین هم گرفت.
جشنواره »فیلم و عکس با انرژی« با حمایت و همراهی »پویش با انرژی« برگزار می شود. 
در بخش فیلم نخستین جشنواره »فیلم و عکس با انرژی«، حسن معجونی، پری ناز 
ایزدیار، رعنا آزادی ور، هدی زین العابدین و هوتن شکیبا کار ارزیابی و داوری آثار متقاضی 
حضور در این بخش از جشنواره را بر عهده گرفتند. همچنین در بخش عکس جشنواره 
ارزیابی و داوری آثار برعهده حمید جبلی، سیف اله صمدیان، محمود کلاری، فرهاد آئیش 

و مهدی پاکدل خواهد بود.
مهدی آشنا عکاس با سابقه سینما و تئاتر نیز به عنوان رئیس هیأت داوران این دوره از 

جشنواره منصوب شده است.
مهلت ارسال آثار به جشنواره »فیلم و عکس با انرژی« از ۲۸ خرداد شروع شده و تا ۱۰ 

مرداد ادامه دارد.
www. آدرس  به  جشنواره  این  سایت  به  اثر  ارسال  برای  می توانند  علاقمندان 

baenergy-festival.ir مراجعه کنند
 

مدیرکل میراث فرهنگی استان فارس اعلام کرد:

آماده سازی مجموعه جهانی تخت 
جمشید برای اجرای کنسرت موسیقی

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان فارس روند آماده سازی 
مجموعه جهانی تخت جمشید برای اجرای کنسرت موسیقی علیرضا قربانی در هفته 

آتی را مثبت ارزیابی کرد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی و اطلاع رسانی، روز جمعه ۷ تیرماه محمد ثابت 
اقلیدی در حاشیه بازدید از نحوه آماده سازی محوطه بیرونی مجموعه جهاتی تخت 
برنامه های  برگزاری  این مجموعه گفت:  رو در  برگزاری کنسرت پیش  برای  جمشید 
فرهنگی و هنری ضمن آنکه نشاط اجتماعی را به همراه دارد موجب رونق و توسعه 

گردشگری هم می شود.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان فارس افزود: تعریف و اجرای 

رویدادهای گردشگری یک ضرورت است.
ثابت اقلیدی  در بخش دیگری از سخنانش به فرمایش مقام معظم رهبری مبنی بر اینکه 
که تخت جمشید در زمان پادشاهان جبار ساخته  شده است اما باید از این منظر نگاه 
کنیم که از دسترنج هنرمند ایرانی است، اشاره و تصریح کرد: دشمن ناراحت است که 
این اتفاق بیفتد و ما باید در این زمینه تدابیر و برنامه ریزی مناسب و صحیح داشته باشیم و 
تمامی احتمالات پیش رو را پیش بینی کنیم و یک برنامه در شأن آبروی استان اجرا کنیم.

او با تأکید بر ارائه خدمات ویژه به تمامی بازدیدکنندگان و شرکت کنندگان در کنسرت 
موسیقی گفت: باید تدابیر لازم برای رفاه حال انبوه شرکت کنندگان در این مراسم و ارائه 
خدمات مطلوب به آن ها لحاظ شود. بنابراین گزارش امروز جلسه ای نیز در هتل آپادانا در 
نزدیکی مجموعه جهانی تخت جمشید در خصوص نحوه برگزاری این کنسرت با حضور 
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان فارس، نماینده مردم مرودشت 
در مجلس شورای اسلامی، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی فارس، فرماندهی انتظامی 
شهرستان مرودشت و جمعی از مجریان برگزارکننده کنسرت موسیقی باهدف چگونگی 
برگزاری این برنامه و رفع مشکلات همچنین ارائه راهکارهای مناسب برای هر چه بهتر اجرا 

کردن این رویداد بزرگ برگزار شد.
 

»کبریت« آماده نمایش و پخش شد؛

 ترورهای منافقین دغدغه  فیلمسازان
فیلم کوتاه »کبریت« به نویسندگی و کارگردانی حسین جمشیدی و تهیه کنندگی 

محمد گودرزی آماده نمایش شد.
کوتاه  فیلم  سوره،  فیلم  باشگاه  روابط عمومی  از  نقل  به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
»کبریت« به نویسندگی و کارگردانی حسین جمشیدی و تهیه کنندگی محمد گودرزی 
با نگاهی خاص به موضوع ترورهای گروهک منافقین در سال های ابتدایی انقلاب ایران 
پرداخته است.  این فیلم کوتاه به دست جوانانی ساخته شده است که از دوران دانش 
آموزی دغدغه پرداختن به برهه های حساس تاریخی ایران را دارند. حسین جمشیدی 
سابقه کارگردانی فیلم کوتاه »مارمالادی« با همین موضوع را دارد و اکنون در تدارک فیلم 
جدیدش با نام موقت »کاپیتان« تورس است. مهدی محسنی که فیلمبرداری فیلم های 
کوتاه مارمالادی و کبریت را برعهده داشته است نیز به گروه تولید اثر جدید جمشیدی 
پیوسته است. سایر عوامل این فیلم کوتاه عبارتند از مشاور کارگردان: محمد علیزاده، 
دستیار و برنامه ریز: امیر حسین میرزایی، طراح صحنه و لباس: رامین بدخشان فر، 
گریم: امیر بنده لو، صدابردار: وحید کیایی ها، طراحی و ترکیب صدا: سعید بابایی، 
تدوین: کمیل ارجمندی، اصلاح رنگ: محمد مرادی، طراح جلوه های ویژه میدانی: 
مجید حیدری، جلوه های ویژه بصری: محمد کشاورز، مدیر تولید: کیانوش عاشورزاده، 
جانشین تولید: محمد شالو، دستیار تولید: محمد خالقی، مدیر تدارکات: هادی فتح 
الهی، دستیار تدارکات: سهیل مظاهری، دستیار دوم کارگردان: سجاد اشراقی نیا، 
منشی صحنه: مریم محمدی، دستیار صدا: رضا گرجی، فیلمبردار پشت صحنه: محمد 
حسین رمضانی، دستیار اول فیلمبردار: فرزاد جلیلیان، نورپرداز: عرفان قبادلو، دستیاران 
فیلمبردار: جواد اصلانی، محمد امین کارگر، هومن طهماسبی، دستیاران جلوه های 
ویژه: افشین حسامی، متین فضلی خانی، دستیاران صحنه: مهدی بدخشان فر، عارف 
امیدی، عکاس: علی پورستوده، طراح نشان: علیرضا محسنی، طراح پوستر: متین 

خیبلی، روابط عمومی: فخرالدین باطنی، تولید شده در باشگاه فیلم سوره.

خاطره بازی با تیتراژهای ماندگار؛

 ملودی های مانای یک آهنگساز ابدی

گروه هنر-علیرضا سعیدی؛ کارکرد تیتراژ چیزی شبیه به جلد کتاب است که 
طراحش تلاش می کند با انتخاب عناصر، فرم ها و چینش ها با کمک گرافیک و 
موسیقی مخاطب یک اثر را در جریان موضوع قرار دهد. شرایطی که گاهی بسیار 
نکته سنج، اندیشمندانه و حساب شده پیش روی مخاطبان قرار می گیرد و گاهی 
هم به قدری سردستانه و از روی ادای یک تکلیف اجباری ساخته می شود که 

بیننده را از اساس از یک اثر تصویری دور می کند.
آنچه بهانه ای شد تا بار دیگر رجعتی به کلیدواژه »تیتراژ« داشته باشیم، مروری 
بر ماندگارترین و خاطره سازترین موسیقی های مربوط به برخی برنامه ها و آثار 
سینمایی و تلویزیونی است که برای بسیاری از مخاطبان دربرگیرنده خاطرات تلخ 
و شیرینی است و رجوع دوباره به آن ها برای ما در هر شرایطی می تواند یک دنیا 
خاطره به همراه داشته باشد. خاطره بازی پس از آغاز و انتشار در نوروز ۱۴۰۰ و 
استقبال مخاطبان از آن، ما را بر آن داشت در قالب یک خاطره بازی هفتگی در 
روزهای جمعه هر هفته، روح و ذهن مان را به آن بسپاریم و از معبر آن به سال هایی 

که حال مان بهتر از این روزهای پردردسر بود، برویم.
»خاطره بازی تیتراژهای ماندگار« عنوان سلسله گزارشی آرشیوی با همین 
رویکرد است که به صورت هفتگی می توانید در گروه هنر خبرگزاری مهر آن را دنبال 
کنید. درصد و بیست و یکمین شماره از این روایت رسانه ای به سراغ موسیقی 
متن و تیتراژ فیلم سینمایی »آژانس شیشه ای« به کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا 
و موسیقی مجید انتظامی رفتیم که رجوع دوباره به آن در روز انتخابات ریاست 
جمهوری می تواند دربرگیرنده خاطرات ماندگاری برای یکی از مهم ترین و بهترین 
فیلم های سیاسی سینمای ایران پس از پیروزی انقلاب اسلامی باشد. مسیری 
که باز هم نماد بسیار مهمی برای معرفی و ارزشمندی آهنگسازی است که در این 
سال ها هرچه تولید کرده تبدیل به یکی از بهترین ها و برترین ها شده و بی تردید او 

را می توان یکی از پنج آهنگساز برگزیده سینمای ایران نامید.
فیلم سینمایی »آژانس شیشه ای« به نویسندگی و کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا 
محصول سال ۱۳۷۶ سینمای ایران در ژانر سیاسی و دفاع مقدس است که اگرچه 
در زمان تولید و اکران در جشنواره و اکران عمومی با حاشیه های بسیار زیادی رو 
به رو شد اما بسیاری از مخاطبان، منتقدان و سینماگران کشورمان از آن به عنوان 
یکی از برترین و ممتازترین فیلم های ابراهیم حاتمی کیا در عرصه سینما و حتی 

سینمای ایران یاد می کنند.
این اثر سینمایی روایت گر داستان عباس، بسیجی شهرستانی است که ترکش 
خمپاره ای را کنار شاهرگ گردنش از دوران حضورش در جبهه به یادگار دارد؛ او به 
اصرار همسرش نرگس برای معاینه به تهران می آید و در خیابان با هم رزم سابقش 

کاظم روبه رو می شود که با اتومبیلش مشغول مسافرکشی است.
پزشک وضعیت عباس را بحرانی تشخیص می دهد و توصیه می کند هرچه زودتر 
برای درآوردن ترکش به لندن برود. کاظم برای تأمین هزینه سفر عباس، حاضر 
می شود اتومبیلش را بفروشد. در آژانس هواپیمایی، خریدار اتومبیل پول را به 
موقع به کاظم نمی رساند و او به ناچار به رئیس آژانس پیشنهاد می کند تا رسیدن 
پول، سوئیچ و مدارک اتومبیل را به گرو بردارد، اما رئیس آژانس نمی پذیرد. کاظم 

که عصبانی شده، شیشه دفتر آژانس را می شکند و پس از خلع سلاح یک مأمور 
نیروی انتظامی، مشتریان آژانس را گروگان نگه می دارد تا مسئولان ترتیب سفر 
فوری او و عباس به لندن را بدهند و این آغاز ماجرایی دیگر برای شخصیت های 

فیلم ناب ابراهیم حاتمی کیا است.
پرویز پرستویی در نقش حاج کاظم، رضا کیانیان در نقش سلحشور، حبیب 
رضایی در نقش عباس حیدری، اصغر نقی زاده در نقش اصغر، قاسم زارع در نقش 
احمد کوهی، بیتا بادران در نقش نرگس، صادق صفایی در نقش بهمن، نسرین 
نکیسا در نقش فاطمه، محمد حاتمی در نقش حاجی فیروز، فرشید زارعی فرد 
در نقش مدیر آژانس، مجید مشیری در نقش عباس کیارستمی، بهروز پرستویی 
در نقش ابوذر، بهروز شعیبی در نقش سلمان، مهرداد فلاحتگر در نقش سرگرد 

بخشی از بازیگران فیلم سینمایی »آژانس شیشه ای« را تشکیل می دهند.
فیلمی خوش ساخت با ایده ای بکر و خلاقانه در بستر یک درام سیاسی که 
حاتمی کیا در ادامه علاقه مندی های ناب خود به سینمای دفاع مقدس ترکیبی 
را پیش روی مخاطبان قرار داد که همچنان جزو بحث انگیزترین و مهم ترین آثار 
سینمایی یاد می شود و بینندگان شاهد تکرار چندباره آن از شبکه های های 

مختلف تلویزیون بودند.
مسیری که حاتمی کیا علاوه بر دغدغه های همیشگی خود در حوزه سینمای 
جنگ با بهره مندی از توانمندی هایش در عرصه فیلمنامه نویسی و کارگردانی، 
با درجه  ایران و همچنین همکاری  از بازیگران مطرح سینما و تئاتر  استفاده 
یک های سینمای ایران در پشت دوربین از جمله انتخاب مجید انتظامی به عنوان 
آهنگساز توانست، اثری را در تاریخ سینمای ایران ثبت کند که همه مؤلفه های 
محتوایی اش، شناسنامه ای ارزشمند برای معرفی سینمایی است که تاکنون کمتر 
کارگردانی توانسته در آن توفیق پیدا کند. موسیقی مجید انتظامی در »آژانس 
شیشه ای« همچون سایر کارهای این هنرمند در همکاری با ابراهیم حاتمی کیا 
بسته ای استثنایی در خدمت اثر بود. اگرچه در این سال ها کمتر شاهد تکرار چنین 
توفیقاتی هستیم اما این دلیلی بر فراموشی آثار درخشان انتظامی در این عرصه 
نمی شود. فضایی که برای انتظامی منجر به دریافت سیمرغ بلورین جشنواره فیلم 

فجر و تعدادی جوایز سینمایی دیگر هم شد.
مجید انتظامی در سال ۱۳۲۶ در خانواده ای هنرمند در تهران به دنیا آمد. وی با 
راهنمایی های پدرش، عزت الله انتظامی همراه با ۲ برادر خود به تحصیل موسیقی 
پرداخت. انتظامی تحصیلات موسیقی را در کنسرواتوار تهران آغاز کرد و برای ادامه 
تحصیل به آلمان غربی و دانشگاه دولتی برلین نزد استادانی چون کارل اشتاین 
و لوتارکخ به تحصیل پرداخت. او به عنوان هنرمند تک نواز بر صحنه شهرهای 
برلین آلمان و نانسی، مارسی و لئون فرانسه نیز ظاهر شده است. این هنرمند در 
سال ۱۳۵۳ به کشورمان بازگشت و ضمن همکاری با ارکستر سمفونیک تهران 
به تدریس در دانشگاه تهران و هنرستان عالی موسیقی مشغول شد. انتظامی 
همزمان ساخت موسیقی فیلم را نیز با فیلم کوتاه »زال و سیمرغ« آغاز کرد و با 
فیلم »سفر سنگ« ساخته مسعود کیمیایی آهنگسازی اولین فیلم بلند خود را 

شروع کرد.

ارزشمند خود در عرصه آهنگسازی فیلم خود موفق  آثار  به خاطر  انتظامی 
به کسب چهار سیمرغ بلورین از جشنواره فیلم فجر، ۲ دیپلم افتخار از همین 
جشنواره و همچنین ۲ بار کاندیدای جشنواره فجر شده است. البته در کارنامه 
فعالیت های مجید انتظامی ساخت موسیقی متن بیش از هشتاد فیلم سینمایی به 
چشم می خورد که موسیقی آثار او در حوزه سینمای دفاع مقدس از جمله کارهای 

درخشان و ماندگار او محسوب می شوند.
»در محاصره -۱۳۶۰«، »سردار جنگل - ۱۳۶۲« به کارگردانی امیر قویدل، 
به   »۱۳۶۴ - »پلاک  خاچیکیان،  ساموئل  کارگردانی  به   »۱۳۶۳ - »عقاب ها 
کارگردانی ابراهیم قاضی زاده، »گذرگاه - ۱۳۶۵« به کارگردانی شهریار بحرانی، 
به   »۱۳۶۶- مانکا  »کانی  بحرانی،  شهریار  کارگردانی  به   »۱۳۶۶  - »هراس 
کارگردانی سیف الله داد، »آخرین پرواز - ۱۳۶۸« به کارگردانی احمد رضا درویش، 
»چشم شیشه ای - ۱۳۶۹« به کارگردانی حسین قاسمی جامی، »پوتین - ۱۳۷۰« 
به کارگردانی عبدالله باکیده، »وصل نیکان - ۱۳۷۰« به کارگردانی ابراهیم حاتمی 
کیا، »از کرخه تا راین - ۱۳۷۱« به کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا، »یک شب، یک 
غریبه - ۱۳۷۳« به کارگردانی حسین قاسمی جامی، »حمله به اچ ۳- ۱۳۷۳« به 
کارگردانی شهریار بحرانی، »بوی پیراهن یوسف - ۱۳۷۴« به کارگردانی ابراهیم 
حاتمی کیا، »آژانس شیشه ای - ۱۳۷۶« به کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا، »نغمه 
- ۱۳۸۰« به کارگردانی ابوالقاسم طالبی، »دوئل- ۱۳۸۰« به کارگردانی احمدرضا 
کاظم معصومی،  کارگردانی  به   »۱۳۸۳ - پای چپ  زیر  بزرگ  درویش، »طبل 
»زمهریر- ۱۳۸۸« به کارگردانی علی روئین تن، »پی ۲۲- ۱۳۹۳« به کارگردانی 
حسین قاسمی جامی از جمله آثاری هستند که توسط مجید انتظامی با موضوع 

دفاع مقدس آهنگسازی شده اند.
آنچه از مجید انتظامی در فیلم سینمایی »آژانس شیشه ای« به عنوان موسیقی 
فیلم به مخاطبان در بستر محتوای ارائه شد، ترکیبی از اضطراب و احساسی بود که 
در امتزاج با مفاهیم سیاسی و عارفانه دوران دفاع مقدس، سینمای خوش آهنگی 
را به تماشاگر هدیه داد که امکان ندارد با شنیدن موسیقی ها و نغمه هایش اشکی 
از چشمان جاری نشود و با دیدن سکانس های فیلم درخشان ابراهیم حاتمی کیا 

حال خوبی را تجربه نکرد.
این آهنگساز پیشگام طی معدود گفت و گوهای رسانه ای خود بود که درباره 
انگیزه ها و دغدغه های خود برای ساخت آثار موسیقایی با مضامین دفاع مقدس 
توضیح داد: بیشتر کارهایی که من در عرصه موسیقی فیلم انجام داده ام در رابطه با 
دفاع مقدس است. اینها آثاری هستند که من با باورم آنها را ساختم چرا که همواره 
احساس می کردم برای آدم هایی که جانشان را برای دفاع از میهنشان می دهند 

باید دینم را ادا کنم. دینی که من با موسیقی آن را ادا کردم.
این آهنگساز معتبر سینمای ایران جایی در یک گفت وگوی رسانه ای درباره شیوه 
نوشتن موسیقی متن فیلم هایش گفته بود: خیلی از فیلم ها یک صحنه هایی از آن 
در نمی آمد، من برای خودم تصویرسازی می کردم و تصویری که در فیلم درنیامده 
بود در ذهن خودم ترسیم می کردم و براساس آن ذهنیت موسیقی آن را می نوشتم. 
برای مثال کارگردان یک پرسوناژ را جلوی یک دیوار ایستانده و دوربین به صورت 
او نزدیک می شود، نظر کارگردان این بوده که این شخصیت الان به گذشته اش 
در جبهه یا دوران اسارت فکر می کند اما فلاش بکی نداشتیم. من در ذهن خودم 
آن را می چیدم و سعی می کردم براساس ذهنیت خودم جلو بروم و چون ذهنیت 
کارگردان این بوده و درنیامده بود، موسیقی روی فیلم می نشست. گاهی هر کس 

از درمی آمد، اتود را برایش می گذاشتم. بابا، دوستانم، خانمم...
انتظامی درباره کاهش سطح حسی فیلم های سینمایی کنونی و سطح ماندگاری 
موسیقی آن ها نیز این طور توضیح داده بود: دلیل اینکه موسیقی فیلم هایمان 
ماندگار نمی شود، این است که دیگر فیلم هایمان آن طور نیست؛ زمانی بود که 
همه مردم برای اینکه یک نقطه از خاک شان را از دست بیگانه رها کنند، رفتند و 
جان شان را بی هیچ چشم داشتی دادند. آن زمان شرایط خاص خودش را داشت. 
الان دیگر شرایط گذشته نیست. اکنون، مردم طور دیگری فکر می کنند و هنر 
را می بینند. نگاه و سلیقه آن ها عوض شده است. البته فیلم های ما هم دیگر آن 
فیلم ها نیست و آن حس را ندارد. به هرترتیب موسیقی فیلم »آژانس شیشه ای« 
که در اجراهای زنده موسیقایی نیز شاهد اجرای آنها توسط ارکسترهای مختلف 
بودیم، از آن دسته ملودی هایی است که درکنار آثار شاخص مجید انتظامی از 
جمله »بوی پیراهن یوسف« و »از کرخه تا راین« به شدت در جهت درگیرکردن ذهن 
دیداری و شنیداری مخاطب در مواجهه با محتوای ارائه شده از سوی کارگردان 
پیش می رود. موسیقی که به گفته کارشناسان حوزه موسیقی نهایت تلاش خود را 

انجام داده تا بیننده را به فکر فرو ببرد.
موسیقی که حضور احساسی زیادی در تمامی لحظه ها دارد و با استفاده از 
سازهای زهی و بادی که عناصر مورد علاقه مجید انتظامی در حوزه ساخت 
موسیقی فیلم هستند، شرایط ویژه ای را برای آثار او ثبت می کند. شرایطی که 
الهام بخش بسیاری از آثار و تولیداتی است که حتی در حوزه هنرهای تجسمی 

نیز مورد استفاده قرار گرفته اند.

موزه سینما به مناسبت زادروز منوچهر والی زاده مدیر دوبلاژ و دوبلور سینما و 
تلویزیون بخش هایی از گفت وگوی این هنرمند را منتشر کرد.

به گزارش  روابط عمومی موزه سینما، در ادامه انتشار سلسله برنامه های تاریخ 
شفاهی، موزه سینما به مناسبت زادروز منوچهر والی زاده مدیر دوبلاژ و دوبلور سینما 

و تلویزیون بخش هایی از گفت وگوی این هنرمند را منتشر کرد.
منوچهر والی زاده با بیان اینکه روزی که وارد این کار شده اصلا به پول فکر نمی کرده 
است، گفت: تنها عشق و علاقه باعث شد تا به هنر دوبله جذب شوم. افراد بسیاری 
می توانند چنین علاقه ای به کار دوبلاژ داشته باشند اما زمانی موفق خواهند بود که 

بتوانند این مسیر را با عشق دنبال کنند.
وی ادامه داد: من از روزی که وارد این حرفه شدم تا به حال طیف متفاوتی از 
نقش ها، از درجه سه تا درجه یک را تجربه کردم. به بیشتر این نقش ها علاقه 
شخصی داشتم و اغلب پیش از آنکه خودم درخواستی داشته باشم، برای بسیاری 
از شخصیت ها انتخاب شده ام و بنابراین حسرتی برای نقشی که دوبله نکرده باشم، 

ندارم.
والی زاده بیان کرد: به تام هنکس، تام کروز و جان تراولتا علاقه زیادی دارم و بیشتر 
نقش های این بازیگران را من دوبله کرده ام. همچنین دوبله بیشتر نقش هایی را که 
ویل اسمیت و ادی مورفی برعهده داشته اند من انجام دادم. همواره تلاش کردم 
تا کار خود را با »صداقت« انجام دهم و در این مدت نقش های خوبی نیز به من 

پیشنهاد شده است.

وی درباره واکنش مردم نسبت به خود گفت: اگر علاقه و ابراز محبت از سوی مردم 
وجود نداشته باشد، ما هم وجود نداریم. اگر صدای ما توسط عموم مردم شنیده 
نشود و تصویر ما دیده نشود، کار ما بی ارزش خواهد بود. این مردم هستند که به 
وجود هنرمندان معنا می  بخشند. آن ها با توجه نشان دادن از سوی خود باعث 

می شوند یک هنرمند دارای قدر و منزلت شود.
والی زاده مطرح کرد: محبت و صمیمیت مردم را هیچ گاه نمی توان فراموش کرد 
و من هر کاری را می پذیرم تلاش می کنم به بهترین شکل ممکن انجام دهم تا مورد 
توجه مردم قرار بگیرد. امیدوارم همه جوانان مملکت همواره موفق باشند. توصیه 
می کنم این عزیزان درباره رشته ای که انتخاب می کنند مطالعه و ممارست داشته 

باشند و در هر شغل از خود پشتکار نشان دهند.
وی در پایان یادآور شد: من در این حرفه از خود پشتکار بسیار زیادی نشان دادم 
زیرا به دوبله علاقه زیادی داشتم و در طول شصت و پنج سال گذشته تنها در این 
حرفه مشغول فعالیت بودم. از جوانان می خواهم علاقه خود را در دانشگاه پیگیری 
کنند و برای شغل خود همان را مبنا قرار دهند. اگر در دانشگاه رشته ای را بخوانید و 

شغل متفاوتی را دنبال کنید، حتما به مشکل برخواهید خورد.

لطفا تلاش کنید!
ناگفته های منوچهر والی زاده از دوبله

به بهانه اکران فیلم »این جمعیت قابل کنترل«؛

روایت درست
به  آن  از  سال  که ۳۲  مداوم  عکاسی  سال  درطول ۴۱ 
عکاسی فیلم و سینما اختصاص پیدا می کند، به این نتیجه 
رسیدم که مهمترین نکته در روند تولید یک اثر سینمایی و یا 

سریال، حال خوب و یا بد گروه سازنده است.
این حال مثبت و منفی در تک به تک فریم ها قابل لمس 
است. به همین دلیل خیلی از فیلم ها با وجود پروداکشن 
بزرگ و حتی کارگردانی یا فیلمبرداری قابل قبول با مخاطب 
ارتباط برقرار نمی کند و انگار همه چیز مکانیکی است. 
صحنه ها و کاراکترها در میزانسن های مختلف قوام نیامدند 
و انرژی خوب ساطع نمی کنند. یکی از وظایف مهم لیدر 
گروه اعم از کارگردان و تهیه کننده زدودن موج منفی و 
جایگزین کردن امواج مثبت در گروه است. گاهی با یک 
لبخند. یک نگاه مهربان .بیان یک خسته نباشید عمیق و» 
قدردانی کردن « می توان به فرایند بالا براحتی دست یافت. 
آنهایی که در این هنر و حرفه می مانند و سال ها شناسنامه 
برای خود تدوین می کنند هنرمندانی هستند که چشم بر 

مسائل مادی بسته و دل به هنر خود دارند، لذا طرز و لحن 
برخورد با هنرمندان بسیار متفاوت با سایراقشار در یک 

جامعه است.

متین اوجانی از جمله کارگردان هایی است )در طول همه 
این سال ها کمتر دیده ام( به نکات مهم بالا اشراف کامل 
است  مشگلی  اگر  تا  می گذارد  گروهش  برای  وقت  دارد. 

براحتی حل کند. به پیشکسوتان احترام می گذارد و برای 
آنها ارزش قائل است. در عوض گروه برای اثبات و ساخت 

یک اثر هنری و ماندگار از جان مایه می گذارند.
این جمعیت قابل کنترل فیلمی با روایت درست و نمایش 
گرفتاری های زندگی امروز، مخاطب را به خانواده دوستی 
و عاشقی پیوند می دهد. دغدغه های مادر عاشقی که با 
و  می کند  القا  خود  فرزندان  به  را  عشق  فراموشی،  وجود 
باور او دوست داشتن یکدیگر و به داد هم رسیدن است. 
انتخاب درست و بجای بازیگران و پاس کاری ها در دیالوگ و 

میزانسن های درخشان از نقاط قوت فیلم است.
همزاد  کاراکترها  با  مشتاق  مخاطبان  فیلم  دیدن  زمان 
پنداری می کنند، با آنها می خندند و می گریند... که این 
برحس و حال و برداشت من از فیلم صحه محکمی می گذارد 
و بر قدرت و پتانسیل این اثر می افزاید. به عنوان عکاس 
چشم های خانم فریده سپاه منصور از پشت ویزور دوربینم 

دنیایی از رازهای همان سکانس را هویدا می ساخت.
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آدرس سایت:
کانال ایتا:

دستگیری اعضای باند جعل و فروش مدارک دانشگاهی
 سرهنگ ضرغام آذین معاون عملیات ویژه پلیس آگاهی فراجا گفت: با توجه به درخواست حراست دانشگاه آزاد 
اسلامی، مبنی بر رسیدگی به پرونده جاعلان مدارک دانشگاه آزاد اسلامی، این موضوع در دستور کار پلیس آگاهی 
قرار گرفت.این مقام انتظامی افزود: با اطلاعات جمع آوری شده مشخص شد، افرادی ضمن تشکیل باند و ارتباط با 
لایه های دارای دسترسی به اطلاعات در مراکز حساس علمی و دانشگاهی نسبت به جعل مدارک رسمی و ارائه ریز 
نمرات و همچنین استعلام مثبت تاییدیه، اقدام می کردند و مدارک مذکور را به افراد سوء استفاده کننده در داخل و 
خارج از کشور به قیمت های گزاف به فروش می رساندند.معاون عملیات ویژه پلیس آگاهی گفت: ضمن هماهنگی 
قضایی و هماهنگی با عوامل حراست دانشگاه موصوف و پس از شناسایی باند مذکور در قرار های صوری جداگانه، ۲ 
نفر از متهمان دستگیر شدند و تعداد ۱۲ مدرک رسمی دانشگاه آزاد اسلامی به همراه مهر و تاییدیه های مربوطه و مبلغ 
۸ هزار دلار کشف و ضبط شد.سرهنگ آذین با بیان اینکه متهمان با قرار قانونی متناسب روانه زندان شدند، افزود: این 
افراد فرصت طلب در بازجویی ها به جعل ۲۵ مدرک دانشگاهی و فروش به افراد داخل و خارج از کشور اعتراف کردند.

شرکت پیرمرد ۱۰۳ ساله قمی در انتخابات ریاست جمهوری 
شرکت  جمهوری  ریاست  انتخابات  دوره  چهاردهمین  در  قمی  ساله   ۱۰۳ پیرمرد  جعفرزاده«  »ابوالفضل 
کرد.»ابوالفضل جعفرزاده« پیرمرد ۱۰۳ ساله قمی با حضور در مسجد امیرالمومنین علیه السلام قم در چهاردهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری شرکت کرد و رأی خود را به صندوق ریخت.وی که به سختی خود را به شعبه اخذ رأی 
رسانده بود بیان کرد: همواره در انتخابات های مختلف شرکت کردم و این را وظیفه خودم می دانم.جعفرزاده افزود: 
امیدواریم خداوند بهترین ها را برای مردم و کشورمان با حضور مردم در انتخابات ریاست جمهوری رقم بزند.این پیرمرد 

قمی متولد پنجمین روز از مهرماه سال ۱۳۰۰ است.

تعداد فوتی زائران ایرانی حج به ۲۲ تن رسید
سیدعلی مرعشی رئیس مرکز پزشکی حج و زیارت تعداد درگذشتگان ایرانی حج تمتع ۱۴۰۳ را ۲۲ زائر اعلام کرد و 
گفت: ۶ تن از زائران به دلیل گرمازدگی در روزهای تشریق و در منا فوت شدند و بقیه نیز به دلیل بیماری های زمینه ای، 
قلبی و عروقی یا تصادف درگذشته اند. وی توضیح داد: از میان افراد فوت شده یک نفر در دهه ۴۰ زندگی، هفت نفر 
در دهه ۵۰ و هفت نفر دهه ۶۰ زندگی شان بوده و سه نفر دهه هفتاد زندگی و ۴ نفر دهه ۸۰ زندگی قرار داشته اند. 
رئیس مرکز پزشکی حج و زیارت افزود: سلامت زائران برای ما حائز اهمیت است که این چنین برنامه ریزی مدون برای 
خدمات بهداشتی و درمانی داریم؛ امسال ۳۸۹ نفر نیروی کادر درمان اعم از پزشک و پرستار و سایر نیروهای کادر را 

همراه داریم.

بازداشت 5 معاند مزاحم انتخابات ایران از سوی پلیس انگلیس
سرپرست و کاردار سفارت جمهوری اسلامی ایران در انگلیس از دستگیری ۵ نفر از عناصر ضد انقلاب به دلیل 
مزاحمت و اخلال در روند برگزاری چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری ایران در این کشور خبر داد.علی 
متین فر  گفت، ۲ نفر در شعبه اخذ رای بیرمنگهام پس از درگیری با رای دهندگان و برگزارکنندگان انتخابات در این 
حوزه، ۲ نفر مقابل ساختمان بخش کنسولی سفارت و یک نفر هم در منچستر دستگیر شده است.وی افزود: به رغم 
این مسائل و مزاحمت های ایجاد شده از سوی تعدادی اندکی، شاهد مشارکت خوب هموطنان مقیم انگلیس در 

چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری بودیم.

دستگیری عاملان توهین به شهدای خدمت
 محمد رضا شهاب زاده فرماندار آستارا از دستگیری افرادی که در روز شهادت شهدای خدمت اقدام به شادی و 
انتشار آن در شبکه های نفاق کرده بودند توسط سربازان گمنام امام زمان )عج( خبر داد. شهاب زاده با اشاره به اینکه 
این افراد اقدامات ایضاعی دیگری را از جمله آتش زدن بنرهای شهید جمهور و ضبط تصاویر و انتشار در شبکه های 

نفاق انجام داده بودند ضمن اینکه این افراد ارتباطات و مراودات مالی نیز با جریان نفاق داشتند.

حمله تند وحید حقانیان به جلیلی: از او حمایت نکردم 
داوطلب انصرافی انتخابات ریاست جمهوری حمایت خود از جلیلی را تکذیب کرد.وحید حقانیان، نامزد انصرافی 
انتخابات ریاست جمهوری در پیامی تصویری ضمن انتقاد شدید از تیم رسانه ای جلیلی گفت: بیانیه کذبی که از 
طرف ستاد جلیلی منتشر شد و این کارها برای آن ها برکتی نخواهد داشت.وی افزود: رای از داخل صندوق ها بیرون 

می آید نه با حقه و تزویر و ریا!

فرانسه هم مریم رجوی را ممنوع الخروج کرد
فرانسه پس از کشف اسناد پولشویی، تجهیزات جاسوسی، اسلحه و نفرات غیرقانونی از مقر منافقین در پاریس، مریم 

رجوی سرکرده این گروهک را ممنوع الخروج کرد.

مدیرکل پزشکی قانونی استان قم خبرداد:

رشد ۹ درصدی فوتی های ناشی از تصادف 
مدیرکل پزشکی قانونی قم از افزایش ۹ درصدی تعداد فوتی های ناشی از تصادفات رانندگی در دو ماهه 

نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد.
حمید صدیقی آخا درگفت وگویی اظهارداشت: تعداد فوتی های ناشی از تصادفات رانندگی در دوماهه 

نخست امسال، نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۹ درصد افزایش داشته است.
صدیقی آخا افزود: در دو ماهه نخست امسال، ۶۲ مورد پرونده فوتی ناشی از تصادفات در پزشک قانونی 

ثبت شده و این درحالیست که سال گذشته تعداد فوتی های ناشی از تصادف در قم ۵۷ مورد بوده است. 
وی با اشاره به کاهش آمار مصدومان تصادفات رانندگی گفت: در تعداد مصدومین ناشی از تصادفات نیز در 
دو ماهه نخست امسال، ۱ هزار و ۵۸۷ مورد ثبت شد و این آمار در حالیست که در مدت مشابه سال گذشته 

برای ۱ هزار و ۶۲۳ مورد مصدوم ناشی از تصادف تشکیل پرونده انجام شد.
افرایش ۴ درصدی مصدومین نزاع

مدیرکل پزشکی قانونی قم گفت: در زمینه مصدومین نزاع نیز در دو ماه نخست امسال شاهد افرایش ۴ 
درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته بوده ایم. صدیقی آخا ادامه داد: دو ماه نخست امسال ۱ هزار 
و ۸۰۰ مصدوم ناشی از نزاع داشته ایم و این در حالیست که در مدت مشابه سال گذشته برای ۱ هزار و 
۷۳۲ مصدوم تشکیل پرونده انجام شد.  وی همچنین با اشاره به اجرای طرح دادپزشک گفت: با اجرای این 
طرح از سال گذشته، کارشناسان موسسات وابسته به پزشک قانونی در محل بستری بیماری حضور یافته و 

اقدامات لازم برای ثبت میزان مصدومیت شهروندان را انجام می دهند.
قم رتبه چهارم کشور در تعداد مصدومان ناشی از حوادث کار

وی افزود: سال گذشته مصدومان ناشی از حوادث کار ۷۴۹ مورد و سال ۱۴۰۱، ۶۹۵ مورد بود که افزایش ۸ 
درصدی دارد و رتبه قم در این زمینه چهارم است. به گفته صدیقی آخا، فوتی ناشی از حوادث کار نیز پارسال 
۵۰ مورد و سال ۱۴۰۱، ۵۱ مورد بود که ۲ درصد کاهش نشان می دهد. وی با بیان این که کار اصلی پزشکی 
قانونی پاسخ به استعلامات قضایی توسط کارشناسی پرونده هاست، گفت: ۳۶ هزار و ۶۴۲ کارشناسی در 
سال گذشته انجام شده نسبت به سال ۱۴۰۱، رشد یک درصدی داشته و رتبه قم بر اساس جمعیت، استان 

دوازدهم است.

معاون اداره کل صمت استان قم خبرداد:

کشف3۰ میلیارد ریال کالای قاچاق درسه ماه بهار
معاون نظارت و بازرسی اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در مجموع ارزش ریالی کشفیات 
قاچاق در استان توسط بازرسان این اداره کل طی سه ماه ابتدایی سالجاری ۳۰ میلیارد و ۸۹۰ میلیون ریال 

بوده است. 
سیاوش فولادی وندا در گفت وگویی در این خصوص بیان داشت: بازرسان اداره  کل صنعت، معدن و تجارت 
قم از ابتدای سال جاری تا پایان خردادماه، یکهزار و ۱۸۲ مورد بازرسی به منظور جلوگیری از تخلف عرضه، 

نگهداری و فروش کالای قاچاق انجام دادند که از این تعداد ۱۹ مورد منجر به تشکیل پرونده تخلف شد.
وی با اشاره به اینکه پرونده های تخلف تشکیل شده برای رسیدگی به تعزیرات حکومتی استان معرفی 

شدند، افزود: در این راستا بالغ بر ۲۱۴ هزار کالای قاچاق کشف شد.
وی توضیح داد: بیشتر کالاهای قاچاق کشف شده شامل دخانیات، مواد غذایی، لوازم خانگی، تلفن 

همراه، لوازم یدکی، محصولات آرایشی و بهداشتی، تجهیزات ورزشی و نهاده دامی بوده است.
فولادی وندا گفت: همچنان بازرسان این سازمان تعداد ۴۹۶ مورد تذکر و اخطار کتبی به واحدهای خرده 

فروش داده و ۱۰۳ گشت مشترک نیز با سایر دستگاه های نظارتی استان برگزار کردند.
وی بیان داشت: اکثر گشت های مشترک با دستگاه های از قبیل تعزیرات حکومتی، پلیس امنیت اقتصادی 

فرماندهی انتظامی، معاونت غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی و اتحادیه های مرتبط انجام شده است.
 

مدیرکل مطالعات حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

وقوع 4۰ درصد حوادث موتورسواران در شب ها
مدیرکل مطالعات و برنامه ریزی حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از انجام مطالعات کاهش سوانح ترافیکی 

موتورسیکلت ها خبر داد.
حامد خسروی در گفت وگویی با اشاره به حجم بالای تصادفات و حوادث مرتبط با موتورسیکلت در قم اظهار 
کرد: با توجه به اینکه سالانه در شهر قم نزدیک به ۱۰۰ کشته ترافیکی وجود دارد که نیمی از حوادث مرتبط 

با موتورسیکلت است، مطالعاتی با عنوان »کاهش سوانح ترافیکی موتورسیکلت در قم« انجام شده است.
 وی با بیان اینکه جامعه هدف موتورسواران نیز بیشتر قشر جوان هستند و این وسیله به طورکلی ناایمن 
است، افزود: در این زمینه مطالعاتی انجام گرفته است تا مشخص شود وضعیت کنونی چیست و چگونه 
می توان شرایط را تغییر داد. مدیرکل مطالعات و برنامه ریزی حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خاطرنشان 
کرد: در این مطالعه پرسشگری از چند جامعه هدف صورت گرفت که ازجمله موتورسیکلت سواران، پلیس 

راهور، اورژانس و پزشکی قانونی بودند و در کنار این مسئله بازدیدهای میدانی نیز صورت گرفت.

مشارکت  گسترده قمی ها در انتخابات ؛

جشن انتخاب چهاردهم در خاستگاه انقلاب

ایمان / گزارش / روح اله کرمانی اقشار مختلف مردم متدین و انقلابی شهر واستان 
درپای  طولانی  های  صف  ایجاد  با  بیت)ع(  اهل  کریمه  زائران  همراه  به  قم  مقدس 
صندوق های رای انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری مشارکت پر شوری را رقم 

زدند.
به گزارش ایمان ،مردم همیشه در صحنه استان  قم از دقایق اولیه شروع رای گیری با 
تشکیل صف های طولانی در نقاط مختلف بویژه  قسمت های مختلف حرم مطهر حضرت 
فاطمه معصومه)س( که صندوق های رای تعبیه شده در راستای تبعیت از سخنان رهبر 
معظم انقلاب اسلامی دراین جشن سیاسی شرکت کردند. زوج جوان قمی نیز پس از 
انجام عقد ازدواج در اتاق عقد حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( با حضور در 
پای صندوق های رای چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری ، به تکلیف شرعی 
و سیاسی خود عمل کرده و زندگی مشترک خود را با شرکت در انتخابات آغاز کردند. 
پاکبانان استان قم نیز با حضوردر حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( همگام با سایر 
همشهریان این استان درانتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری شرکت کردند. 
مردم دیگر شهرستان ها و شهرها  و روستا های استان قم با حضور گشترده در پای صندوق 

های رای  بار دیگر اقتدار و زمان شناسی خود را به جهانیان نشادندادند.
آیت الله مکارم شیرازی:

 شرکت در انتخابات یک نعمت الهی است
آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع عظام تقلید روز جمعه در حاشیه شرکت در 
انتخابات با اشاره به این که خداوند متعال را سپاس که فرصت شرکت در انتخابات دیگری 
را به ما عنایت فرمود، گفت: شرکت در انتخابات یک نعمت الهی است و مردم ما باید قدر 

این نعمت الهی را بدانند.
 آیت الله مکارم شیرازی بیان داشت: اکنون که توفیق شرکت در انتخابات برای مردم 
حاصل شده است باید به این نعمت الهی اهمیت دهند و واقعا کسی را که تشخیص 
می دهند برای مردم مفید خواهد بود نام او را بنویسند و در صندوق بیاندازند و این کار 
را یک عبادت بدانند. این مرجع تقلید گفت: واقعا این کار عبادت است چون خدمت به 

جمهوری اسلامی است و این عبادت در نامه اعمالشان ثبت خواهد شد.
وی تاکید کرد: از خداوند متعال می خواهم توفیق شرکت در انتخابات که نعمت الهی 
است در آینده نیز برای مردم ما فراهم باشد و مردم عزیز همه موفق شوند از این نعمت 

استفاده کنند.
آیت الله نوری همدانی: 

باید با شور و شوق انقلاب را حفظ کنیم
یکی  دیگر از مراجع تقلید  نیز روز جمعه در حاشیه شرکت در انتخابات با تاکید بر اهمیت 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: ما باید با شور و شوق انقلاب را حفظ 

کنیم و رأی دهیم تا اینکه با آمدن امام عصر)عج( این جریان باقی و برقرار بماند.
آیت الله حسین نوری همدانی اظهار کرد: بنده به همه مردم ایران توصیه می کنم که 
در این انتخابات شرکت کنند تا راه امام و انقلاب برای همیشه پرشور و با وسعت بیشتر 
باقی بماند.وی گفت: در این دوره از انتخابات ریاست جمهوری با توجه اینکه دشمنان 
اسلام و انقلاب به میدان آمده اند، بیشتر نیاز است که ما هم به میدان بیاییم.مرجع تقلید 
شیعیان گفت: ما باید با شور و شوق انقلاب را حفظ کنیم و رأی دهیم تا اینکه با آمدن امام 

عصر)عج( این جریان باقی و برقرار بماند.
آیت الله سبحانی:

 منتخب ملت باید شبانه روز برای حل مشکلات تلاش کند
آیت الله جعفر سبحانی از مراجع عظام تقلید نیز  روز جمعه در بنیاد پژوهش های 
آستان قدس رضوی در مشهد هنگام انداختن رای خود به صندوق تاکید کرد: شرکت در 

انتخابات برای ادامه مسیر تکامل کشور ضروری و تکلیف شرعی و ملی است.
این مرجع تقلید افزود: علاقه مندان به کشور و نظام جمهوری اسلامی باید در انتخابات 
شرکت کنند.آیت الله سبحانی اضافه کرد: مردم باید فردی را به عنوان رییس جمهور 
انتخاب کنند که متدین باشد.وی ادامه داد: منتخب ریاست جمهوری باید شبانه روز برای 

حل مشکلات مردم کار و تلاش کند.
آیت الله جوادی آملی :

مردم ایران مردمی عاقل، بزرگ و بزرگ زاده اند
آیت الله جوادی آملی  از مراجع تقلید نیز پس از شرکت در انتخابات چهاردهمین دوره 
ریاست جمهوری در سخنانی بیان داشتند: یک بیان نورانی از ائمه علیهم السلام رسیده 
است که »ولایت، امامت و محبت ما عامل پیوند بین امت است«. ما نیز یک مَثَل رایج 
داریم که می گوییم سنگ روی سنگ بند نمی شود، این مثل، یک حرف عمیق علمی 
است، یعنی در ساختمان سازی تا یک ملات نرمی روی سنگ اولی نیاید، سنگ بعدی 
روی سنگ بند نمی شود! ائمه به ما فرمودند تربیتی که ما آوردیم، آن ادب، آن امانت، آن 
انسانیت، آن عدالت، آن صداقت، آن مهربانی و محبت، ملات نرمی است که جامعه را 
جمع می کند و جامعه بدون آن امامت و ولایت و ادب دینی هرگز نه انتخاباتی دارد و نه 

قیامی و نه انقلابی؛ بلکه آنچه جامعه را جمع می کند فهم دینی است و بس.
ایشان افزودند: مودت و دوستی عاقلانه، ملات یک مملکت است که این مهم، به برکت 
خون شهداء و تربیت امام و فداکاری مسئولین حل می شود، و لذا نباید همدیگر را مذمت 
کرد یا در مناظرات که یک علم است به جای نظریه پردازی، به نظر خود دادن و داعیه 
داشتن بگذرد که این حرکات با مناظره سازگار نیست. وی تصریح کردند: مردم ایران 
مردمی عاقل، بزرگ و بزرگ زاده اند، هر جا صحبت از علم بوده چه زمان قبل از اسلام و 
چه بعد از اسلام، یا خودش تولید کرده و یا رفته یاد گرفته و منتشر کرده، ما چنین ملتی 
هستیم، ما نه یعنی حوزویان و دانشگاهیان، ما یعنی مردم ایران، ما بزرگیم چون هم تاریخ 
داریم و هم جغرافیا، سرتاسر ایران را بشکافید، یا علم است و یا هنر است و آثار باستانی 

است، در شأن ما نیست که کمیته امدادی اداره شویم و با فقر و گرانی زندگی کنیم.
آیت الله جوادی آملی بیان داشتند: ما بر سر سفره امامت و ولایت و اسلام و شهادت 
بوده ایم، در کنار این سفره، ولایت و دوستی و یکسانی است و اگر چنین باشد، دشمن اگر 
هزار بود کاری از او ساخته نیست و این کشور تا ظهور صاحب اصلی اش محفوظ است، 
امیدواریم وکلای ما نیز بزرگوارانه کشور را اداره کنند، خونهای پاک شهداء چه شهدای 
خدمت و چه شهدای میدان، پیام اصلی شان همین است و ما امیدواریم این امانت را 

درست به صاحب اصلی اش حضرت صاحب العصر )عج(، برسانیم.
آیت الله فاضل لنکرانی:

 منتخب مردم، رئیس جمهور همه ملت ایران است
آیت الله محمد جواد فاضل لنکرانی هنگام حضور در پای صندوق رای انتخابات ریاست 
جمهوری در جمع خبرنگاران گفت: هواداران نامزدها باید بدانند هر کسی که انتخاب 
می شود رئیس جمهور همه ملت ایران است و تنها رئیس جمهور یک گروه خاص نیست .
آیت الله محمد جواد فاضل لنکرانی روز جمعه با حضور در انتخابات ریاست جمهوری 
و پس از انداختن رای خود افزود: مردم حضور بسیار چشمگیری در انتخابات داشته و 
رهبری معظم انقلاب نیز با هدایت های هوشمندانه سکاندار انقلابند ، هر چند شهادت 
رئیس جمهور محترم و همراهانشان مصیبت بزرگی بود، اما در این مدت کوتاه شورای 
محترم نگهبان و مسئولین وزارت کشور و مسئولان اجرایی هم تلاش خود را به احسن وجه 
انجام دادند. وی ادامه داد: خدا را شکرگزاریم که میدان بسیار بزرگی همچون انتخابات را 
که یکی از صحنه های سرنوشت ساز برای انقلاب و کشور است برای ما فراهم کرده است. 
دعا می کنیم انتخابات خیلی باشکوه برگزار و حضور مردم یک حضور دشمن شکن باشد 
و دشمن را برای همیشه ناامید و انقلاب را بیش از گذشته تحکیم و حیثیت این انقلاب را 

حفظ و روح مطهر شهدا را شاد نماید.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: امام راحل رضوان الله تعالی علیه نگاهش 
به ملت ایران است که ببیند این ملت فداکاربرای حفظ این امانت الهی چه می کند، 
بحمدالله ملت در صحنه حضور دارد و ما دعا می کنیم رئیس جمهوری انتخاب شود که 
مبانی اصلی انقلاب را که مهم ترین آن ها حفظ اسلام و تحکیم دین و خدمت به مردم 
است ، در راس کارخود قرار دهد و سیاست های کلی امام و رهبری و انقلاب و قانون 

اساسی را دنبال کند.
وی ابراز داشت: امیدوارم نامزدها واقعا برای خدا آمده باشند و هر کسی رای آوردبداند 
مسئولیت مهمی را بر عهده می گیرد و نامزدهایی هم که رای نیاوردند خوشحال باشند 

که تکلیفی ندارند.
آیت الله فاضل لنکرانی خاطرنشان ساخت: هواداران نامزدها باید بدانند هر کسی که 
انتخاب می شود رئیس جمهور همه ملت ایران است و تنها رئیس جمهور یک گروه خاص 
نیست و این مسئله ای است که باید به آن توجه شود. همه باید زمانی که شورای نگهبان 
نتیجه آرای مردم را تایید کرد و از آن تمکین کنند، چرا که واقعا تصمیم اصلی را مردم می 

گیرند.
آیت الله مقتدایی:

تعداد آرای بالا موجب عزت مندی جمهوری اسلامی می شود
آیت الله مرتضی مقتدایی عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نیز پیش از ظهر جمعه 
پس از ثبت رأی خود در گفت وگو با خبرنگاران گفت: هرچه تعداد آرا بیشتر باشد، موجب 

عزتمندی و تقویت نظام و جمهوری اسلامی ایران می شود.
آیت الله مرتضی مقتدایی اظهار کرد: زمان زمانی است که از جمهوری اسلامی حمایت 

بشود و بهترین حمایت از این نظام، شرکت در انتخابات است.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بیان کرد: برادران و خواهرانی که به نظام جمهوری 

اسلامی ایران علاقه دارند، موظف هستند تا در انتخابات شرکت کنند.
آیت الله مقتدایی خاطرنشان کرد: هرچه تعداد آرا بیشتر باشد، موجب عزتمندی و 

تقویت نظام و جمهوری اسلامی ایران می شود.
آیت الله خاتمی:

مردم با شرکت در انتخابات سرنوشت خود را رقم می زنند
عضو فقهای شورای نگهبان  نیز پیش از ظهر جمعه پس از ثبت رأی خود در گفت وگو با 
خبرنگاران گفت: از عموم مردم دعوت می کنیم پای صندوق های رای حضور پیدا کنند، 

چراکه با انتخاب فرد اصلح، سرنوشت خود و جمهوری اسلامی ایران را رقم می زنند.
آیت الله سیداحمد خاتمی اظهار کرد: به برکت انقلاب اسلامی مردم در جمهوری 

اسلامی ایران تاکنون بیش از ۴۰ بار در انتخابات شرکت کرده اند.
عضو فقهای شورای نگهبان بیان کرد: از مردم دعوت می کنیم و خواستار هستیم تا پای 
صندوق های رأی حضور پیدا کنند، چراکه با انتخاب فرد اصلح، سرنوشت خود و جمهوری 
اسلامی ایران را رقم می زنند. آیت الله خاتمی خاطرنشان کرد: بصیرت یک ملت، قانون 
پذیری است و فرد منتخب، رئیس جمهور قانونی است و اگر انتخابات به مرحله دوم برسد، 

هفته آینده برگزار خواهد شد.
آیت الله اراکی:

انتخابات نعمت بزرگ الهی است
عضو هیات رییسه مجلس خبرگان رهبری نیز انتخابات را نعمت بزرگی الهی برای تعیین 

سرنوشت کشور برشمرد.
آیت محسن الله اراکی ظهر جمعه در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: انتخابات یک 
نعمت بزرگ الهی است و خداوند این فرصت را برای اعطای قدرت به ملت عنایت کرده 

است تا خودمان سرنوشت خود را تعیین کنیم.
عضو هیات رییسه مجلس خبرگان رهبری بیان کرد: خداوند به خاطر این نعمت سپاس 
می گوییم و امیدواریم خدای متعال برای ملت ایران بهترین سرنوشت را در این انتخابات 

مقدر کند و همیشه ملت ما سربلند و پیروز و رو به قله های پیشرفت باشد.
الله اراکی خاطرنشان کرد: تخریب نامزدهای انتخاباتی کار درستی نیست و  آیت 
مردم در این انتخابات حماسه بزرگ و باشکوهی را رقم زدند، بنابراین نباید شیرینی این 
حماسه را بر مذاق ملت تلخ کرد، هرکسی که انتخاب بشود، در چارچوب قوانین جمهوری 

اسلامی ایران انتخاب شده و برای ما محترم است.
عضو فقهای شورای نگهبان :در انتخابات همه باید تابع قانون باشیم

عضو فقهای شورای نگهبان، گفت: در انتخابات همه ما باید تابع قانون باشیم و به قانون 
احترام بگذاریم.

آیت الله شب زنده دار پس از شرکت در انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری، 
اظهار داشت: امروزه انقلاب اسلامی و حکومت اسلامی تاثیر بسیار عمیقی بر گسترده 
ایمانی آحاد مردم دارد. وی افزود: امید است رئیس جمهوری انتخاب شود که به مبانی 
اسلام و نظام مقدس جمهوری اسلامی معتقد باشد و در راه خدمت به مردم شب و روز 
نشناسد. استاد حوزه علمیه قم گفت: ان شاءالله این امر مهم گستره بیشتری پیدا کند و 
امیدواریم گزینه بهتر به ذهن ها القا شود تا این انقلاب به اهداف عالیه خود برسد و اهداف 

رئیس جمهور شهید استمرار یابد.
وی بابیان اینکه در انتخابات همه باید تابع قانون باشیم بیان کرد: در انتخابات همه ما 
باید تابع قانون باشیم و به قانون احترام بگذاریم، چرا که همه نامزدها افرادی هستند که 
صلاحیت های حداقلی در شورا نگهبان برای آنان احراز شده و ان شاءالله با همکاری و 
همدلی و پشتیبانی و مطالبه راه درست هرکدام از این عزیزان انتخاب شدند راه و اهداف 

نظام جمهوری اسلامی را ادامه دهند
استاد حوزه علمیه قم:

حضور پرشور مردم مشت محکمی بر دهان دشمنان نظام است
استاد حوزه علمیه قم نیز پیش از ظهر جمعه پس از ثبت رأی خود در گفت وگو با 
خبرنگاران گفت: حضور پرشور مردم، مشت محکمی بر دهان دشمنان و مخالفان این 

نظام چه در داخل و چه در خارج از کشور است.
آیت الله سیدمحمد حسینی قزوینی اظهار کرد: در یک کلمه حضور پرشور مردم، مشت 
محکمی بر دهان دشمنان و مخالفان این نظام چه در داخل و چه در خارج از کشور است.
استاد حوزه علمیه قم بیان کرد: شرکت در انتخابات در حقیقت لبیکی به ندای شهدای 
۸ سال دفاع مقدس، شهدای مدافع حرم و آرامشی برای قلب نازنین مقام معظم رهبری و 

قلب خانواده معظم شهدا است. 
آیت الله حسینی قزوینی خاطرنشان کرد: امیدواریم که ان شاء الله خدای عالم عنایتی 
کند تا قبل از دوره بعدی ریاست جمهوری، فرج حضرت ولیعصر برسد و همگی در 
محضر ایشان رای مثبت برای تاسیس حکومت جهانی حضرت ولیعصر ارواحنا فدا را به 

صندوق ها بی اندازیم.
ضرورت مشارکت حداکثری در انتخابات 

ریاست  انتخابات  به صندوق سیار شماره ۱۷۴  را  خود  رأی  نیز   استادی  الله  آیت 
جمهوری انداخت.

آیت الله رضا استادی عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، ظهر روز جمعه با شرکت 
در چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری، رأی خود را به صندوق سیار شماره 
۱۷۴ انداخت. عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بر ضرورت مشارکت حداکثری در 

انتخابات تاکید کرد.
نماینده آیت الله  سیستانی رأی خود را به صندوق انداخت 

نماینده آیت الله العظمی سیستانی در انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری 
شرکت کرد.

حجت الاسلام والمسلمین سید جواد شهرستانی نماینده آیت الله العظمی سیستانی 
با شرکت در انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری، رأی خود را به صندوق سیار 

شماره ۱۷۳ انداخت.
آیت الله سعیدی: 

حضور پرشور مردم در انتخابات موجب ناامیدی دشمنان می شود
ریاست  انتخابات  با حضور در  نیز روز جمعه  تولیت آستان حضرت معصومه)س(  
جمهوری و پس از انداختن رای خود با تاکید بر اهمیت حضور پرشور مردم در انتخابات 
گفت: در شرایط حساس فعلی، حضور پرشور مردم موجب ناامیدی دشمنان و خوشحالی 

دوستان انقلاب اسلامی است.
آیت الله سید محمد سعیدی طی سخنانی با بیان اینکه انتخابات ایران نه فقط برای 

ایران بلکه برای همه کشورهای تاثیرگذار اهمیت دارد، افزود: مردم با حضور در انتخابات 
نقش سیاسی خود را در نظام اسلامی ایفا کرده و در تحقق اهداف اسلام سهیم می شوند.

وی عموم مردم را برای شرکت در انتخابات دعوت کرد.
آیت الله سعیدی در لحظات آغازین رأی گیری، در مسجد حاج غضنفر )حیدریه( واقع 

در خیابان شهید فاطمی قم حضور یافت و رأی خود را به صندوق انداخت.
فرمانده نیروی دریایی سپاه :

حضور مردم در انتخابات عامل ناامیدی دشمنان است
فرمانده نیروی دریایی سپاه  نیزحضور در این انتخابات را فائق آمدن بر دشمنان و ناامید 
کردن آنها دانست و گفت: این امر استحکام جمهوری اسلامی را به دنبال خواهد داشت.
دریادار تنگسیری فرمانده نیروی دریایی سپاه پس از انداختن رای خود در شعبه مستقر 
در مسجد مقدس جمکران، شرکت در انتخابات را امری مقدس خواند و گفت: توفیق 
نصیب شد تا در بین مردمی که تکلیف گرا هستند و ۴۴ سال در مقابل دشمن با شرکت 
در انتخابات و همچنین جبهه های مختلف بودند به عنوان یک سرباز در خدمتشان باشم 

و در کنار آنها رای دهم.
وی افزود: اگر با دید بصیرت به وقایع نگاه کنیم باید بدانیم که شهدا ناظر کار ما هستند 
چرا که آنها جانشان را برای این انقلاب و جمهوری اسلامی فدا کردند ما نیز باید در این 
راه حضور معنادار خود را به منصه ظهور بگذاریم تا دشمن را از هر تصمیمی علیه این 

کشور پشیمان کند.
دریادار تنگسیری حضور در این انتخابات را فائق آمدن بر دشمنان و ناامید کردن آنها 

دانست و گفت: این امر استحکام جمهوری اسلامی را به دنبال خواهد داشت.
آیت الله اعرافی رأی خود را به صندوق انداخت 

مدیر حوزه های علمیه کشور با شرکت در انتخابات ریاست جمهوری رأی خود را به 
صندوق انداخت.

آیت الله علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه کشور رأی خود را به صندوق سیار 
انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری مستقر در مصلای قدس قم انداخت و 

همگام با مردم عزیز ایران اسلامی، در این حماسه بزرگ شرکت کرد.
مدیر حوزه های علمیه همچنین در پیامی مردم عزیز ایران را به حضور حداکثری و 

دشمن شکن در انتخابات دعوت کرده بود.
استاندار قم :مردم برنده انتخابات هستند

استاندار قم نیز س از انداختن رای خود در صندوق در مسجد طفلان مسلم در گفتگو 
با خبرنگاران گفت: به طور حتم مردم برنده انتخابات امروز هستند و از همان زمان آغاز 

رای گیری شاهد حضور پرشور و چشمگیر مردم استان پای صندوق های رای هستیم.
سیدمحمدآقامیری گفت: در ابتدا یاد و خاطره شهدای عزیز خدمت به ویژه سید 
الشهدای خدمت آیت الله رییسی را گرامی می داریم و تاکید می کنم به طور قطع امروز 

مردم ایران برنده انتخابات هستند.
وی ادامه داد: امروز به خواست خدا انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری با 
شکوه و با صلابت برگزار خواهد شد و نتیجه آن به طور حتم به سود نظام اسلامی خواهد 
بود، از همه سلایق هم جزو نامزد ها هستند و مردم می توانند به هر کس می خواهند رای 

دهند.
سیدمحمدآقامیری با بیان اینکه تقاضای ما از مردم فهیم و با بصیرت قم این است 
که همچون انتخابات گذشته مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری که استان قم از 
جمله استان های با نرخ بالای مشارکت بود، همچنان این نرخ رشد مشارکت را با حضور 
با صلابت خود در انتخابات امروز نیز حفظ کنند گفت: ۷۴۷ شعبه اخذ رای در استان 
وجود دارد که بیشتر آنها در خود شهرستان قم است، خدمات شعبه های رای گیری از 
راس ساعت هشت آغاز شده و شعبه ها همگی باز و فعال می باشند و مردم استان هم از 

همان لحظات آغاز رای گیری در صحنه حاضر هستند.
وی افزود: باز هم از مردم عزیز استان قم می خواهیم هر چه زودتر با حضور با صلابت 

خود در این امر الهی، مکتبی و انقلابی شرکت کنند.
ذوالنوری نماینده مردم قم:

حضور گسترده مردم موجب تقویت جایگاه کشور و نظام می شود
نماینده مردم قم در مجلس نیز پیش از ظهر جمعه پس از ثبت رای خود در گفت وگو 
با خبرنگاران گفت: تاثیرگذاری حضور در انتخابات ابعاد متعددی دارد و اولین آن تاثیر 

جهانی و تقویت جایگاه کشور و نظام اسلامی است.
حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری اظهار کرد: تاثیرگذاری حضور در انتخابات ابعاد 

متعددی دارد. اولین آن تاثیر جهانی و تقویت جایگاه کشور و نظام اسلامی است.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: دنیا بر انتخابات حساب باز 
می کند و هرچقدر حضور مردم پرشکوه تر باشد، عزت و جایگاه جمهوری اسلامی ایران 
در دنیا ارتقا پیدا می کند. حجت الاسلام ذوالنوری ابراز کرد: تاثیر دوم، تاثیر داخلی است. 
مردم با شرکت در انتخابات در سرنوشت خودشان دخالت می کنند و اگر از این حق 

استفاده نکنند، مجبور هستند تا انتخاب را بپذیرند.
وی با بیان اینکه اگر کسی عرق دینی دارد، بنابراین یک تکلیف شرعی است تا در 
انتخابات شرکت کند، گفت: حضور در انتخابات از حیث میهنی هم یک تکلیف است، 
چراکه مردم ایران در طول تاریخ بر میهن خود حساسیت داشتند و وطن دوست بوده اند.

حجت الاسلام ذوالنوری اذعان کرن: سومین تاثیر شرکت در انتخابات، بهبود وضعیت 
کشور و حل مشکلات مردم است. وی افزود: طبیعتاً اگر کسی دلخوری دارد، می تواند ۴ 
کاندیدای حاضر در انتخابات را رتبه بندی کند و هرکدام را به تناسب یک عدد دلخواه نمره 
بدهد و انتخاب کند. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: عقل 
مادی و دنیایی و منفعت گرایی اقتضا می کند که در عرصه انتخابات ورود کرده و کاندیدای 

مطلوب خودمان را انتخاب کنیم.
منان رئیسی  نماینده مردم قم:

مردم با شرکت در انتخابات سهمی در ارتقای ایران خواهند داشت
نماینده مردم قم نیز ظهر جمعه پس از ثبت رأی خود در یکی از مراکز اخذ رأی در قم در 
گفت وگو با خبرنگاران  : مردم با شرکت در جشن ملی انتخابات ریاست جمهوری سهمی 
در ارتقای میهن عزیزمان ایران خواهند داشت. محمد منان رئیسی  اظهار کرد: از مردم 

تقاضا می کنم تا پای صندوق های رأی حضور پیدا کنند و به فرد اصلح رأی بدهند.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: مردم با شرکت در این جشن ملی 

سهمی در ارتقای میهن عزیزمان ایران خواهند داشت.

انتخابات در قم بدون هیچ مشکلی برگزارشد 
دبیر ستاد انتخابات استان قم  نیز با تاکید بر اینکه انتخابات بدون هیچ مشکلی در قم 
برگزارشد، گفت: مردم قم همیشه ما را غافل گیر کرده اند و امروز هم جمعیت خوبی در 

صحنه انتخابات حضور یافته است. 
حسن محبوبی با اشاره به اینکه انتخابات به مدت ۱۰ ساعت از ساعت هشت صبح 
تا ساعت ۶ عصر برگزار می شود، اظهار کرد: طبق روالی که وزارت کشور اعلام کرده 
است، با توجه به شرایط هر استان این ساعت امکان افزایش دارد و این موضوع به صورت 
اطلاعیه هایی که دقیقه به دقیقه در اختیار ما قرار می گیرد به همکاران شعب اخذ رأی 
اعلام می شود. وی تصریح کرد: با توجه به سیستم مطلوبی که در رابطه با شعب اخذ 
رأی داریم، نظارت مطلوبی نسبت به شعب انجام می شود و وضعیت دورترین روستاها هم 
رصد می شود تا در صورتی که مشکلی باشد در سریع ترین زمان رسیدگی شود. مدیرکل 
سیاسی و انتخابات استانداری قم اظهار کرد: از ساعت ۶ صبح که همکاران در شعب اخذ 
رأی حضور یافته اند و از ساعت هشت صبح آغاز ش، بدون هیچ مشکلی در قم رأی گیری 
انجام شده است و مردم قم همیشه ما را غافل گیر کرده اند و امروز هم جمعیت خوبی در 
صحنه انتخابات حضور یافتند.وی ادامه داد: اگر کسی در منزل، بیمارستان یا هر مکانی 
که هست، برای حضور در شعبات مشکل دارد می تواند از صندوق های سیار استفاده 

کند.


